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POYTXKIRJA Suomen Sosialidemokraattinen 
Puolue rp:n puolueneuvoston kokouksesta. Joka 
pidettiin Helsingin Työväentalon Juhlasalissa 
keskiviikkona helmikuun 16 pnä 1972 alkaen 
kello 10.00. 

Kokouksessa toimivat puheenjohtajina puo-
lueneuvoston puheenjohtaja Kaarlo Pitsinki Ja 
kokouksen valitsemana Sven-Erik Järvinen sekä 
sihteereinä Yrjö J, Virtanen Ja Matti Mansikka. 

Kokouksen avaus 
Puolueneuvoston puheenjohtaja Kaarlo P i t s i n k i avasi 

kokouksen toivottaen neuvoston Jäsenet sekä kokouksen seuraajat ter-
vetulleiksi. 

Nimenhuuto 
Yrjö J, Virtasen toimittamassa nimenhuudossa todettiin läsnäole-

viksi seuraavat (liite n:o 1), 

Kokouksen laillisuus Ja päätösvaltaisuus • 
l P u h e e n j o h t a j a : On todettava kokouksen laillisuus. 

Annan puheenvuoron sihteerille« . 

V i r t a n e n : Puolueen sääntöjen 23 S:n ̂  mom» kuuluu seu-
j| raavasti: Puolueneuvoston ylimääräinen kokous on pidettävä« Jos vä-

hintään 1/3 puolueneuvoston varsinaisista Jäsenistä sitä erityisesti 
ilmoitettua asiaa varten kirjallisesti vaatii tai Jos puoluetoimikunta 
katsoo sen tarpeelliseksi. Sekä saman pykälän 4 mom.: Puolueneuvoston 
kokouksen kutsuu koolle puoluetoimikunta. Kokouskutsu lähetetään pii-
rijärjestöille kirjallisena. Puoluetoimikunta on lähettänyt seuraavan 
kutsun (liite n:o 2). 

P u h e e n j o h t a j a : Kokouksen koollekutsumistapaa Ja 
laillisuutta vastaan ei liene muistuttamista. Kokous todetaan lail-
liseksi Ja päätösvaltaiseksi. 
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Kokouksen .iär.iestäytymlnen 
P u h e e n j o h t a j a : Seuraa tämän kokouksen järjestäy-

tyminen. Varapuheenjohtaja toveri Koikkalainen ei sairauden vuoksi 
ole voinut tähän kokoukseen saapua. Siitä syystä minä ehdotan, et-
tä tämä kokous valitsee itsellensä toisen puheenjohtajan. Voidaan-
ko tämä hyväksyä? 

Hyväksyttiin valittavaksi Koikkalaisen tilalle toinen varapu-
heenjohtaja. 

Käytettiin seuraavat puheenvuorot varapuheenjohtajakysymykses-
tä: 

T u o m i : Puheenjohtaja, ehdotan Sven Erik Järvistä Uuden-
maan piiristä. 

A a l t o : Toveri puheenjohtaja, pyydän kannattaa Tuomen te-
kemää ehdotusta. 

Keskustelu päättyi. 

P u h e e n j o h t a j a : On ehdotettu Järvinen, Sven Erik, 
Uudenmaan piiristä Ja kannatettu. Onko muita ehdotuksia. 

Lisäehdotuksia ei tehty. 

P u h e e n j o h t a j a : Sven Erik Järvinen valitaan yksi-
mielisesti kokouksen varapuheenjohtajaksi. 

P\ahetta tässä puolueneuvoston kokouksessa jDhtivat näin ollen < • 
Kaarlo Pitsinki Ja Sven Erik Järvinen. 

Sihteerien valinta 
P u h e e n j o h t a j a : Valitaan sihteerit. Onko kaksi 

hyvä? 

Keskustelua ei syntynyt. 

P u h e e n j o h t a j a : KaksiC 
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Hyväksyttiin valittavaksi kaksi sihteeriä. 

P u h e e n j o h t a j a : Puoluetoimikunta ehdottaa sihtee-
reiksi: Yrjö Virtanen Ja Matti Mansikka. Onko hyvä näin? 

Kukaan ei pyytänyt puheenvuoroa. 

P u h e e n j o h t a j a : Valittul 

Sihteereiksi olivat tulleet valituiksi Yrjö J. Virtanen Ja Mat-
ti Mansikka. 

Pöytäkirjan tarkistajien valinta 
P u h e e n j o h t a j a : Jaetussa monisteessa on puoluetoi-

mikunnan esitys: Veikko Aalto Ja Sven Erik Järvinen, Koska Järvinen 
valittiin kokouksen puheenjohtajaksi, el hän ainakaan tässä tule ky-
symykseen. Kävisikö niin, että pöytäkirjan tarkistavat Veikko Aalto 
Ja Lauri Palonen Uudenmaan piiristä. 

t 

Puheenvuoroja ei pyydetty. 

P u h e e n j o h t a j a : Hyväksytään. 

Pöytäkirjan tarkistajiksi olivat tulleet valituiksi Veikko Aal-
to Ja Lauri Palonen Uudenmaan piiristä. 

Käntenlaskljain valinta 
P u h e e n j o h t a j a t Puoluetoimikunnan esitys: Heikki 

Helminen, Kymen piiri, Artturi Okkonen, Kajaanin piiri Ja Veikko Is-
sakainen, Joensuu. Riittääkö kolme? 

Puheenvuoroja ei pyydetty. 

P u h e e n j o h t a j a : Kolme riittääC Tyydyttääkö puolue-
toimikunnan esitys? 

Keskustelua ei syntynyt. 

P u h e e n j o h t a j a : Valitaan Helminen, Okkonen Ja Is-
• • 

sakainen. 
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Ääntenlaslcijollcsl olivat tulleet valituiksi Heikki Helminen, 
Artturi Okkonen Ja Veikko Issakainen, 

Menettelytapavaliokunnan Jäsenten valinta 

P u h e e n j o h t a j a : Menettelytapavaliokuntai Puolue-
toimikunnan esitys on 8-Jäseninen menettelytapavaliokunta. Onko tä-
mä määrä olkea? 

> 

Kukaan ei pyytänyt puheenvuoroa. 

P u h e e n j o h t a j a : Kahdeksan^ 

Hyväksyttiin likumäärä. 
P u h e e n j o h t a j a : Pu9lue toimikunnan esitys on mo-

nisteessa, Se on Veikko Heiskanen puheenjohtajaksi Keskl-Suomen 
piiristä Ja Väinö Aalto Oulun piiristä, mutta Aalto ei'ole paikal-
la. Oulun piirin taholta puolestaan on tullut esitys, että hänen 
tilalleen voitaisiin Oulusta valita Alpo Henriksson. Tämä on siis 
Oulun piirin edustajien kanta. Edelleen puoluetoimikunta esittää: 
Erkki Yllpaavalniemi, Lapin piiri, Pentti Tyrväinen, Kuopion piiri. 
Veikko Väliö, Etelä-Hämeen piiri, Sinikka Luja, Uudenmaan piiri, 
Manne Kallio, Satakunnan piiri Ja Bo Vlnberg, Ruotsalainen Työ-
väenllitto. 

Tässä on kahdeksan. Onko hyvä näin? 

Keskustelua ei syntynyt. 
• 

Hyväksyttiin edellä mainitut kahdeksan Jäsentä huomioon ottaen, 
että Väinö Aallon tilalle Oulun piiristä valittiin Alpo Henriksson. 

Muut menettelytapavaliokunnan Jäsenet 

P u h e e n j o h t a j a : Lisäksi puoluetoimikunnasta puo-
luetoimlkunta esittää puheenjohtaja Rafael Paasion Ja puoluesihtee-
ri Kalevi Sorsan. Hyväksytään'. 

P u h e e n j o h t a j a : Puoluetoimistosta sihteeriksi Un-
to Niemi. 

Hyväksyttiin. 

Työjärjestyksen 4. kohta oli loppuun käsitelty. 

Kokouksen työjärjestys 

P u h e e n j o h t a j a : Seuraavana on tämän kokouksen työ-
järjestyksen hyväksyminen. Meillä on asiallisesti vain kaksi pykälää 
Ja yksi asia: hallituskysymys, kohdat 6. Ja 7. sekä kohta 8. Muut 
esille tulevat asiat. Voidaanko tämä työjärjestys hyväksyä? 

Keskustelua ei syntynyt. 

P u h e e n j o h t a j a : Hyväksytään^ 

Kokoukselle oli tullut hyväksytyksi seuraavan sisältöinen työ-
järjestys (liite 3). 

Työjärjestyksen 5. kohta oli loppuun käsitelty. 

Hallituskysymys 

P u h e e n j o h t a j a : Puoluetoimikunnan asiana on esit-
tää tälle kokoukselle selvitys hallitusneuvotteluista sekä esitykset 
tilanteen Johdosta, Jos sellaisiin on aihetta. Toveri puolueen pu-
heenjohtaja! 

Puheenvuoron saatuaan lausui 

Rafael P a a s i o : Arvoisa puolueneuvosto, puoluetoimikunta, 
hyvät toverit, VUonna 1970 toimitettujen eduskuntavaalien Jälkeinen 
sisäpoliittinen kehitysvaihe maassamme on Johtanut siihen, että sll-
loin valittu eduskunta hajoltettlln Ja uusi eduskunta valittiin viime 
tammikuussa. Uuden hallituksen perustamlstyöt pantiin käyntiin välit-
tömästi vaalien Jälkeen, mutta valmista el ole saatu aikaan, eikä täl-

Hyväksyttiin, 



- 6 -
- 7 -

lä hetkellä ole varmaa tietoa s i l t ä , johtavatko moniviikkolset 

viiden puolueen keskeiset neuvottelut uuden hallituksen syntymi-

seen, Tilanne on kuitenkin nyt se, että puoluetoimikunta on pitä-

nyt välttämättömänä kutsua puolueneuvoston koolle keskustelemaan 

ja päättämäänkin suhtautumisestamme hallituskysymykseen Ja mah-

doll isesta osallistumisestamme hankkeilla olevaan kokoomushalli-

tukseen ta i äärimmäisessä tapauksessa muodostamaan sosialidemo-

kraattinen vähemmistöhallitus. 

Kuvaavaa t i lantee l le on se, että viime lauantaiksi koolle 

kutsuttu puolueneuvoston kokous o l i peruutettava ja toimitettava 

uusi kutsu täksi päiväksi. Kun puolueneuvoston Jäsenet ovat t i e -
« 

tenkin s e l v i l l ä ni istä tapahtumista, jotka johtivat vuonna I970 

valitun eduskunnan*hajoitukseen Ja ennenaikaisten vaalien toimit-

tamiseen, e i minun ole tarpeen viipyä ti lanteen selvittämisessä 

tä l tä osin pitkään. 

Karjalaisen A-hallitus tapasi matkansa pään kommunistien ha-

keutuessa hallitusvastuusta oppositioon siten parantaakseen ase-

miaan pol i i t t isessa taistelussa ja hoitaakseen SKP:n sairasta s i -

säistä t i l a a . Joka uhkasi hajoittaa puolueen. Tämä l i i k e o l i i l -

meisesti SKDL:lie s i k ä l i onnellinen, että uhkaamassa ol lut vaal i -

tappio v o i t i i n väistää, mutta SKP:n sisäinen r i i ta t i lanne näyttää 

jatkuvan heikentymättömänä. Näin päättyi se yhteistyön vaihe hal-

l i t u s t a s o l l a , joka pantiin alul le vuoden I966 eduskuntavaalien Jäl-

keen ja Joka kausi johti moniin arvokkaisiin tuloksiin s i i t ä huoli-

matta, että raskaat taloudell iset olot r a s i t t i v a t maatamme. 

Karjalainen muodosti B-hallituksensa, Jossa sosialidemokraa-

t i t ol ivat Jälleen mukana kolmen porvaril l isen puolueen kanssa. 

Tässäkin hallituksessa me olimme vähemmistönä s i l l ä perusteella, 

että eduskuntaan o l i vuoden 1970 vaaleissa tu l lut porvarillinen 

enemmistö. 

Näiden vaalien Jälkeinen kausi eduskuntatyössä o l i varsin r i i -

tainen Ja poikkeuksellisen runsaspuheinen. Ris t i r i idat kärj istyivät 

ja työskentelyolosuhteet sekä eduskunnassa että hallituksessa huono-

nivat, Kaiken aikaa on ollut vakavan huolen aihe se, että eduskunnan 

arvovalta kansan keskuudessa laskee« Jos tämän kaltainen tilanne Jat-

kuu edelleen. En malta ol la toteamatta, että samaan aikaan kun edus-

kunnan asema kansanvallan.käyttäjänä uhkaa heiketä enemmän kuin kos-

kaan ennen, puhutaan demokratian laajentamisen tarpeesta Ja vaaditaan 

voimakkaita toimenpiteitä tämän pyrkimyksen ediäfimiseksi. Tuntuu Jos-

kus s i l t ä , että demokratiaa o l i s i suojeltava sen äänekkäimpien ystä-

vien toimilta. Viime vuoden syksyyn tultaessa tilanne vaikeutui monil-

la tavoin hallituksessa Ja eduskunnassa. Työmarkkinoilla niin ikään 

olosuhteet ol ivat a l t t i i t tyytymättömyyden ilmenemiselle. Palkat Ja 

työehdot o l i j ä r j e s t e t t y tunnetulla UKK-sopimuksella, joka runsaista 

moitteista huolimatta antoi, myös tuloksia, jo ista tässä mainittakoon 

vain vähimmäispalkkajärjestelmän tulo työmarkkinoillemme. Mainitun 

sopimuksen erääksi perusteeksi arvioitu hintojen tuleva kehitys osoit-

tautui säännöstelytoimista huolimatta epäedulliseksi huipentuen tämän 

.vuoden puolella hintapaineen purkautumiseen r a j u l l a taval la . Syksyn 

aikana nousi e s i l l e myös elintarvikkeiden hintojen korotusvaatimus. 

Joka o l i s i t ä luokkaa, e t t e i puolueemme voinut siihen suostua, mikä 

seikka Johti eräänä ratkaisevana tekijänä eduskunnan hajoitukseen Ja 

hallituksen eroon. 

Vaalitaistelu o l i lyhyt mutta kova. Huolimatta hallitusvastuus-

ta vaikeana aikana puolueemme s e l v i y t y i tammikuun vaaleista kohtalai-

se l la v o i t o l l a . Kuten. Jo sanottu tammikuun vaalien Jälkeen pantiin 

uuden hallituksen muodostamistoimet viipymättä käyntiin, Erikoista 

tässä tapauksessa on se, että tasavallan presidentti ryhtyi yksi ty i-

sest i ja epävira l l i ses t i Johtamaan hallltuskeskusteluja, mikä Johtui 

taas pääasiassa s i i t ä , että haJoltuksenJohteeksi Joutunut eduskunta 

' fi ' 
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lä hetkellä ole varmaa tietoa s i l t ä . Johtavatko monlvllkkolset 

viiden puolueen keskeiset neuvottelut uuden hallituksen syntymi-

seen. Tilanne on kuitenkin nyt se, että puoluetoimikunta on pltä-

nyt välttämättömänä kutsua puolueneuvoston koolle keskustelemaan 

ja päättämäänkln suhtautumisestamme hallituskysymykseen ja mah-

doll isesta osallistumisestamme hankkeilla olevaan kokoomushalli-

tukseen ta i äärimmäisessä tapauksessa muodostamaan sosialidemo-

kraattinen vähemmistöhallitus. 

Kuvaavaa t i lantee l le on se, että viime lauantaiksi koolle • • • 

kutsuttu puolueneuvoston kokous o l i peruutettava ja toimitettava 

uusi kutsu täksi päiväksi. Kun puolueneuvoston jäsenet ovat t i e -

tenkln s e l v i l l ä ni is tä tapahtumista, jotka johtivat vuonna 1970 

valitun eduskunnan*hajoltukseen ja ennenaikaisten vaalien toimit-

tamiseen, e l minun ole tarpeen viipyä tilanteen selvittämisessä 

tä l tä osin pitkään. 

Karjalaisen A-hallltus tapasi matkansa pään kommtinlstlen ha-

keutuessa hallitusvastuusta oppositioon siten parantaakseen ase-

miaan pol i i t t isessa taistelussa ja hoitaakseen SKP:n sairasta s i -

säistä t i l a a , joka uhkasi hajoittaa puolueen. Tämä l i i k e o l i I l -

meisesti SKDL:Ile s ikä l i onnellinen, että uhkaamassa ol lut vaal i -

tappio v o i t i i n väistää, mutta SKP:n sisäinen r i i tat i lanne näyttää 

Jatkuvan helkentymättömänä. Näin päättyi se yhteistyön valhe hal-

l i t u s t a s o l l a , joka pantiin a lul le vuoden I966 eduskuntavaalien j ä l -

keen Ja joka kausi johti moniin arvokkaisiin tuloksiin s i l t ä huoli-

matta, että raskaat taloudell iset olot ras i t t ivat maatamme. 

Karjalainen muodosti B-hallltuksensa, jossa sosialidemokraa-

t i t ol ivat jä l leen mukana kolmen porvarill isen puolueen kanssa. 

Tässäkin hallituksessa me olimme vähemmistönä s i l l ä perusteella, 

että eduskuntaan o l i vuoden 1970 vaaleissa tul lut porvarillinen 

enemmistö. 

Näiden vaalien jälkeinen kausi eduskuntatyössä o l i varsin r i i -

tainen ja poikkeuksellisen runsaspuhelnen. Rist i r i idat kär j is ty ivät 

ja työskentelyolosuhteet sekä eduskunnassa että hallituksessa huono-

nivat. Kaiken aikaa on ol lut vakavan huolen aihe se, e t tä eduskunnan 

arvovalta kansan keskuudessa laskee. Jos tämän kaltainen tilanne Jat-

kuu edelleen. En malta o l la toteamatta, että samaan aikaan kun edus-

kunnan asema kansanvallan.käyttäjänä uhkaa heiketä enemmän kuin kos-

kaan ennen, puhutaan demokratian laajentamisen tarpeesta Ja vaaditaan 

voimakkaita toimenpiteitä tämän pyrkimyksen ediäSmiseksi. Tuntuu Jos-

kus s i l t ä , että demokratiaa o l i s i suojeltava sen äänekkäimpien ystä-

vien toimilta. Viime vuoden syksyyn tultaessa tilanne vaikeutui monil-

la tavoin hallituksessa ja eduskunnassa. Työmarkkinoilla niin ikään 

olosuhteet ol ivat a l t t i i t tyytymättömyyden ilmenemiselle. Palkat ja 

työehdot o l i Järjestetty tunnetulla UKK-sopimuksella, Joka runsaista 

moitteista huolimatta antoi, myös tuloksia, jo ista tässä mainitlakoon 

vain vähimmäis palkka Järjestelmän tulo työmarkkinoillemme. Mainitun 

sopimuksen erääksi perusteeksi arvioitu hintojen tuleva kehitys osoit-

tautui säännöstelytoimista huolimatta epäedulliseksi huipentuen tämän 

vuoden puolella hintapaineen purkautumiseen ra ju l la tava l la . Syksyn 

aikana nousi e s i l l e myös elintarvikkeiden hintojen korotusvaatimus. 

Joka o l i s i tä luokkaa, e t t e i puolueemme voinut siihen suostua, mikä 

seikka Johti eräänä ratkaisevana tekijänä eduskunnan hajoitukseen Ja 

hallituksen eroon. 

Vaalitaistelu o l i lyhyt mutta kova. Huolimatta hallitusvastuus-

ta valkeana aikana puolueemme s e l v i y t y i tammikuun vaaleista kohtalai-

se l la v o i t o l l a . Kuten. Jo sanottu tammikuun vaalien Jälkeen pantiin 

uuden hallituksen muodostamistolmet viipymättä käyntiin. Erikoista 

tässä tapauksessa on se, että tasavallan presidentti ryhtyi yksi ty i-

s e s t i ja epävira l l i ses t i Johtamaan hallituskeskusteluja, mikä Johtui 

taas pääasiassa s i i t ä , et tä haJoituksenk>hteeksi Joutunut eduskunta 
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k ä s i t t e l i p i tkä l l e tammikuuta kuluvan vuoden talousarviota« mistä 

Johtuen uusi eduskunta pääsi kokoontumaan vasta kuluvan kuun a lus-

sa . Jo l lo in myös käynnistyivät v i r a l l i s e t ha l l i tuksen muodostamls-

toimet. 

Tuon epävira l l i sen kauden antina o l i runsas sato aineksia ha l -

li tusohjelman perustaksi , mutta on t a r v i t t u paljon v i r a l l i s t a k i n 

vaihet ta hall i tusohjelman muokkaamiseen. Si inä on päästy nyt s i i -

hen pisteeseen, e t t ä hal l l tuskeskuste lulssa mukana o l lee t puolueet 

tämän päivän kuluessa käs i t te levät ohjelmaluonnosta päätäntävalta-

elimissään, Jonka Jälkeen saamme nähdä, mil le pohjal le uusi h a l l i -

tus ehkä on muodostettavissa t a i päätyykö tämänkertainen y r i t y s 

epäonnistumiseen, mikä merkitsee uutta t i lannet ta* 

Tämän puolueneuvoston kokouksen o l i s i nyt lausuttava käsityk-

sensä sekä ha l l i tuspohjas ta e t t ä ohjelmaluonnoksesta ohjeeksi puo-

luetoimikunnalle Ja eduskuntaryhmälle. Puoluetoimikunnan Ja edus-

kuntaryhmän v ä l i l l ä e i ole nä is tä as io i s t a val l innut erlmielisyyk-

s i ä , mikä o l i s i oikeuttanut näiden e l in ten r a tka i s t a hal l i tuskysy-

mys vaivaamatta puolueneuvostoa, mutta monet seikat ovat kehotta-

neet puoluetoimikuntaa kääntymään asiassa puolueneuvoston puoleen. 

Mitä tulee puolueemme osallistumiseen uuden hal l i tuksen muodos-

tamistolmlln tavoi t teena enemmistöhallitus viiden puolueen pohjal la 

t a i Jos se e l osoittaudu mahdolliseksi, ne l jän puolueen kannatuksen 

varaan, o l i vaal ivoiton Johdosta väistämätön as ia . Kysymys puoluei-

den voimasuhteista ha l l i tuksen s i s ä l l ä on v ie l ä avoin a s l a . Porva-

r i l l i s e t puolueet ovat yhtä mieltä s i i t ä , e t t ä voimasuhteiden t u l i -

s i o l la porvarlllisenemmistöinen luvuin 9-8. Me olemme alus tavissa 

keskusteluissa es i t t änee t pohjaksi 8-8 Ja pääministeri sosialidemo-

kraa t t i s e s t a puolueesta. Näin Jä i s i Joko vapaaksi t a i muulla tavoin 

täy te t täväks i yksi palkka. Jos e i haluta tyytyä yhtä vähempään mi-

nisteri laukkuun. Miten salkut Jakautuisivat puolueiden kesken, on 

( . 

vielä täys in käsittelemätön a s i a . 

Porva r i l l i s e t osapuolet o l iva t edel ly t täneet i t s e l l e en ha l l i t uk -

seen enemmistöä s i l l ä perus tee l la , e t t ä eduskunta on porvarlllisenem-

mistöinen, Jota peruste t ta on - se myönnettäköön - usein käytetty ka-

sa t taessa kokoomushallituksia. Va l l i t sev i s t a o lo i s ta Ja l äh i tu leva i -

suuden näkymistä Johtuen meidän esityksellemme on kuitenkin vahvoja 

perus te i t a . Puolueemme on tuntuvas t i suurempi kuin mikään muu puolue 

eduskunnassa. Vastuuvelvollisuutemme on myös multa puolueita raskaam-

pi , Joten vaikutusmahdollisuutemme t u l i s i myös o l la vastaavaa luokkaa. 

Mitä tulee ohjelmaehdotukseen, n i in on todet tava, e t t ä se s i s ä l -

tää runsaas t i hyviäkin a s i o i t a . Suuresta osasta n i i t ä ol laan Joko täy-

s in t a i melkein yhtä mieltä, mutta on niiden l i s ä k s i e r ä i t ä kohtia. 

Joissa käsitykset saa t tavat erota paljonkin. Tämän päivän keskustelut 

puolueiden p i i r i s s ä tu levat osoittamaan, voidaanko nä is tä e r i mieliä 

synnyttäneistä ohjelmakohdista päästä sovinnolliseen ratkaisuun. 

Vaikeimmaksi näyttävät muodostuneen maataloutta koskevat a s i a t . 

Suurimmat erot ovat meidän Ja keskustapuolueen tekemien ehdotusten 

v ä l i l l ä . Kommunistit ovat lähempänä keskustapuoluetta kuin me, samoin 

ruotsalainen kansanpuolue. Voimassa olevan maatalouden h in ta l a in edel-

lyttämän hintatoimlkunnan työ on v ie lä kesken. Joten e i ole t iedossa, 

minkälaisi in ehdotuksiin se päätyy, mutta selvää on, e t t ä Jonkin suu-

ru i s i a korotuksia maatalous tu lee saamaan. Olemme viime vaalien edellä 

k i inn i t tänee t huomiota s i ihen, e t t ä käytännössä o l lu t tapa suor i t taa 

maataloudelle koituva tu lo lorottamalla maataloustuotteiden hintoja Ja 

e t t ä tämä käytäntö on Johtanut Ja Johtaa s i ihen, e t t ä tu loerot isom-

pien Ja pienten vi l je lmien v ä l i l l ä suurenevat. Niinpä olemme nyt e s i t -

t änee t , e t t ä lähes kokonaan se l i s ä t u l o . Joka maataloudelle se lvi tys ten 

perusteel la on tu leva, o s o i t e t t a i s i i n nostamalla maidon hintaa. Kes-

kustapuolue on e s i t t äny t korotuksia moniin muihinkin t u o t t e i s i i n , mut-

ta toivomme, e t t ä sekin päätyis i meidän esitystemme kannalle. Jolloin 
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tuntuvin hyöty tu l i s i p ient i l a l l i s i l l e , kuten oikein o l i s i . 

Kun Ja Jos maataloudelle tuleva hyvitys osoitetaan kokonaisuu-

dessaan maidolle. Johtuu tästä, että voin hinta tulee nousemaan. 

Maatalouspiireissä, Joita keskustapuolue edustaa, on ehdotettu, et-

tä näin syntyvä voin hinnan nousu subventoitaisiin. Jolloin voin 

kuluttajahinta el nousisi. Me olemme tätä vastustaneet s i l l ä perus-

tee l la , että voi on Jo nyt hyvin vahvasti subventoitu Ja nyt tu l i s i 

s i i t ä l isää noin 100 miljoonaa markkaa. Jos maidon hinnan nousu o l i -

s i esityksemme mukainen. 

Olemme ehdottaneet myös, et tei vehnän tuottajahintaa nosteta, 

mutta sen sijaan rukiin hintaan annettaisiin 2 pennin l i sä . Joka 

subventoitaisiin. Jolloin leivän hinta ei nousisi. Tämä s iksi , että 

emme ole rukiissa omavaraisia, kun taas vehnässä on tuntuva ylituo-

tanto, Jonka sijoittaminen ulkomaille tuottaa vaikeuksia. 

• Periaatteessa löytyy yksimielisyys s i i t ä , että maatalouden y l i -

tuotantoa tulee määrätietoisesti rajoittaa tavoitteena sopivan ajan 

s isäl lä päästä maataloustuotannossa omaa kulutustamme vastaavaan ta-

soon. Poikkeavia käsityksiä ei ole myöskään s i i t ä , että omavaraisuu-

teen pyrkiminen edellyttää noin 600 000 peltohehtaarin poistamista 

vil jelyksestä. Jo voimassa olevassa maataloustulolaissa on tämä pe-

riaate hyväksytty, mutta käytännön toimet puuttuvat, e l l e i se l la is ik-

s i lueta peltojen paketoimista. Joka on kuitenkin antanut riittämät-

tömän tuloksen. 

Edelleen voisi tässä mainita suunnitelman ns. luopumisjärjestel-

mästä. Jonka mukaan sairaat tai Ikääntyneet v i l j e l i j ä t voisivat elä-

kettä vastaan luopua .tiloistaan. Jolloin niiden etuosto-oikeus o l i -

s i val t io l la . Joka myös maksaisi eläkkeet. Tässäkin asiassa löyty-

nee r i i t täväst i yksimielisyyttä sekä hallituksessa että eduskunnassa. 

Poikkeavia käsityksiä on mm. eläkejärjestelmiä koskevissa asiois-

sa Ja eläkkeiden suuruuksissa niiden ohella. Uuden maataloustulolain 

säätämisen kannalla me olemme olleet Ja s i tä varten pitäis i asettaa 

edustava komitea laatimaan s i i t ä ehdotusta. 

Tulonjakoa koskeva asia on myös sellainen. Jossa ei ole yhden-

mukaista kantaa löydetty. Kommunistit ovat tehneet ehdotuksia. Joita 

me emme ole voineet hyväksyä. 

Aluepoliittiset kysymykset ovat myös ohjelmassa mukana, mutta 
* • 

niiden hoidosta on eriäviä käsityksiä. 

Asuntotuotantomäärärahaa ehdotetaan ensi vuodelle 900 miljoonaa 

markkaa, s i i s suurempaa summaa kuin koskaan ennen. 
t 

Tarkoitukseni e i ole käydä yksityiskohtaisesti läpi koko ohjel-

mapaperia, vaan mainita sen sisällöstä Joitakin yksityiskohtia. Jo i l -

la on merkitystä. 

Kun tämä ohjelmaluonnos on puolueneuvoston Jäsenille Jaettu 

- ainakin niin pitäis i tehdä - niin minun ei tarvinne käsitellä s i -

tä tässä laajemmin. Sen perusteella voitaneen käydä tarpeellinen 

keskustelu Ja tehdä päätöksiäkin. 

Ohjelmakohdissa Ja myös hallituksen kokoonpanoa koskevissa asiois-

sa on eräitä se l la i s ia . Joissa meidän myöten antamisellamme on rajan-

sa. Toivottavasti puolueneuvosto antaa ni is iä meille selvät ohjeet. 

Olen s i tä mieltä, että puolueemme e i nyt kuten ei ennenkään tahdo 

väistää vastuutaan Ja s i i t ä sekä vaaleissa saavuttamamme tulos vei-

voittavat meitä myötävaikuttamaan hallitusohjelman ratkaisuissa Jopa 

siihen, että muodostamme yksinkin hallituksen, e l l e i löydy muuta käyt-

tökelpoista t ie tä . Olemme vaalien aikana Ja ni i tä ennen esittäneet 

Joukon vaatimuksia Ja niiden toteuttamiseen meidän tulee mielestäni 

rohjeta käymään, tähän työhön vaikka yksinkin, mutta toivomme kuiten-

kin, että muitakin voimia löytyy. Joiden kanssa pyrimme toteuttamaan 

ohjelmamme mukaisia tavoitteita . 

Tyydyn tähän ja toivon, että tä l lä perusteella puolueneuvosto 
% 

voisi käsitellä asiaa Ja ottaa kantaa niihin kysymyksiin. Jotka täs-
i ' 

L. 
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sä on mainittu sellaisina« Joihin nähden puoluetoimikunta Ja edus-

kuntaryhmä kaipaisivat puolueneuvoston ohjetta. (Voimakkaita suo-

sionosoituksia. ) 

P u h e e n j o h t a j a : Kiitoksia toveri PaasloI Paasion 

mainitsema moniste on vielä "kirjapainossa", mutta tulee tänne muu-

taman minuutin kuluttua. Näin on luvattu. 

Voitaisiinko sopia s i l t ä , että odottaessamme tätä monistetta 

me käymme periaate- Ja yleiskeskustelun t i lanteesta . 

Menettelytapa hyväksyttiin. 

P u h e e n j o h t a j a : Tehdään näini 

Alettiin periaate- Ja yleiskeskustelu hallituskysymyksestä. 

Sulo O j a n e n (Etelä-Häme): Toveri puheenjohtaja, hy-

vät neuvokset. Tässä on nyt helppo puhua; kun s i tä paperia Ja teks-

t i ä el ole käsissä, el tiedä oikein, mistä on t ä l l ä kertaa kysymys, 

mutta sen alustuksen perusteella, minkä toveri Paasio tää l lä äsken 

p i t i , voi muutaman sanan lausua. 

Ensinnäkin on todettava Ja tuotava tä l le kokoukselle r i i t t ä -

vän selvästi kentän riittävän selvä kanta. Joka t ä l l ä kertaa on se, 

että meidän puolueemme neuvottelijoiden el pidä s i e l l ä nostaa kä-

siään ylös. Kentällä sanotaan näin, että kyllähän ne taas myyvät 

s i e l l ä meidät, mutta tä l tä puhujakorokkeelta pitää Juuri korostaa, 

että näin el saa tapahtua, s i l l ä Jos menemme Johonkin sellaiseen 

poikkeavaan, mitä vaaleissa tuotiin e s i l l e , s i l lo in se on meille 

sellainen miinus. Jota e l helpolla takaisin saada. 

Kun toveri Paasio e s i t t i näitä ministerisalkkuja, niin minä 

menen siinä järjestyksessä kuin hän s i tä asiaa es i t t ik in . Käsityk-

seni mukaan on lähtökohdan oltava* ehdottomasti tämä 8-8 Ja päämi-

nisterin palkka o l i s i meidän. S i l l ä Jos menemme päinvastaiseen, 

niin er i t tä in Ikävä tilanne syntyy, Jollolnka me Joudumme tekemään 

t, 

Jatkuvasti karhunpalveluksia puolueellemme. 

Myös on kiinnitettäväaalkkulhln huomiota: e l s i e l l ä pidä mieles-

täni ottaa toisarvoisia salkkuja, vaan s e l l a i s i a . Jo i l la on merkitystä 

Ja kantavuutta. Ja täm.än pitää olla toisena ehdottomana Juttuna. 

Kiinnitän tässä erääseen asiaan huomiota. Joka minun mielestäni 

on tarpeel l ista tul la tiedoksi tässä kokouksessa Ja ennen kaikkea leh-

t lväel le . Joka on tuolla ylhäällä l ehter i l l ä , nimittäin tähän maidon 

hintaan. 

Toveri Paasio alustuksessaan mainitsi, et tä lähdettäisiin maidon 

hinnan korottamiseen 5 pennillä l i t r a l t a . Minä tuon e s i l l e tässä sei -

la i s ia näkökohtia. Jotka minun mielestäni eivät ol leet perusteltuja 

maidon hinnan korottamiseksi. Olen keskustellut omassa kylässäni suh-

teel l isen pienien tavaratalojen johtajien kanssa Ja päivittäinen mal-

topusslen hajoamlsmäärä tuollaisessa suhteellisen pienessä tavarata-

lossa on ääritapauksessa 140 l i t raa päivää kohden Ja vuotavat pussit 

pannaan viemäriin. Toinen teki jä on se, että vaikka on nämä Jääkaapit, 

suuret Jäähuoneet, kylmät huoneet. Joissa malto säl lytetäto. Ja kun 

se on päivätty määrätylle päivälle, s i t ä sen Jälkeen e l saa myydä, 

vaan tämä malto kaadetaan viemäriin. Meillä on varaa tä l l ä hetkellä 

heittää kuluttajahintaan se l l a i s ia määriä viemäriin menevää maltoaC 

Tämä on varmasti meijerien asla . P i tä i s i minun mielestäni kiinnittää 

maidon hintakysymyksen kohdalla täl laiseen haaskaukseen Ja tuhlaukeeen 

huomiota eikä suinkaan siihen, että maidon hintaa lähdetään korotta-

maan. Jokin systeemimuutos on tarpeen tämän kysymyksen kohdalla eikä 

suinkaan se, että tarkoituksel l isest i Ilmeisesti tehdään vuotavia mal-

topusseja, et tä Jatkuvasti saadaan kaataa tätä maltoa viemäriin. 

En ole kuullut, että tähän allaan on aikaisemmin kiinnitetty mei-

dän maassamme huomiota, mutta syytä on tällaiseen asiaan kiinnittää 

huomiota, s i l l ä Jos otamme tässä maassa myytävän maitomäärän, ne pus-

slmäärät mitä myydään maltoa, niin päivittäinen viemäriin kaataminen 
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maidon kohdalla el suinkaan ole pieni. Siksi tällainen kysymys, jos 

se pannaan siten, että nämä pussit pitävät maidon, se kompensoi I l -

meisesti tämän 5 pennin maidon hinnan korotuksen eikä tarvitse ku-

luttajan kohdalla l i sätä tätä maidon hintaa. 

Etelä-Hämeen p l l r l on lähettänyt puoluetoimikunnalle evästyk-

senä hallituksen muodostamista koskevan asian kohdalla, en muista 

ulkoa kuinka monta kohtaa, mutta er i t tä in merkittävät kohdat. Ja mi-

nä yhdynkin Etelä-Hämeen piirin esittämiin kohtiin. Joissa esitetään 

hallituskysymyksessä erältä se l la is ia t ek i jö i tä . Jotka tulee ottaa 

huomioon. 

Toivottavaa on, että tässä kokouksen aikana saadaan se teks-

t i , mitä todella tässä hallituskysymyksessä on tarkoitettu Ja kaa-

vailtu. Tällä kertaa e l tässä vielä kovin paljon voi asiasta puhua, 

koska meillä on vain kuulokorvalta tämä toveri Paasion asiasta an-

tama se l i tys . Palaan asiaan sen Jälkeen, mahdollisesti palaan. Jos 

asla antaa aihetta, kun päästään tämä tekst i lukemaan edes yhteen 

kertaan. 

On valitettavaa tällainen niin kuin tyhjän päällä seisominen 

puolueneuvoston Jäsenil le : s i l l ä on tuollainen es i tys l i s ta . Jossa 

' on pari vaatimatonta asiakohtaa. Ja sen Jälkeen e l ole s i t ten mi-

tään muuta käteen otettavaa. Joten tässä Joutuu ehkä puhumaan tyh-

miäkin näin ensimmäisenä puheenvuorona tässä kokouksessa. Kiitos 

paljoni 

Paavo R a n t a n e n (Keski-Suomi): Herra puheenjohtaja, 

hyvät puoluetoverit. Minulle sopii vallan mainiosti tämä periaate-

keskustelu, koska en ole kiinnostunut ministerisalkuista^ 

Eduskuntavaalit on käyty Ja sosialidemokraateille osoi te t t i in 

luottamusta. Käsitykseni mukaan tämä Johtui s i l t ä , että vaaleihin 

mentiin selvin palkkatyöläisten Ja p ienvi l je l i jä in tunnuksin. Nyt 

ollaan s i t ten keulassa Ja punaista lippua e l saa kääriä kokoon. 
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niin kuin Kymen piir in miehet sanoivat tässä. Vaalit eivät olleet 

viimeinen ta is to , n i i tä on vielä edessä päin: Jo syksyllä on kun-

nal l isvaal i t , Ja se kai muistetaan^ Meidän täytyy osoittaa olevamme 

sen luottamuksen arvoisia, mitä meille on osoitettu. 

Kun nyt 200 edustajaa pääomlensa turvin on s i jo i t tanut oman 

päänsä Jakarandatuolellle, niin nyt o l i s i saatava aikaan hyvä hal-

l i t u s , Joka ohjaisi maan asioi ta . Jos vaalilupauksiin on uskominen, 

niin enemmistö eduskunnassa on saatavissa mukaan, kun meidän taval-

l i s ten ihmisten asioista päätetään. Jokainen muistaa nämä vaalilu-

paukset, mutta ne ovat niin l ike l lä , e t tä ehkä on syytä muistuttaa 

ni is tä nyt meidän kansanedustajillemme, koska he hyvin herkästi ne 

unohtavat. 

Sosialidemokraattien on kuitenkin muistettava vaalilupauksensa 

Ja ne velvoittavat toimimaan palkkatyöläisten Ja pienvi l je l i jä in etu-

jen mukaisesti, e l s i i s siten, et tä ensin annetaan ke isar i l le , mitä 

hänelle kuuluu. Ja sit ten ne muruset. Jotka herrojen pöydiltä tippu-

vat, palkkatyöläisille Ja p i e n v i l j e l i j ö i l l e . Nyt on todella saatava 

oikeutta tulonjakoon. Ja s iksi puolueemme on oltava läheisemmässä 

yhteistyössä SAK:n kanssa kuin STK:n t a i MTK:n kanssa. Meidän on kat-

sottava tosiasioita silmiin eikä niinkään luotettava kuuloon, kun 

demagogit puhuvat. Me.voimme nähdä. Jos haluamme katsella, kuinka 

Jopa 40-50 vuotta tyt)tä tehnyt ihminen elää kituuttaa pienen kansan-

eläkkeen varassa, kun samanaikaisesti Joka "evp*' nauttii , hyvää kuu-

kausituloa näennäisestä työstä suuren eläkkeen ohessa. Me näemme, e t -

tä Isäntä ajaa dollarihymyllä ta i valokuvauttaa itsensä uuden leik-

kuupuimurin nokalla samanaikaisesti kun naapurlpellolla mökin isäntä 

ni i t tää luhtaheinää vi ikatteel la Ja samanaikaisesti saattaa tämä yky-

isäntä ol la kunnan verotoimistossa tuomassa vähän tantlemia kunnal-

l e , kun eivät osaa kunnan herrat hänelle veroa l a i t t a a , kun metsätyö-
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Iäinen on anomassa alennusta verotukseen, koska luotto lisäksi lak-
koilee. Verotulojen pimittämiseksi keksitään koulutetuin voimin por-
saanreikiä Ja palkkatyöläiselle osoitetaan ulosottoviraston ovea. 
Jos työttömänä ei kykene maksamaan verorästejä. Ja suuremmissa val-
takunnan asioissa on suuremmat puitteet, mutta samanlaisissa mer-
keissä. 

Sosialidemokraattisten päämäärien Julkiseen järjestykseen saat-
tamat paperit on Jälleen sotkettu pahasti ja ammattimaisen vapaapa-
lokunnankin letkut ovat pahasti sotkeennuksissa. Ulkomaankaupan ali-
jäämäisyyttä ei osata hoitaa eikä ihmekään, koska suomalaiskansal-
lisia matkamuistoja tuotetaan Honkongista tai Japanista. Hallituk-
set ovat EEC-kysymyksen tiimoilta seisseet kuin ennen Aatami hyvän 
Ja pahan tiedon puun katveessa valmiina ottamaan ££C-hedelmän, vaik-
ka tiedetään sen sisällä olevan NATO-matoC Outo isänmaallisuus vel-
voittaa odottamaan E£C-tullimuurien välisten ovien avautumista het-
kenä, Jolloin toiset ovat Järkänneet paperin tuotantonsa niin, et-
tä sanelevat myös meidän paperin hinnan. Jolla ehkä suostuvat vas-
taanottamaan meiltä Jotakin. Herrat puhuvat mielellään itsenäises-
tä Suomesta. Miksi he eivät pyri olemaan itsenäisiä suomalaisia? 
Keskustellessani tovereitteni kanssa nykyisestä tilanteesta Ja hal-
lituksen muodostamisesta sain selvät ohjeet. Vaatimuksena on: oi-
keudenmukaisuutta tulonjakooni Hallitukseen ei saa mennä muiden 
ehdoilla. Sosialidemokraateilla on ehdot asetettu samalla kuin vaa-
litunnukset C Hallitusohjelmaan on sisällytettävä punaiset lehdet, 
ne otetaan ensisijaisesti toteutettaviksi. Vihreät Ja sinimustat 
lehdet ovat olleet etusijalla liian usein. Sen verran kai voimme 
olla Sven Dufvan Jälkeläisiä, että Jos muiden kanssa emme mennä 
saa, kai yksin mennä saa. Jakaudutaan sitten vaikka saappaat Jalas-
sa; ollaan me osattu ennenkin nousta ylös. KiitosC 
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Veikko A a l t o (Helsingin piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit. Puheenvuorossani on varmaankin paljon päällek-
käisyyttä sen kanssa, mitä täällä tänään puhutaan, mutta haluan sen 
kuitenkin esittää sen laatuisena kuin sen eilen illalla olen kir-
joittanut. 

Karjalaisen II B -hallitus hajosi vuoden lopulla MTK:n vaatimuk-
seen noin 430 miljoonan markan suorittamisesta valtion pussista täyt-
tämään maataloustulon laskettua vajausta. Tätä vaatimusta ei puolueem-
me voinut hyväksyä, varsinkin kun vajauksen laskentaperusteet olivat 
monilta osiltaan epämääräisiä ja kiistan alaisia. Seurauksena oli hal-
lituksen kaatuminen ja eduskunnan hajoittaminen. Jouduttiin uusiin 
vaaleihin ja vaalitaisteluun. Puolueemme vaalitaistelun pääteemana 
oli taistelu oikeudenmukaisemman tulonjaon puolesta Ja erikoisesti 
kohdistettiin vastustus MTK:n vaatimuksille. 4^0 miljoonaa markkaa 
oli se luku, mitä ehdokkaat hyvin usein käyttivät. Ja sen ympärillä 
ainakin täällä pääkaupungissa käytiin suurimmaksi osaksi koko vaali-
taistelu. Se oli Johtava teema. Selkeä Ja yksiseUitteinen kannanotto 
tähän kysymykseen oli varmaankin se seikka. Joka täällä Helsingissä 
Ja Uudellamaallakin Johti vaaleissa hyvään lopputulokseen Ja edusta-
japaikkojen lisääntymiseen. 

Emme kuitenkaan menestyneet puolueena riittävän hyvin. Vasemmis-
toenemmistö eduskuntaan jäi saavuttamatta Ja me kamppailemme hallituk-
sen muodostamisen suhteen samojen vaikeuksien edessä kuin hajoitetun-
kin eduskunnan aikana. Tosin puolueemme asema suurimpana puolueena 
korostui entisestään, mutta sillä el ole ratkaisevaa merkitystä. Jos 
eduskunnasta ei löydy riittävää määrää muita puolueita. Jotka haluaisi« 
vat hallita maata Ja toteuttaa sosialidemokraattien hyväksymää halli-
tusohjelmaa. 

' Vaikka en ole tietoinen siitä, mitan puoluesihteerien työryhmä Ja 
puoluetoimikunta ovat uuden hallituksen ohjelman kirjoittaneet, niin 
oletan kuitenkin, että maataloustuloa koskeva kohta on pysynyt sen 
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laatuisena kuin se o l i vaal i ta i s te lun aikoina. Sehän on ymmärtääk-

seni a s l a . Jossa puolue el voi antaa periksi^ käyköön hallituksen 

muodostamisen s i t ten miten tahansa, s i l l ä periksi antaminen tässä 

kysymyksessä merkitsis i va l i t s i jo iden pettämistä. Siihen e l meillä 

ole varaa« 

Toimintakykyisen hallituksen muodostaminen näyttää olevan tus-

kan takana, MTK Ja keskustapuolue eivät Ilmeisestikään ole valmiit 

perääntymään kohtuuttomista vaatimuksistaan, SKDL on myös uudelleen 

Jättäytymässä pois hall itusyhteistyöstä s i l t äk in huolimatta, vaikka 

he i l l ä o l i s i työväenliikkeen osana myös hal l i tuksesta käsin valvot-

tavana Jäsenkuntansa etuja . Tilanteen näin ol lessa e l liene muuta 

ratkaisumahdollisuutta kuin poli itt inen vähemmistöhallitus. Sekin 

on ratkaisuna huono. On kysymyksenalalsta, myöntäslkö eduskunta 

s i l l e säännöstely valtuuksia. Jotka ovat välttämättömät hintojen val-

vomiseksi, Ja siihen perustuu myös keskitetyn kokonaisratkaisun a i -

kaansaaminen Ja uusien työ- Ja virkaehtosopimusten syntyminen. 

Ammattiyhdistysliikkeen p i i r i s s ä odotetaan keskitetyn kokonais-

ratkaisun takuumiehiä myös hallituksen taholta, lainatakseni Niilo 

Hämäläisen sanoja. Näiksi takuumiehiksi e l I lmeisesti r i i t ä vähem-

mistöhallitus, varsinkaan Jos s i l l ä el ole käytettävänään säännöstely-

valtuuksia, Tilanne hallituksen muodostamisen kannalta tuntuu kovin 

pulmalliselta. Kuitenkin parlamentaarisen hallituksen alkaansaeimlnen 

o l i s i tärkeä Ja kiireellinenkin a s l a . Sen l i s ä k s i e t tä nykyinen vir-

kamieshallitus on tehnyt epämiellyttäviä hlntojenkorotusratkalsuja. 

Jotka vaikuttavat kuluttajien kukkarossa l i s ä ä ra s i tus ta , on vars i-

nainen suurlsuuntalsempl lainsäädäntötyö keskeytyksissä, s i l l ä v i r-

kamieshallitus el yleensä anna eduskunnalle mitään suuria Ja kauas-

kantoisempia lakiuudistuksia, vaan se odottaa tähän tehtävään po l i i t -

t i s t a h a l l i t u s t a . Lisäksi työttömyys maassa lisäänlyy Jyrkäs t i . UKK-

sopimuksen kausi päättyy noin puolentoista kuukauden kuluttua. Kaup-

pataseen vajaus l isääntyy. On runsaasti suuria a s i o i t a . Joiden hol-
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tamlnen vaat i s i vahvaa enemmistöhallitusta, mutta toive se l l a i se s t a 

näyttää epätodel l i se l ta . Päivät Ja viikot kuluvat. Monet ratkaisuaan 

odottavat a s ia t muuttuvat nykyisestään nykyistäkin vaikeammiksi rat-

kais ta , Nyt näyttää i lmeiseltä , e t tä sosialidemokraattinen puolue Jou-

tuu yksin kantamaan vastuun maan asioiden hoitamisesta Ja muodostamaan 

hallituksen. Kuitenkaan s i l l ä e l ole r i i t tävää enemmistöä eduskunnas-

sa, Hallitus el kykene hoitamaan as io i ta s i l l ä tavoin kuin puolueen 

ohjelmat Ja pyrkimykset ede l ly t tä i s ivät . Joudutaan ehkä nopeasti t i -

lanteeseen, että ha l l i tus el voi r i i t t ävä s sä määrin ottaa huomioon 

ammattiyhdistysliikkeen vaatimuksia, kun s i l t ä puuttuu siihen tarv i t -

tava enemmistö. S ik s i puolueellemme on tärkeätä. Jos Joudumme vähem-
) 

mlstöhallltukseen, että puolueen Johto on kiinteässä kosketuksessa am-
* 

mattlyhdlstysllikkeen johdon kanssa, e t te i pääs i s i syntymään t i lan-

netta, jossa käsitykset suurten asioiden hoitamisesta menisivät r i s -

t i i n , Sellainen tilanne koituis i tappioksi puolueellemme ja koko so-

sialidemokraattiselle työväenliikkeelle. 

Jos puheenjohtaja s a l l i i , niin ot ta i s in tässä yhteydessä e s i l l e 

ajankohtaisen asian. Joka el kuitenkaan l i i t y hallituskysymykseen. 

Kysymys on Neste Oy:n Japanista tilaamat tankkialukset. Mitä puheen-

johtaja sanoo: voinko es i t tää tämän asian? 
P u h e e n j o h t a j a : Ole hyväi i 

P u h u j a : KiitosC VUoden vaihteen Jälkeen melkeinpä saman- I 

a ika i se s t i e s i inty i lehdistössä tiedo, et tä ulkomaankauppataseen va-• I 
Jaus vuodelta 1971 o l i y l i l800 miljoonaa markkaa. Samoin kerrotti in ' 

i 
lehdissä, e t tä Neste Oy o l i tilannut Japanista kaksi Jä t t i lä i s tankki-

alusta,Joiden yhteiseksi hankintahinnaksi i lmoitett i in 250 miljoonaa 

markkaa. Uutinen kertoi myös, etteivät kotimaan telakat voineet ot-

taa näitä t i lauksia vastaan l i i an lyhyen toimitusajan vuoksi. Tämän 

laatuisten uutisten yhteydessä aina herää kysymys, eikö vasen käsi 

t iedä, mitä olkea tekee? Kun hallituksenkin taholta vähän väliä e r i -

l a i s i s s a yhteyksissä kehoitetaan kuluttaj ia ostamaan kotimaisia hyö-
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dykkeitä Ja sillä tavoin turvaamaan työllisyyttä maassamme, niin val-
tioenemmistöinen .osakeyhtiö katsoo oikeudekseen tehdä satojen miljoo-
nien hankinnat ulkomailta Ja vielä kaiken lisäksi maasta. Jonka kans-
sa kauppataseemme on ehkä eniten alijäämäinen. Eikö tässä asiassa 
voitaisi tehdä vielä Jotain tämän tilauksen peruuttamiseksi?. Esittäi-
sinkin, että puolueneuvosto kehottaisi puoluetoimikuntaa tekemään 
kaiken voitavansa, että Neste Qy:n kahden tankkilaivan tilaus Japa-
nista peruutettaisiin Ja tilaus sijoitettaisiin kotimaisille tela-
koille. Kiitos puheenvuorostai 

Työjärjestyksestä käytiin välillä seuraava keskustelu: 

H ä t i n e n (Helsingin piiri): Esittäisin, että kymmenen mi-
nuuttia saisi lukea paperia. Annetaanko sellainen aika, että saisi 
paperin lukea? 

P u h e e n j o h t a j a : Mitä sinä ehdotat? 

P a a s i o : Lukuaikaa kymmenen minuuttia^ 

H ä t i n e n : Ehdotan, että annettaisiin sen verran aikaa, et-
tä Jokainen kerkiäisi tämän paperin lukea, muuten on erittäin vaikea 
keskustella; Siis Joksikin 10-15 minuutiksi pysäytettäisiin, että pu-
heenvuorojen käyttäjät saisivat paperilta katsoa. Eihän tähän kukaan 
ole kyennyt, kun Juuri paperitkin Jaettiini 

P u h e e n j o h t a j a : Siis tauko vai? 

P a a s i o : 15 minuutin taukoC 

Keskustelu työjärjestyksestä päättyi. 

P u h e e n j o h t a j a : Täällä on tehty muutosesitys työjär-
jestykseen. Totean muuten, että neuvosto ei ole tässä puoluetoimikun-

« 

taan nähden diskriminoitu, ei silläkään ollut paperiaC Halutaanko lu-
kutaukoa? Kuka vastustaa? 

Vastustavia puheenvuoroja ei käytetty. 

P u h e e n j o h t a j a : Kymmenen minuutin taukoi 
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Kokouksesta: Ei ole papereita. 

P u h e e n j o h t a j a : Eikö ole papereita vielä? 

Kokouksesta: Ei ole kaikilla. 

P u h e e n j o h t a j a : No, se on valitettavaa. Kyllä tä-
mä on nyt monistettu, niin että varmaan ne saavat. Joilta se vielä 
puuttuu. 

« 

Muutos työjärjestykseen hyväksyttiin Ja päätettiin ottaa "luku-

tauko". 

P u h e e n j o h t a j a : Sovimmeko siitä, että Jatkamme 

kokousta kello 11.20. 
Tauko klo 11.10 - 11.25. 

* 

P u h e e n j o h t a j a : Pyydän osanottajia asettumaan pai-
koilleen. (Ehdotus hallitusohjelmaksi liitteenä n:o 

Jatkettiin periaatekeskustelua. 

Onni H y v ö n e n (Kuopion piiri): Kuopion sosialidemokraat-
tinen piiritoimikunta lausuu hallituskysymyksessä sen, että ns. Kar-
jalaisen "kakkonen" ei saa uusiintua. 

Puolueet esiintykööt niillä voimasuhteilla. Jos tulee neljän 
puolueen hallitus, kun SKDL ei ole nyt- siihen halukas. Sosialidemo-
kraatteja olisi 55, keskustapuolue ja nämä kansanpuolueet tekee 52« 
Paikat jakautuisivat tässä mandaattisuhteessa Ja sosialidemokraateil' 
la tulee olla pääministerin paikka. 

Viime vaaleissa puolue teki avauksia. Avaus "yksi" on tuottamaa 
sa tuloksia. TPSL on häviämässä Suomen poliittiselta kartalta. Sen 
kannattajajoukkoa on paljon, ammatillisesti järjestäytynyttä. Kuo-
pion piirissä tuo avaus menee 24. päivään mennessä helmikuuta sel-
väksi: heillä ei ole enää yhtään perusjärjestöä, omaisuuksineen. 

Toinen avaus, millä puolue kävi vaaleihin, oli pienviljelijä-
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avaus sillä 20 miljoonalla marlcalla. Kun seuraa vaalien tuloksia^ 
niin hiljaiset paluuvlrrat ovat puolueeseen olemassa, Soslallde-
demokraattlnen puolue el voi käyttäytyä kuin keskustapuolue. Joka 
yhden palkan tappiolla voi leikkiä psykologisesti loukkaantunutta. 
Meidän olisi pitänyt hävitä yksi palkka tai voittaa kymmenen, mut-
ta tässäkin vaihtoehdossa täytyy puolueen ottaa nyt vastuu Ja kaa-
tua omiin kysymyksiinsä. El ole oikein se, että Jos puolue el ole 
valmis ottamaan v^liemmlstöhallltusta, porvarit tekevät sen vähem-
mistöhallituksen hyvinkin kirkastetulla ohjelmalla: valtion kassat 
Jaetaan tyhjiksi, määrätty määrä virkamiehiä nimitetään. Sen Jäl-
keen tarvitaan sosialidemokraatteja taas hallitukseen säätämään uu-

t 

sia verolakeja, kun virkamiesten palkkakierros on ohi. Tähän ret-
kuun meillä ei ole varaa. 

Puolueneuvosto tänään Joutuu lausumaan käsityksensä tuohon hal-
litusohjelmaan. Tuntuisi siltä, että kohta "maatalous" tulisi Jo lo-
pultakin kirkastaa. Maatalous.tarvitsisi sosiaaliministerin. Jos 
hoidetaan maataloutta nykyisen yritysmuodon puitteissa, niin se on 
asla erikseen, mutta ylimenokautena tarvitaan maataloudessa ikään-
tyneelle väelle selvää sosiaalista tukea. Miten sosialidemokraatit 
menevät kuluttajien eteen nostamalla maidon hintaa 3 pennillä? 
Nostetaan sitä 10 pennilläC Mutta samanaikaisesti sen subvention 
pitää olla lapsilisissä. Miten korvataan sitten kansaneläkeläiset? 
Nämä kaksi ryhmää: lapsilisät Ja kansaneläkkeet pitäisi selvästi 
Ilmaista eikä tehdä tuollaisia pyöreitä sanoja. Tällaisilla eväil-
lä minut on Helsinkiin laitettu Ja tämän päivän kuluessa tämä pitää 
puida selväksi. Kiitos palJonC 

P u h e e n j o h t a j a : Jottei syntyisi epäselvyyksiä, 
niin minä kiinnitän huomiota siihen, että tämä puoluetoimikunnan 
paperi on tietysti rakennettu kompromlssipaperiksi. Sehän on vas-
taantulopaperi muille puolueille eikä suinkaan sama kuin puolueen 

ohjelma ja tavoitteet tai puoluetoimikunnan tavoitteet. Jos me me-
nemme yksin hallitukseen, josta vaihtoehdosta on puhuttu, niin asiat 
ovat tietysti sitten arvioitavissa toisin kuin tämän paperin pohjalla. 

Heikki H e l m i n e n (Kymen piiri): Käydyt vaalit osoitta-
vat, että sosialidemokraattien kannatus kasvoi, mutta se on syytä to-
deta, että tuo kasvu olisi ehkä voinut olla tuntuvampikin kuin mitä 
se oli. Meidän vaaliteemamme olivat tällä kertaa selviä ja nyt niiden 
seurauksena odotukset kansalaisten keskuudessa ovat myös suuret. Ehkä 
nuo vaaliteemat olivat liiankin selviä ja tässä vaiheessa se saattaa 
aiheuttaa puolueelle myös vaikeuksia. Kentän käsitys on nyt se, että 
näistä vaaliteemoista, vaalilupauksista pitää pitää kiinni niin pit-
källe kuin se suinkin on mahdollista. Toisaalta kuitenkin ymmärretään, 
että silloin kun ei olla kaksipuoluejärjestelmässä, aina pitää sovi-
tella, ja tätä taustaa vastaan myös ymmärtää sen, mitä tähän mennessä 
hallituskeskusteluissa on tapahtunut. 

Kun nyt tätä julkista keskustelua seuraa ja kun el ole ollut ti-
laisuutta seurata sitä perin läheltä, niin on saanut sen vaikutelman, 
että kiistanalaiset kysymykset koskevat lähinnä maataloutta, eläkepoli-
tiikkaa, maatalouden lomakysymyksiä ja aluehallintoa. Kymen piirin 
edustajat ovat tänä aamuna olleet tilaisuudessa käsittelemään tätä 
ehdotusta hallitusohjelmaksi ja siinä yhteydessä on todettu, että tähän 
ohjelmaan sisältyy paljon myönteistä. Se kuitenkin myös todettiin, että 
enempää ei ole syytä antaa periksi kuin mitä tässä ohjelmassa on perik-
si annettu. 

EÄepolitiikan kohdalla on tahdottu tuoda esille myös se, kun 
on käynyt selväksi, että keskustapuolue on esittänyt vaatimuksia tuki-
osakustannusten poiskarsimiseksi kunnilta, että se on Ilmeisesti oikea 
vaatimus, ja ilmeistä on, että meidän pitäisi pyrkiä siihen, että kun-
tien tukiosakustannusosuus voitaisiin aärtää muualta maksettavaksi. 
Nyt on nimittäin niin, että tukiosakustannukset edustavat kehittynei-
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denkln kuntien sbsiaalimenoiiBsa noin varovasti arvioiden kolmannes-
ta, ja ne ovat omiaan estämään muun sosiaalitoimen kehittymisen. Tä-
tä taustaa vasten sanoisin tulee vastaisuudessa kiinnittää huomiota 
näihin tukiosakustannuksiin ja mikäli mahdollista saada ne niin jär-
jestymään, etteivät kunnat joudu niitä ho-itamaan. 

Toinen kysymys, mikä on ollut kiistan alainen, on tämä alue-
hallintoasia, ja nyt näyttää siltä kuin me olemme useaan eri ottee-
seen täällä keskustelleet siitä, että asutuskeskukset tulevat kärsi-
mään aluehallinnon tai maakuntaitsehallinnon toteuttamisesta verotus-
mielessä, niin nyt näyttää siltä, että toista tietä on jo tämä vää-
ryys, tapahtunut , tarkoitan tällä tukiosan tai tätä kantokykyluokitus-
ta ja sanoisin, että tähän kantokykyluokka-asiaan meidän edustajiem-
me tulee vastaisuudessa kiinnittää huomiota. Kymen piirin edustajat 
toteavat, että ellei tällä ohjelmalla synny viiden puolueen halli-
tusta, niin sen jälkeen sosialidemokraattien on muodostettava vähem-
mistöhallitus. 

P u h e e n j o h t a j a : Olisi hyvin suotavaa käsittääkse-
ni, koska me emme tänään saa salia muuten tyhjäksi, että vain keski-
tymme lyhyihin puheenvuoroihin ja tärkeisiin asioihin. Muuten jää 
päätöksen teko vajaalukuiselle puolueneuvostolle. 

Manne K a l i i o (Satakunnan piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit. Tässä puolueessa on keskusteltu maatalouspolitiikasta 
hyvin tehokkaasti 1950-luvun puolivälistä lähtien ja jo silloin me 
melko tarkkaan tiesimme ja tänä päivänä entistä paremmin, millä ta-
valla suomalainen maatalouspolitiikka pitäisi hoitaa niin, että se 
sopeutuisi palvelemaan teollistuvaa yhteiskuntaa. Nyt näyttää siltä, 
että kun me vaalitkin kävimme näillä samoilla teemoilla, että on tu-
lossa se, mistä olemme puhuneet ja sopineet: toteuttamisen aika. Ja 
siihen on todella nyt mentävä, mikäli me haluamme kannatuksemme säi-
lyvän ja ennen kaikkea, että ne toverit, jotka nytkin tekivät näiden 

eduskuntavaalien hyväksi työtä, säilyttäisivät työtarmonsa ja innos-
tuksensa. Jos me nyt emme onnistu, niin menee tavattoman pitkä aika, 
ennen kuin me voimme sellaisen innostuksen kenttään luoda, mikä siel-
lä nyt oli ja on. 

Suomen kansa ei aina tajua ja ehkä me emme saa viestejämme pe-
rille siitä, mikä on hyvää politiikkaa ja mikä huonoa politiikkaa. 
Kun vuoden 1966 vaalien jälkeen tulimme tänne, me ihmettelimme, mitä 
me tämän vaalivoiton kanssa nyt sitten tekisimme, ja me lähdimme pa-
nemaan maan asioita kuntoon ja loimme tavattoman hyvän pohjan tulevai-
suudelle, jopa niin hyvän pohjan, että vuoden 1970 vaalien alla sil-
loinen valtiovarainministeri näytti 600 miljoonan markan rahapussia, 
että tämä on ylijäämä. Oli siis todella luotu pohja panna asioita 
kuntoon ja päästä toteuttamaan meidän tavoitteitamme, ja nyt meidän pi 
tää se tehdä. 

Muutama pieni näkemys ja katsaus maatalousasioihin. Meille vaa-
lityöntekijöille puoluetoimikunta lähetti runsaasti materiaalia, jos-
ta puoluetoimikuntaa on vielä näin jälkeen päin kiitettävä. Me saim-
me myös paperin, jossa selvitettiin maatalouden tukipalkkioita, vien-
tipalkkioita, ja se oli muistaakseni noin 650 miljoonaa markkaa, mut-
ta kun me katselemme valtion viime vuoden talousarviota, niin toteam-
me, että maatalousministeriön kokonaisbucjjetti - mukana ovat nämä vien-
tipalkkiot - oli 1.850 miljoonaa markkaa, joka on tavattoman suuri 
rahamäärä. Mutta nyt meillä on varsinkin ammattiyhdistysmiehille jaet-
tu materiaalia siitä, millä tavalla maataloustulo, metsätulo suhtees-
sa palkkatuloon viimeisten kahdenkymmenen vuoden aikana on kehitty-
nyt, ja me toteamme, että kun tämä tilasto alkaa vuodesta 1951 ja 
päättyy vuoteen 1969, niin maataloustulo on kolminkertaistunut, metsä-
tulot viisinkertaistuneet palkkatuloon nähden. Ja erikoisesti palkka-
työläiset ja ammattiyhdistysväki tänä päivänä hyvin tarkkaan seuraa-
vat tätä kokousta ja erikoisesti sitä, minkälaisen hallitusohjelman 
me saamme aikaan, ja meillä ei ole nyt varaa epäonnistua. Myös kun-
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1 

marnm 

Myös kunnallismiehiä tavattomasti kiinnostaa maatalouden verokysy-
mykset. Täällä juuri Rauman maalaiskunnan kunnanjohtaja totesi, et-
tä maatalousvero, kunnallisvero on sillä tavalla kehittynyt, että en-
nen tätä viimeistä verolainsäädäntöä oli maataloustuottajaosuus vielä 
20 J, kun se nyt on 7 I. Myös on tämä maatalouden verokysymys tehok-
kaasti selvitettävä, sillä kyllä meillä on yhtä perusteltua oikeutta 
vaatia saman kaltaisia vähennysoikeuksia kuin on maataloustuottajil-
la, sillä meitähän kiinnostaa ja kannustaa pyrkimys oikeudenmukaisuu-
teen niin tulonjakopolitiikassa kuin veropolitiikassakin ja meillä 
siis on oikeus vaatia, että mikäli eräälle ryhmäHe tässä yhteiskun-
nassa myönnetään esim. oikeus poistaa verotuksessa perheensä syömi-
seen käytetyt varat, niin miksi meillä ei olisi tätä oikeutta. Aina-
kin me voimme sitä vaatia. On siis lähdettävä siitä, että maatalous 
on pantava kuntoon, ja me saamme varmasti siihen Suomen kansan kanna-
tuksen, ja on pyrittävä oikeudenmukaiseen tulonjakopolitiikkaan si-
ten, että nämä päätökset näkyvät myös valtion budjetissa ja antavat 
myös ammattiyhdistysliikkeelle vinkkejä siitä, että heille on tämä 
mahdollista ja samalla pyrkiä siihen niin pitkälle kuin se on halli-
tuksesta käsin mahdollista, että palkkatulon jaossa olevat epäoikeu-
denmukaisuudet myös tulevat poistetuiksi. 

Joka tapauksessa hallitukseen on mentävä, mutta ei millä tahan-
sa ohjelmalla. Nyt pidämme ohjelmastamme kiinni ja mikäli niihin ei 
suostuta, perustamme vähemmistöhallituksen, laadimme hyvän ohjelman, 
joka täällä nyt näyttää puoluetoimikunnan esityksessä olevan käsitte-
lyssä, ja mikäli me emme eduskunnassa tämän hallituksen ohjelmaa en-
nen pitkää kykene toteuttamaan, niin ainakin me voimme Suomen kansal-
le osoittaa, että me yritimme. Hyvin usein me liioittelemme sitä, et-
tä sosialidemokraattinen puolue on yleispuolue. Sitä se varmastikin 
on, mutta se alkaa olla todellakin yleispuolue, kun meillä on eduskun-
nassa yli 100 kansanedustajaa. Nythän meillä ei vielä ole kuin jonkin 
verran yli 25 J ja joka tapauksessa pitlisi painopiste pitää sille 

i k 
asialle, että SDP on ennen kaikkea palkkatyöläisten oma puolue. Täl-
le perustalle ja pohjalle on myös hallitusohjelma sovittava sekä hal-
litukseen menosta päätettävä. 

Kävimme nopeasti lävitse tämän ohjelman täällä ja huomasimme, 
että siellä on selkeätä tekstiä myös kuntauudistusasioista jne. ja 
olisin sitä mieltä, että nyt kun ministerisalkkuja jaetaan, niin mei-
dän puolueemme pitää ehdottomasti saada sisäministerin salkku, muu-
ten me tämän kaltaisiin uudistuksiin emme pääse, ja tästähän meillä 
on kokemusta Ahti Karjalaisen A- ja B-hallituksista. 

Samalla minä yhtyisin Aallon täällä käyttämään puheenvuoroon, 
että tämä Neste Oy:n tankkilaivahanke pitäisi myös tutkia ja aina-
kin keskustella siitä. Kiitos.» 

Yrjö H ä t i n e n (Helsingin piiri): Me olemme niin monta 
kertaa olleet ja kokoontuneet tänne näissä hallituskysymyksissä ja 
aina olemme täällä verrattain murheellisesti niitä ohjelmia laaties-
samme olleet sitä mieltä, että lopputulos on aina se, että maalais-
liitto vetää pitemmän korren ja me jäämme lehdellä soittelemaan. Tä-
mä on vuosikymmenien kuluessa jatkuvalla syötöllä ollut samanlaista. 
Nyt hallitus hajosi tähän maatalouskysymykseen. Se oli sellainen vaa-
liteema - yhdyn siihen, mitä täällä ovat toisetkin puhuneet - että se 
on se avainkysymys, idhin meidän täytyy täydellisesti nyt keskittää 
voimamme. Jos me nyt annamme maataloustuottajille perään näissä asiois 
sa, niin sen jälkeen meillä ei ole seuraavissa vaaleissa paljon mis-
tään asiasta puhumista. Myös kunnallisvaalit tulevat näyttämään siitä 
sen selvän linjan, mikä on olemassa. 

Sanotaan, että jos tämän ohjelmaluonnoksen perusteella kyetään 
laittamaan viiden puolueen hallitus, niin minä uskoisin, että tämän 
vielä kenttä voi jollain konstilla hyväksyä verrattain sopivasti, mut-
ta jos lähdemme neljän puolueen hamtukseen, niin tilanne tulee ole-
maan se, että minä säälin niitä työtovereita, jotka ovat työmailla. 
Se tulee olemaan niin vaikea tilanne niille, jotka olemme vuosikym-
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menien kuluessa työmailla sitä joutuneet tekemään ja puolustelemaan 
sitä, mihinkä joudutaan ja minkälaisten tapausten eteen joudutaan. 
Niiden miesten asema on kaikkein vaikein. On erittäin helppo niellä 
vaikka minkälaisia asioita hallitusportaissa ja muissa. Ne eivät ole 
henkilökohtaisia juttuja, mutta työmailla se on aivan toinen asia. 

Tässä luonnoksessa on muutama erittäin hyväkin asia,ja tässä 
luonnoksessa, mikä tässä on, ei ole hyvinkään paljon tinkimisen va-
raa. Tässä on tämä asuntopolitiikka-asia, joka on erittäin tärkeä 
juttu, sillä työllisyyskysymyskin riippuu niin suuressa määrässä ny-
kyaikana asuntokysymyksestä. Monin paikoin olisi työtä, mutta ei ole 
asuntoja, joten eiväthän ihmiset missään silloin voi olla. 

Sitten sanoisin tästä maataloustulosta, maataloustulolaista tai 
uudesta tulolaista ja näistä, mitä on olemassa. Jos me emme rupea 
pääsemään minkäänlaiseen konkreettiseen tulokseen tuosta ylijäämän 
tuottamisesta, näyttää olevan ihmisten käsitys sellainen, että me 
olemme aika pitkälle valmiit maksamaan maataloudelle niille ihmisil-
le jonkin näköisen kohtuullisen elintason, jotka siellä ovat, mutta 
tavallisten palkkatyöläisten järkeen ei sovi se, että me myymme jat-
kuvasti erittäin suureen alihintaan elintarvikkeita rikkaisiin val-
takuntiin joka puolelle maailmaa. Te jokainen tiedätte, että on vä-
lillä viety voitakin markan kilo. Tämä on jotakin järjetöntä, josta 
täytyy tulla jonkin näköinen loppu. 

Minä en ollenkaan usko, että me saamme tästä tällaista. Jos tä-
män paperin mukaan lähdetään hallitukseen, niin tästähän ei tule vii-
den puolueen hallitusta, ja jumala varjelkoon neljän puolueen halli-
tusta, sitä minä en hyväksy ollenkaanT Ainoa tie, joka jää jäljelle, 
on silloin tämä meidän vähemmistöhallitus. On vilautettu eräissä pii-
reissä sellaista, että kun tämä tilanne on nyt vaikea ja se riippuu 
niin paljon SKP:n tuosta tokouksesta, niin minä en tiedä, missä määrin 
siitä on epävirallisesti keskusteltu, että tämä Auran palokunta esiin-
tyisi eduskuntaan pyytämällä luottamuslausetta ja se muuttidsi poliit-
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tiseksi hallitukseksi. Sehän voisi dia eräänlainen ratkaisu jonakin 
välikautena. Sehän olisi kuulemma asiantuntijain mukaan silloin myös 
poliittinen hallitus, jos se menee eduskuntaan ja esittää jonkin oh-
jelman ja pyytää luottamuslausetta. Sehän on eräs osaratkaisu, mutta 
todennäköisesti ainoaksi ratkaisuksi jää vähemmistöhallitus. Vähemmis-
töhallitukseen jos joudutaan, meillä ei ole mitään syytä silloin ru-
veta tinkimään järin pitkälti näistä kysymyksistä, mitä on olemassa. 
Minä ymmärrän ammattiyhdistysliikkeen vaikeudet sen takia, että nyt 
on uusi sopimuskausi tulossa ja kaikki sopimukset päättyvät, ja jos 
ei ole olemassa vahvaa hallitusta, joka toimii niiden periaatteiden mu 
kaan, miten työmarkkinajärjestöt sopivat ja mitä lainsäädäntöä siitä 
tehdään. Eduskunnasta en tiedä, uudesta eduskunnasta, minkälainen se 
mahtaa olla. Saadaanko sieltä läpi, mutta on eräs kysymys sellainen, 
johonka olisi hyvä, että jos joku ainakin eduskuntaihmisistä sanoisi 
siitä, ette me teemme vähemmistöhallituksen: onko mitään teoreettis-
takaan mahdollisuutta saada näitä erittäin tärkeitä lakeja, säännös-
tely lake ja eduskunnassa läpi, vai kaatuuko meidän hallituksemme sii-
hen. Sen uhallakin on syytä lähteä tälle tielle Ja jos siihen kaadum-
me, niin toisten asia on tehdä hallitus. Olisimme uteliaita näkemään, 
kuka tekee hallituksen. Tilannehan saattaa muuttua, kun on SKP:n edus-
tajakokous mennyt ohitse. 

On eräs asia, johon minä haluaisin puuttua ja se on se, että 
usein kun näitä ratkaisuja tehdään näissä korkeissa portaissa ollaan 
liian vähän tekemisissä, että miten ne vaikuttavat kentällä. Kentän 
ja johtoportaiden vuorovaikutus liian heikko meillä. Taitaa olla mel-
kein tämä puolueneuvosto ainoa, jossa kuuluu ihan puhtaasti kentän 
ääniä. Kaikki korkeammat portaat rupeavat olemaan jo, piiritoimikun-
natkin, verrattain vierasta tavalliselle palkkatyöväelle ja erittäin 
ammattiyhdistysväelle, ja niiden ääni el kuulu. Tiedämme kokemukses-
ta, että tavallisessa kokouksessa pidetyt puheenvuorot eivät pitkälle 
kanna. 
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Tällä puolueneuvostolla oii Äika suuri.valta, jös se äitä Jos-
kus käyttää. Me olemme hyvin harvoin täällä koskaan puolueneuvostos-
sa todella antaneet, vaikka me olemme epäedullisia asioita täällä 
nielaisseet, jotka olemme kauemmin täällä olleet, niin muutaman ker-
ran olemme täällä suoraan sanoen tehneet päätöksiä, jotka ovat olleet 
erittäin ikäviä. Sen takia toivoisin hyvin hartaasti, että puheenvuo-
roja täällä käytettäisiin niin riittävästi, että myös todella saisim-
me tietää, mitä ajattelee myös maakunta. Me helsinkiläiset olemme eh-
kä vähän hiukan toisessa asemassa sen takia, että mehän tapaamme tääl-
lä kaikkia näitä johtohenkilöitä, ja ainakaan omalta kohdaltani en 
sano, että he ovat olleet mitään tuppisuita silloin, jos heiltä asiois-
ta on kysytty, ja me saamme täältä suurin piirtän tietää ja ehkä 
meidän näkemyksemme on monissa asioissa toisenlainen sen takia, että 
täällä pyörivät suuriirmalta osaltaan asiat. Täällä saattaa olla, et-
tä täällä hosutaan toiste päin, ettei maakunta saata aina käsittää, 
mitä Helsinki hosuu, mutta ei pidä unohtaa, että täällä on meitä 
90.000 varsinaista palkkatyöläistä, mutta meidän äänemme ei tahdo 
kuulua. Täällä on mennyt liian paljon siihen, että kaiken näköisten 
maistereiden äänet kuuluvat, mutta varsinaisen työläisen ääni kuu-
luu perin vähän, mitä on olemassa ja se saattaa antaa virheellisen 
kuvan siitä, mitä Helsingissä on. Monesti on puhuttu Helsingin her-
roista ja unohdetaan se, että on täällä meitä tavallisia eläjiä ja 
paljon niitä vielä onkin. 

Sanoisin vielä tästä hallitusjutusta ja muusta sellaisesta, et-
tä on eräitä ryhmiä, esim. eläkeläiset, joita koskee kaikkein kipeim-
min inflaatiohintojen korotukset. Tässä Virolainen radiossa sanoi, 
että elintarvikkeiden osuus ihmisten kulutuksesta on 28 mutta ta-
valliselle kansaneläkkeen varassa olevan kohdalta se osuus, mikä on 
elintarvikkeissa, on 80 J. Sillälailla päästään erilaisiin tuloksiin. 

Minä en halua tässä sen pitempään enää jatkaa tätä asiaa. Minun 

miÄstäni jos tästä ohjelmaluonnoksesta tingitään, niin silloin ei 
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lähdetä missään tapauksessa viiden puolueen hallitukseen, neljän 
puolueen hallitukseen ei ollenkaan, silloin otetaan vähemmistöhalli-
tus vastaan. Se kaatuu kyllä, mutta se kaatuu kunnialla silloin nii-
den periaatteiden mukaan tai niiden vaaliteemojen mukaan, mitä olemme 
tehneet. 

P u h e e n j o h t a j a : Jos panette merkille tilanteen, 
niin huomaatte, että me olemme jo puhuneet puoluetoimikunnan ulos 
melkein kokonaan. Toveri Paasio vielä kuuntelee, mitä sanomista tääl-
lä on puolueneuvostolla puoluetoimikunnalle. Eikä täällä taida olla 
kovin paljon hallitusneuvottelijoitakaan. 

Pentti L a h t i (Turun et.): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
puoluetoverit. Tähän äskeiseen toveri puheenjohtajan huomautukseen 
siitä, että me olemme puhuneet puoluetoimikunnan ulos puheenjohtajaa 
lukuun ottamatta, on syytä todeta, että puheenjohtaja onkin Turusta 
(naurua). 

P a a s i o : Oikein! 

Pentti L a h t i : On valitettavaa, että puoluetoimikunnalla 
on niin kiire jonnekin muualle, että he eivät kerkiä kuuntelemaan, 
mitä tässä nyt on tarkoitus esittää. 

Välihuuto: Puoluekokous on kesälläJ 

Pentti L a h t i : Joka tapauksessa toveri puheenjohtaja aivan 
lyhyesti toteaisin, että ne ratkaisut, joita tehtiin lokakuun lopussa 
1971 lähinnä sosialidemokraattisen puolueen päätöksenteon puitteissa, 
merkitsivät määrätyllä tavalla pyrkimystä suunnan muutokseen. Siitä-
hän oli kysymys. Tammivaalit, niin kuin on todettu, osoittivat, että 
tässä maassa vajaa 700 000 ihmistä otti aika myönteisesti vastaan 
tämän suunnan muutospyrkimyksen. Hätkähdyttävää vaan oli, että välit-
tömästi vaalien jälkeen muistaakseni loppiaisen jälkeisenä päivänä 
kun lähdettiin käymään epävirallisia hallitusneuvotteluja, niin sil-
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loin asetettiin kaksi työryhmää: työryhmä n:o 1 käsitteli ja ase-
tettiin käsittelemään yksinomaan maatalouteen liittyviä kysymyksiä, 
ja työryhmä n:o 2 sai tehtäväkseen kaiken muun käsittelyn. Jo tämä 
työryhmäasettelu osoitti, että maassa edelleenkin hyvin laajoissa 
piireissä, korkeallakin tasolla, ollaan sitä mieltä, että maatalous 
sinänsä on yksi tämän kansakunnan kaikkein keskeisimpiä asioita, ja 
sitten tulevat kaikki muut yhteisklimpissä. Tämä sinänsä oli hätkäh-
dyttävää ja samalla pikkuisen valitettavaa, että tämä työryhmäaset-
telu tapahtui näin. Meidän tahollamme ja laajoissa piireissä olisi 
päinvastoin odottanut, että esim. teollistamispolitiikkaa suunnitte-
lemaan olisi asetettu aivan erillinen työryhmä ja sitten näitä mui-
ta asioita olisi käsitelty ikään kuin yhdessä klimpissä, koska lop-
pujen lopuksi kuitenkin järkevä teollistamispolitiikka ratkaisee tä-
män kansakunnan tulevaisuuden. No, tehty mikä tehty, tulokset ovat 
nähtävissä ja eräänä tuloksena on nyt nähtävissä puolueen, lähinnä 
kai puoluetoimikunnan lopullinen ehdotus hallitusohjelmaksi, josta 
nyt on tarkoitus ottaa kantaa. 

Kun on nyt kahteen kolmeen kertaan tätä paperia selaillut, on 
yhdyttävä niihin ajatuksiin, joita jo on esitetty, että tämä ylei-
sesti ottaen on hyvä paperi, ja edelleen voidaan yhtyä kai siihen-
kin, että tämän paperin pohjalta on mahdollisuus lähteä jatkamaan 
keskusteluja nimenomaan viiden puolueen, toistan: viiden puolueen 
hallituksen muodostamisesta, mutta ei mistään muusta. 

Kun katsoo aivan yleisesti tai lyhyesti eräitä tämän paperin 
yksityiskohtia, niin on todettava, että tässä kohta "Ulkopolitiik-
ka ja ulkomaankauppa" on erittäin tasapainoisesti kirjoitettu ja 
siihen voidaan yhtyä. Erityisesti on ilolla todettava, että tähän 
paperiin on hyvin voimakkaasti tohdassa "Talouspolitiikka" ja sen 
alakohdassa "Tulonjako" otettu kahteenkin eri tohtaan nimenomaan 
palkkatyöväestön ja yleensä pienituloisen väestönosan aseman pa-
rantamiseen liittyvät asiat, ja näin ollen katsoisin, että ne tuli-

si jatkoneuvotteluissa aivan alleviivatusti esittää, kun neuvotte-
luja käydään. 

Asuntopolitiikasta on mainittu ilahduttavana juuri tämä 900 
miljoonan markan varaus vuoden 1973 tulo- ja menoarvioon. Tässä 
kohdassa muuten liberaalit ovat esiintyneet; tämä puolue, joka mah-
tuu yhteen henkilöautoon, eduskuntaryhmä yhteen isohkoon henkilöau-
toon, on turhankin suuriäänisesti pitänyt meteliä. Tosiasiahan on, 
että vuoden 1966 jälkeen nimenomaan sosialidemokraatit ovat olleet 
asuntopolitiikan kohdalla kaikkein voimakkaimmin näitä asioita vie-
mässä eteen päin. 

Aluepolitiikan osalta on nähdäkseni alleviivatusti todettava 
tämä kohta 16: edistetään elinkykyisten kasvukeskusten muodostumis-
ta, mutta samanaikaisesti vähän varauksellisesti on kai suhtaudut-
tava tähän kehitysaluerahaston toiminnan jatkuvaan pönkittämiseen. 
On tietenkin hyvä, että meillä Pohjois-Suomessa asioita hoidetaan 
tehokkaasti, mutta vain nähdäkseni tämän kohdan 16 elinkykyisten kas 
vukeskusten muodoabumisen pohjalta, ja tämä asia on siis läheisesti 
toinen toiseensa kytkettävä ja myös pidettävä toinen toisessaan 
kiinni. 

Tämän ohjelmapaperin ehkä kaikkein eniten tällä hetkellä kih-
nostava kohta on sivulla 5: tämä maatalous, jossa puolue ehdottaa 
5 pennin hinnankorotusta maitolitralle, mutta tässä ei kyllä aivan 
suoraan sitten todeta, mitä tämä vaikuttaa voin ja juuston ja mui-
den maitotaloustuotteiden hintojen korotukseen. Se on nyt joka ta-
pauksessa selvä, että jos me ilman subventioita pyrimme nämä asiat 
hoitamaan kaikilta muilta osin kuin rukiin tavoitehinnan korotuksen 
osalta, niin tästä seurauksena yleensä maitotaloustuotteiden hinnat 
nousevat, ja seurauksena luonnollisesti silloin on suurtakin tyyty-
mättömyyttä nimenomaan palkkatyöväestön keskuudessa. Joka tapaukses-
sa on ymmärrettävää ja ymmärtää täytyy, että maatalouden hintojen 
kohdalla jotain kehitystä tapahtuu ja siellä on tapahduttava, ja nä-
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kisin, että me voisimme asettua puoluetoimikunnan kannalle tässä 
kohdassa 23. 

Täällä erityisesti on sitten kohdassa 2h pidettävä kai tiukas-
ti kiinni tästä vaatimuksesta: hallitus tehostaa toimenpiteitä koti-
maan maataloustuotannon ja maataloustuotteiden kotimaisen kulutuksen 
tasapainon aikaansaamiseksi. Erityisesti haOUaisin alleviivattavaksi 
sivulla 6 tämän peltoalan supistamisen. Tässä ei ole sitä sanottu, 
mutta puheenjohtaja Paasion esityksessä 600 000 tuhannesta peltoheh-
taarista ja siihen nimenomaan kytkettävä näiden peltohehtaarien met-
sitys. Nyt on vain kyllä odotettavissa, ei meidän kannata niin ko-
vasti toivoa, että tällä ratkaistaan tämä ylituotantokysymys* Mei-
dän on kaikkien muistettava, että maataloustuotanto rakentuu tieten-
kin osittain pinta-aloihin, mutta osittain \dljelytapoihin ja jo täs-
sä ennustetaankin 2 % tuotannon nousua vuosittain lähinnä viljelyta-
pojen tehostumisen rationalisoimisen kautta ja edelleen yhä lisään-
tyvän väkilannoitteiden käytön kautta ja siitä seurauksena meillä 
voi olla tämänkin jälkeen vaikeus nimenomaan ylituotannon kohdalla. 

Sosiaalipolitiikka- ja eläketurva-kohdat ovat tässä nähdäkseni 
niin kuin odottaa sopiikin sosialidemokraattiselta puoluetoimikun-
nalta erittäin hyvin kirjoitettuja ja niihin sisältyy hyvin monia 
tärkeitä kysymyksiä. Ilahtuen on todettava, että kohdassa "sosiaa-
liturva" lasten päivähoito tuodaan selkeästi esille. 

Yhtyisin siihen käsitykseen, jonka Satakunnan edustaja toveri 
Kallio tääm toi esille. Kun aluehallintoa käsiteltäessä kuntauudis-
tusta vaaditaan ensimmäisessä vaiheessa toteutettavaksi, tulevassa 
mahdollisessa viidenkin puolueen salkkujen jaossa sisäministerin 
paikasta on tällä kerralla pidettävä ehdottomasti kiinni. Me olim-
me tekemässä kesällä 1970 nähdäkseni suuren luokan virheen, kun me 
lähes torjuimme sisäministerin salkun puolueelta, annoimme sen toi-
sille. Häveten täytyy sanoa, että olin mm. itse tätä huonoa suunni-
telmaa edesauttamassa. 

lA'-

- 35 -

Mitä tulee täällä kohtaan "Oikeudellisia uudistuksia", siellä 
aivan lopussa - niin, tässä on hyvistä asioista kysymys - aivan lo-
pussa on neljä dviä puolustusvoimia koskevia asioita. Uudistetaan 
sotarikoslainsäädäntö ja sisällytetään se mahdollisimman nopeasti 
yleiseen rikoslakiin. Samalla halutaan puolustusvoimien kantahenki-
lökunnan, lähinnä kai aliupseerikunnan asemaa parantaa, samoin varus-
miesten oikeusturvaa turvata. Olisi kyllä odottanut, että tässä olisi 
ollut eräitä lauseita, joissa mm. olisi todettu, että pyritään palve-
lusajan ja puolustuslaitoksen varusmiesten vapaa-ajan erottamiseen 
toinen toisistaan. Nähdäkseni tässä vaiheessa kyllä 1970-luvulla on 
täysin turhaa ensinnäkin pistää näitä nuorukaisiamme aivan täysin kah-
deksaksi kuukaudeksi ikään kuin jonkinlaiseen koppiin. Kyllä nykyaika-
na voitaisiin ajatella, että tämä koulutus voisi tapahtua vapaammissa 
puitteissa. Edelleen olisi kai syytä kiinnittää huomiota palvelusajan 
lyhentämiseen esim. koulutusta tehostamalla, ja lopuksi sosiaalisia 
kysymyksiä pitäisi nähdäkseni myös selvitellä. Kyllä on aika häpeällis-
tä, että meidän nuorukaisemme lauantai- tai perjantai-iltapäivisin val-
takunnan teillä ovat pyytämässä peukalokyytiä liikenteessä ja samanai-
kaisesti valtion sisäisin tulonsiirroin voitaisiin tarpeellinen määrä 
litteroita jakaa näille nuorukaisille, kun he kotilomille lähtevät. 

Joka tapauksessa Turun puolessa on suhtauduttu aika suurella va-
rauksella näihin hallitusneuvotteluihin. On selvä, että me ymmärrämme, 
että on pidettävä pyrkimyksenä laajapohjaista viiden puolueen halli-
tusta ja sanoisin, että tältä pohjalta tämän paperin pohjalta eräin 
pienin tarkistuksin - kuten viittasin esim. puolustuslaitoksen kohdal-
la - tämä paperi voisi olla hyvä jatkoneuvottelujen pohja, mutta täs-
tä sitten pitäisi pitää kiinni ja toistan alleviivatusti: viiden puo-
lueen hallitus, ei muuta! Jos ei tähän päästä, niin Turussa kyllä laa-
jalti, ollaan, sitä mieltä, että sitten sosialidemokraattinen vähemmis-
töhallitus, sillä meillä on joka tapauksessa mahdollisuus pitää aloi-
te käsissämme, mutta se sitten edellyttääkin jo vähän enemmän korjat-
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tua selkeämpää sosialidemokraattista ohjelmapaperia, tosin tältä 
pohjalta. 

Puh e e n j o h t a j a : Se seikka, millainen on sitten vä-
hemmistöhallitus, ei ole enää meidän päätettävissämme yksin. 

Pekka P e l t o n e n (Hämeen pohjoinen): Herra puheenjohta-
ja, hyvät puolueneuvoston jäsenet. Tämä kriisi, mikä nyt tällä ker-
taa on menossa, on lähtenyt liikkeelle maataloudesta. N5in kuin 
täällä edelliset puheenvuoron käyttäjät ovat todenneet, se näytte-
lee tällä kertaa suurinta osaa ja on luonnollista, että siitä nyt 
sitten puhutaan. On sosialidemokraattien asiana tällä kertaa ottaa 
myös vastuu niiden maatalousasioiden hoitamisesta eikä missään ta-
pauksessa pakoilla sitä vastuuta, vaan todella vastata siihen kysy-
mykseen, minkä äänestäjät ovat esittäneet, että pystyvätkö he tätä 
asiaa jollakin tavalla edes hoitamaan. 

Kun nyt katselee tätä hallitusohjelmaluonnosta, niin erikoises-
ti tulee eteen täällä eräs kysymys. Täällä Lahti mainitsi, että tämä 
eläketurvaa koskeva kohta on aika asiallinen, mutta kuitenkin sel-
västy näkyy siinä myös, että keskustapuolue on hoitanut taas asioi-
taan ja yrittää sillä tavalla saada taas määrätynlaisia etuja itsel-
leen. Kehitys on ollut sellainen, että eläkelainsäädännön kohdalla 
on viime vuosina säädetty mm. sellainen lainsäädäntö, joka ennen 
kaikkea on suosinut maatalousväestöä. Sellaisia ovat mm. viimeinen 
rintamamies- tai sotilaseläkelaki, joka oli täysin maatalousystäväl-
linen ja toi huomattavasti suuremman tuloksen juuri maatalousväes-
tölle kuin kellekään muulle. Edelleen kaikki kansaneläkelain uudis-
tukset viime aikoina ovat huomattavasti parantaneet juuri maatalous-
väestön asemaa ja sillä tavalla luoneet sitä kautta sellaista uirvaa, 
mitä palkkatyöväki ei ole vastaavasti samana aikana saanut. 

Kun katselee tässä tämän eläketurva-kohdan ensimmäistä kohtaa, 
jossa puhutaan, että hallituksen pitäisi nopeasti saada pystyyn ko-
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mitea, joka ryhtyisi valmistelemaan eläkejärjestelmän yksinkertais-
tamista ja tarkoituksenmukaista yhtenäistämistä, tämä on sellainen 
asia, joka todella pitäisi nopeasti hoitaa, sillä monet erillispää-
tökset ja erilliskorjaukset kansaneläkelakiin ja muihin lainsäädän-
töihin vievät asian vielä vain pahemmaksi. Olisi tällä kertaa pyrit-
tävä tämä asia jäädyttämään siten, niin kuin täällä viimeisessä koh-
dassa mainitaan, että eläkkeiden indeksisidonnaisuuden vaikutukset 
pitäisi selvittää. Niinpä esim. kansaneläkejärjeflbelmä, joka on 
tällä kertaa sidottu elinkustannusindeksiin, sai viime vuonna kaksi 
kertaa 3 % korotuksen - keväälB ja heinäkuussa - kun sen sijaan työ-
eläkejärjestelmissä viime vuoden alussa tuli 9,6 J korotus ja tämän 
vuoden alussa 14,35 %, jotenka on aivan luonnollista, että kansan-
eläkejärjestelmän alaiset eläkkeen saajat ovat huomattavasti jäljessä 
ja heidän ostokykynsä täten on muodostunut huomattavasti pienemmäksi, 
ja tämä on sellaista väkeä, joka käyttää eläkkeensä juuri näihin kulu-
tushyödykkeisiin, joiden hinnat taas vastaavasti ovat jatkuvasti ol-
leet nousussa, silloin tuo indeksisidonnaisuus pitäisi nopeasti saada 
sellaiseksi, että se turvaisi saman tason edes, minkä saavat palkka-
työväki ja palkkaeläkejärjestelmän piirissä olevat henkilöt. Silloin 
voisi sanoa, että he ovat tasa-arvoisessa asemassa. Erikoisesti tämän 
vuoden alussa oli todettavissa se, että ne, joilla ei ollut tällais-
ta työeläkettä, olivat kovin pettyneitä, kun muut saivat t ko-
rotuksen ja he eivät saaneet mitään. 

Tässä samassa kohdassa todetaan edelleen, että pitäisi joitakin 
etuoikeutettujen tulojen piiriä laajentaa, joka on hyvin arvelutta-
vaa sikäli, että nämä kansaneläkelainsäädännön kohdat ovat tällä ker-
taa niin monitahoiset, että niiden vaikutusta ei tiedetä ennen kuin 
vasta silloin, kun niitä aletaan soveltaa. Sen takia tällainen yksit-
täinen paikkaaminen aina tuo ikäviä jälkivaikutuksia, jotka sitten 
taas on paikattava jollakin uudella lainsäädännöllä. 



- 38 -

Olisi tarpeellista, että todella tällainen toimikunta tai ko-
mitea asetettaisiin, jolle laitettaisiin määräaika, milloinka se sai-
si työnsä valmiiksi, ja sillä tavalla voitaisiin päästä yhtenäisem-
pään järjestelmään. Ne, jotka lain toteuttajina ovat, tietävät varsin 
hyvin, ettei ole enää yksinkertaista hoitaa näiden systeemien mukais-
ta lainsäädäntöä, vaan että joka päivä voi todeta, että erilaiset 
ihmiset joutuvat hyvin eriarvoiseen asemaan. 

Myös toinen sellainen asia, joka täällä on todettu hallitusoh-
jelmassa, on hinta\BLvonta ja hintakysymysten valvonta sillä tavalla, 
etteivät tarpeettomasti hinnat nouse. Nyt puhutaan tälläkin kertaa, 
että on olemassa jonkinlainen hinta\Blvonta, mutta on paljon sellai-
sia normaaleja kulutushyödykkeitä, jotka ovat jatkuvasti nousseet ja 
vaikuttavat jokapäiväisen ostajan toimeentuloon merkittävästi. On 
tietysti paljon sellaisia hintoja, joissa ulkomainen raaka-aine tai 
ulkomaiset tuotteet vaikuttavat, siihen ei hallituksen valvonta yle-
ty. Kuitenkin varmasti tätä voitaisiin tehostaa ja vaikuttaa sillä 
tavalla, että sellaistenkin tarvikkeiden, jotka tällä kertaa ovat 
huimaavasti nousseet, hintojen korotusta voitaisiin välttää. 

Kun nyt sosialidemokraateilla on todella otettava kanta tähän 
kysymykseen, niin on luonnollista, että ainoa oikea kanta on se, mi-
kä vaaleissa on edellytetty, että me otamme vastuun näiden asioiden 
hoitamisesta, oli se sitten enemmistöhallitus tai vähemmistöhallitus, 
mutta kuitenkin että yritämme antaa niille ihmisille todella sitä us-
koa, että meillä on halu hoitaa tämän maan asioita. 

P u h e e n j o h t a j a : Täällä on varastossa 12 pyydettyä 
puheenvuoroa ja lisää voi tulla. Toivon teidän, jotka vielä puhutte, 
omaksuvan sellaisen asenteen, että te ette ihan kaikkea tee, vaan pu-
hutte siitä, mikä on teidän mielestänne 

Sulo o j a n e n (Etelä-Häme): Toveri puheenjohtaja, hyvät 

puoluetoverit. Valitettavasti sen ensimmäisen puheenvuoron pyysin en-

nen kuin tätä hallitusohjelmaa oli jaettu ja joudun tässä kokouksen 
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aikaa käyttämään sikäli, että jouduin toisen puheenvuoron pyytä-
mään. 

Sen maitopussien rikkoutumista koskevan asian sanoin hiukan 
epäselvästi ja korjaan sitä toteamalla, että joko välityspalkkiois-
sa tai meijerien voitossa on niin paljon varaa, josta voidaan ottaa 
tämä 5 pennin maidon hinnan korotus, jotenka tuottajahintaa ei tar-
vitse korottaa laisinkaan. Minun mielestäni tämä on eräs huomion ar-
voinen tekijä.. 

Mutta kiinnittäisin tässä hallitusohjelmassa huomiota kohtaan 
"Yleinen talous", jossa puhutaan työllisyysohjelmasta. Äskettäinhän 
hyväksyttiin uusi työllisyyslaki ja siihen tuli hyvin paljon paran-
nuksia. Mutta siihen tuli eräitä valitettavia huononnuksia, joihin-
ka pitäisi kiinnittää mahdollisimman nopeasti huomiota. Kun nyt uuden 
työllisyyslain perusteella ei lasketa kuntien työllisyysvahvuudeksi 
kuntainliittojen töitä ja eräitä muita töitä, seurauksena on, että 
talvityöntekijöiden kohdalla kuntien työntekijöiden määrä laskee 
erittäin alhaiseksi ja kun toisaalta työllisyyslaissa määrätään, että 
kesäaikana olevan työvoiman vahvuus ei saa ylittää talvityövoiman 
vahvuutta ja kun lisäksi vielä kesällä lasketaan kesälomalla olevat 
ihmiset työvahvuudeksi, niin tämä on sellainen epäoikeudenmukaisuus, 
johonka pitäisi saada erittäin kiireellisesti korjaus aikaan, ja var-
sinkin joBsitä vielä sovellutetaan sellaisena kuin lakiteksti edellyt-
tää jo kuluvana vuonna, jolloinka laki tuli niin myöhäisessä vaihees-
sa kuntien, asianomaisten kuntien tiedoksi, jolloinka näitä tekijöi-
tä ei voitu ottaa kohtuudella huomioon. 

Edelleen kiinnitän tämän ohjelmaluonnoksen siihen kohtaan huo-
miota, jossa puhutaan asuntopolitiikasta ja vähävaraisten asuntojen 
hankinnasta. Tämä on eräs erittäin vakava kysymys tällä hetkellä mel-
kein koko maassa. Tässä korostetaan, että heidän asumismahdollisuut-
taan on parannettava annettavilla tukemisilla yhteiskunnan varois-
ta. Minusta se ei kuitenkaan ole riittävä. Tällä kertaahan on huutava 
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puute vanhusten asunnoista, jotka asuvat - ei tarvitse olla suuria -
kahta puolta 30 neliömetrin. Lisäksi on huutava puute naimisiin aiko-
vien parien ja nuorten parien asunnoista. Tämä on eräs probleema yh-
teiskunnassa tällä hetkellä, joka pitäisi tavalla tai toisella saada 
parannettua. Nyt puhutaan asuntopolitiikan kohdalla suurista asunnois-
ta, mutta niiden suurien asuntojen vuokria tavallinen duunari ja nuo-
ret parit eivät pysty maksamaan, joten tavalla tai toisella tämä asia 
tulisi saada torjuttua. 

Edelleen kiinnitän huomiota siihen, etten löytänyt tästä halli-
tusohjelmasta kohtaa konkurssilain uudistamisesta, josta edellisessä 
puolueneuvoston kokouksessa puhuin. Konkurssilaki olisi saatava uudis-
tettua sellaiseksi, että se antaa enemmän oikeutta työntekijöille, 
pienyrittäjille ja niille, jotka siitä joutuvat kärsimään, ja toi-
saalta asunto-osakelaki pitäisi muuttaa ja jälkinanttauksen kohdalla 
siten, ettei tällaista mahdollisuutta olisi siinä määrin kuin tällä 
hetkellä on. Viisaat oppineet tuomarit kirjoittavat, ettei ole mahdol-
lista sellaista lakia saada. Kuitenkin pitäisi tehdä tämän asian koh-
dalla kaikki, mitä on tehtävissä. 

Tietysti ei kaikkia asioita voida hallitusohjelmaan kirjata, mut-

ta kuitenkin puhun tähän pöytäkirjaan tämän asian siinä mielessä, et-

tä tämä otetaan vakavasti huomioon. Riittävän paljon tässä maassa vii-

me aikoina julkisesti on puhuttu kahdestakin suuresta tapauksesta, 

joissa tavalliset kansalaiset kärsivät erittäin suurta väkevää vää-

ryyttä. On aika tullut, jolloinka tämän asian kohdalla pitää saada pa-

rannusta aikaan. 

Sitten kiinnitän huomiota erääseen asiaan. Täällä puhutaan kyllä 

aatteellisten yhdistysten verottamisesta ja se on aivan oikein ja sa-

non tämänkin aaian kohdalla, ettei tietysti kaikkia detaljikysymyksiä 

voida hallitusohjelmassa mainita ja varsinkin kun se on kompromissin 

tulos, mutta syytä on korostaa pöytäkirjaan puhuen tämän asian kohdal-

la, että tämä pitää melko tiukasti viedä lopultakin perille. Verotta-

jathan ovat himoverottajia, jos näin voisi sanoa. Toisaalta me ko-
rostamme, että kakki tulot pitää saada verotettua, mutta me emme voi 
hyväksyä sitä, että ennen kaikkea aatteellisten yhdistysten verotus-
ta kiristetään aivan jatkuvasti. Ei tästä ole kovin pitkää aikaa, 
jolloin ns. puhvettiravintolat aatteellisten yhdistysten pitäminä 
pantiin verolle. Tämä nyt ei ole ainoa kysymys: bingo on pantu ve-
rolle. Se on aatteellisten yhdistysten toimintaa, jossa ihmiset tekevät 
työtä ilman palkkioita, ja verottaja tulee ja vie pois nämä verot. Sen 
sijaan jotkut suuret veronmaksajat salaavat moninkertaisesti paljon 
enemmän maksettaviksi tulevia veroja ja näitä ei saa perittyä. Tähän ' 
tulee kiinnittää aivan erikoista huomiota. 

Lopuksi kiinnitän sellaiseen asiaan huomiota, johon ei olekaan 
puolueneuvoston kokouksissa kiinnitetty huomiota. Me olemme saaneet 
tähän maahan valtakunnallisen työväentalomuseon, mutta valtakunnalli-
nen työväentalomuseo on vain puolitie. Sillä ei ole kovinkaan pitkäl-
le merkitystä, ellei sen rinnalle saada nopeasti työväenliikettä kos-
kevaa museota. Käsitykseni mukaan tämän maan työväenliike, tämän maan 
vähäosaisin kansanosa on siksi arvokas, että kyllä yhteiskunnan va-
roilla on syytä vaatia rakennettavaksi työväenliikettä koskeva museo. 
Ollaan ajankohdassa, jolloinka viikottain - niin Hurri ainakin sanoi -

> tässä maassa häviää yksi työväentalo. Me tiedämme, että jokaisen hä-
- viävän työväentalon kohdalla häviää paljon vanhaa entistä, joka tar-

vitsisi saada tallennettua. Ei ole sellaista laitosta. Jotta niin voi-
^ täisiin menetellä. Minun mielestäni työväenliikkeen kokonaisuudessaan 
^ pitää lähteä vaatimaan työväenliikettä koskevaa museota Ja että valtio 
j ja yhteiskunta myöntävät varat tätä museota varten. Se on vähin, mitä 

minun mielestäni työväenliike tänä ajankohtana voi vaatia. 

Lopuksi päädyn siihen, että mieluummin näkisin - kuten täällä Jo-
ku puhuja Jo mainitsi - että Jollei kunniakasta viiden puolueen hai-
Utusta saada, mennään sitten vaikka vähemmistöhallitukseen Ja kaadu-
taan siellä kunnialla. 



- 1»2 - . il3 -

Pekka H a k a l a (Vaasan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät to-
verit. On tietenkin selvää, että meillä tässä hallitusratkaisussa 
ei tunnu olevan muita kuin vain huonoja vaihtoehtoja ja meidän tuli-
si niistä huonoista \aihtoehdoista sitten pyrkiä löytämään se, joka 
kaikkein vähiten meitä kiusaisi. On tietenkin selvä meille myös se, 
että meille olisi tarkoituksenmukaista ja järkevää pyrkiä nimenomaan 
enemmistöhallitukseen, ja myös on selvää se, että kun me pyrimme 
enemmistöhallitukseen, se merkitsee sitä,^että meidän on pakostakin 
luovuttava joistakin niistä teeseistä, joita me esim. vaalitaistelun 
aikana erittäin voimakkaasti heitimme ulos. Muuta mahdollisuutta 
meille ei kai sillä kohdalla ole. 

Joka tapauksessa minun käsitykseni mukaan meillä kaikkein tär-
kein asia on se, että me saamme tähän maahan hallituksen, joka voi 
taata, että määrätty valvottu hintasäännöstely saadaan tässä maassa 
aikaan. Mikäli tähän ei päästä, ollaan vastaavasti ay-liikkeessä pa-
kotettuja siihen, että joudutaan tulevissa työehtosopimusneuvotte-
luissa tai työehtosopimusratkaisuissa sijoittamaan työehtosopimuk-
siin uudelleen indeksiehto. Se on valitettavasti paluuta siihen ti-
lanteeseen, josta me jo olemme päässeet irti, se on paluuta entiseen, 
johonka yleensä ei pitäi^ lähteä. 

Joka tapauksessa on selvää se, että tärkein on miten me voimme 
hoitaa tässä maassa hintapolitiikan. Jos me voimme estää tarpeetto-
mat hinnankorotukset, silloin me myös voimme tätä maata hallita. Mi-
käli me emme siihen kykene, silloin me emme myöskään pysty hallitse-
maan tätä maata. 

Nyt tässä meille jaettu hallitusohjelma on monelta kohdaltaan 
hyvin pyöreä ja varsinkin se on sitä maataloustulon kohdalla. Minä 
en ainakaan saanut tarkkaa selvyyttä siitä, mitä esim. loppujen lo-
puksi tämän ohjelman 25. kohta pitää sisällänsä, ja samalla tavalla 
tässä ohjelmassa on monia muita kohtia, jotka edeälyttävät niiden 

tutkimista ja selvittämistä. 
Mikäli tämä ohjelma tällaisena hyväksytään, silloin se ainakin 

edellyttää sitä, että sosialidemokraateilla olisi mahdollisuus tähän 
hallitukseen sijoittaa vahvoja ministereitä, jotka voivat vastaisuu-
dessa pitää huolen siitä, että tämän ohjelman mukaisesti sosialide-
mokraattienkin näkemykset tulevat huomioon otetuiksi. Mikäli me emme 

'5 saa tänne kunnollisia ministereitä, niin silloin tämä ohjelma on täy-
sin tyhjän arvoinen. 

p 

Minä pitäisin tätä ohjelmaa ehkäpä jopa hyväksyttävänä edellyt-
I täen, että saisin hieman lisäselvyyttä siitä, mitä todellakin tämä 
ohjelma maataloustulon kohdalla pitää sisällään. 

Mikäli nyt sitten me emme tällaiseen enemmistöhallitukseen pää-
# se, johonka meidän tulisi pyrkiä, täällä on hyvinkin voimakkaasti 

tuotu esille sellaisia näkemyksiä, että siinä tapauksessa meidän tuli-
si muodostaa sosialidemokraattinen vähemmistöhallitus. Minun käsityk-
seni mukaan sosialidemokraattinen vähemmistöhallitus olisi näistä vaih-
toehdoista kaikkein huonoin. On kieltämättä todettava, että sillä on 
hyviä puolia, mutta täällä on jätetty huomioon ottamatta se, että täs-
sä maassa ei varmastikaan tehdä yhtä ainutta työehtosopimusta ennen 
kuin hallituskysymys on ratkaistu. Ja sen jälkeen kun hallituskysymys 
on ratkaistu, lähdetään rakentelemaan työehtosopimuksia, jotka siis 
joudutaan tekemään jolloinkin huhti-, touko-, ehkä kesäkuussa. Jos 
•maassa on hallitus, jolla ei ole selvää tukea siten, että se voisi 
tätä maata pitempään hallita, kuinka voidaan ajatella, että voitaisiin 
tehdä työehtosopimuksia pidemmäksi ajaksi muuta kuin sitä silmällä pi-
täen, että silloin täytyisi pyrkiä mittaamaan ulos jotakin sellaista, 
josta epäillään, että sitä ehkä niin kuin vastaisuudessa tarvitaan. 

On varmastikin selvä, että tällaisessa tilanteessa joudutaan 
tässä maassa erittäin vaikeisiin ratkaisuihin työmarkkinoilla. On odo-
tettavissa ehkä hyvinkin pitkiä työtaisteluja, on odotettavissa täyt-
tä rauhattomuutta ja myös on odotettavissa erittäin voimakkaita hinto-
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Jen korotuksia. 
Mitenkä ajattelette, että sosialidemokraattinen vähemmistöhal-

litus tässä tilanteessa voisi pelata niin, etteikö se kasvojansa me-
nettäisi? Olisi varmasti onneton olotila se, että maassa käytäisiin 
vaikeita työtaisteluja, ja kuitenkin maassa olisi sosialidemokraatti-
nen hallitus hallitsemassa. Ja on myös selvää se, että jos kuvitel-
laan, että ammattiyhdiäbysliike voitaisiin siinä tapauksessa valjas-
taa tukemaan tätä sosialidemokraattista vähemmistöhallitusta, minä 
en usko, että siihen on olemassa mahdollisuuksia. Minä luulen, että 
tässä asiassa ehkä ajatellaan, että ehkei meidän tarvitse niin suu-
resti pelätä näitä kommunisteja - kyllä ne ovat valmiit tukemaan so-
sialidemokraatteja, jos sosialidemokraateilla on vähemmistöhallitus -
mutta ehkä unohdetaan se, että meidän kaikkien suurin vaikeutemme on 
siinä käänteessä meidän oma kenttämme elikä sosialidemokraattinen 
kenttä ammattiyhdistysliikkeessä. Pitäisi jo nyt tajuta, että se ei 
tälläkään hetkellä ole suinkaan rauhallinen, vaan se on erittäin rau-
haton ja mikäli maassa ei saada selvää hintasulkua, on turha kuvitel-
la, että tämä kenttä tulisi pysymään rauhallisena ja lojaalina sosia-
lidemokraattisellekaan hallitukselle. Se on syytä muistaa, kun aja-
tellaan vähemmistöhallitusvaihtoehtoa. 

Toveri puheenjohtaja, jos sallitaan, niin tässä esittäisin 
erään pienen kainon toivomuksen lopuksi. 

Meitä puolueneuvoston jäseniä on aina silloin tällöin ruokittu 
sellaisella pienellä kirjeellä, joka on puoluetoimikunnan kokouksen 
PM. Minä toivoisin, että se aika, mitä näiden PM:ien kirjoittamiseen 
ja lähettämiseen on käytetty, käytettäisiin tehokkaampaan työhön. 
Niissä ei ainakaan tähän päivään mennessä ole mitään uutisarvoista 
ollut. Oikeastaan tekisi mieli sanoa, että niiden toimittaja voisi 
käyttää aikansa ehkä paremmin toimittamalla Aku Ankkaa tai Nakke Na-

kuttajaa! 

Sven Erik J ä r v i n e n (Uudenmaan piiri): Toveri puheen-

johtaja, hyvät toverit. Kun kukin on täällä ilmoittanut kantansa kä-
siteltäviin asioihin nähden, totean, että Uudenmaan piirin edustaji-
na kannatamme hallituspohjan ratkaisemista voimasuhtein 8 - 8 , Joskin 
puoluetoimikunnan aikisempi esitys 9 - 8 porvariston enemmistöksi oli-

^ si paikallaan. Edellytämme, että pääministerin tehtävä fiiin ikään oli-
Q:si annettava sosialidemokraateille. 
•f* Mitä tähän ohjelmaesitykseemme tulee, on lähdettävä siitä, että 

kepun holtittomat vaatimukset tulevat torjutuiksi. Tämä ohjelma on to-
^Idella kompromissi, mutta kuitenkin jo nyt sellainen, ettei tinkimisen 
filvaraa olisi. 

^ Sosiaalipolitiikan toteuttamisen tärkeyttä on voimakkaasti koros-
tettävä. Siinä on erittäin paljon hyviä kohtia, meidän puolueohjelmam-
me mukaisia kohtia, jotka todella olisi saatava jos ei toteutetuiksi, 
ainakin valmisteluiltaan viritetyiksi. 

Aluehallinto-ohjelmastamme emme tietenkään voi luopua. Kunnallis-
lakien kokonaisuudistukseen on mielestämme vihdoinkin päästävä. 

Maakunnallista itsehallintoa sellaisena kuin kepu sitä kaavailee, 
on pyrittävä kaikin keinoin vastustamaan. 

Ellei viiden puolueen hallitusta saada muodostetuksi, puolueen 
on otettava vastuu vähemmistöhallituksen muodostamisesta. 

Kansa seuraa valppaana tapahtumien kehitystä. Puolueemme on avain-
asemassa ja vastuu työväestön ja kuluttajien elintason turvaamisesta 
•n sosialidemokraattien harteilla. 

• ^ Toveri puheenjohtaja! Lisäksi yhdymme kannattamaan varauksetto-
masti Helsingin piirin edustajien esitystä kannanmäärittelyksi Nes-
^een aluehankintoihin Japanista. 

lii 
V i h e r i ä r a n t a (Hämeen pohjoinen): Arvoisa puheenjoh-

taja. hyvät toverit. Yritän noudattaa sitä puheenjohtajan toivomusta, 
ittä koetan lyhyesti tuoda esille käsitykseni tästä asiasta ryhty-
«Mttä niitä pitkään perustelemaan. 
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Näkisin tilanteen sen kaltaisena, että tällä meille esitetyl-
lä paperilla huomioon ottaen, että se on vastaantulopaperi, voitai-
siin lähteä viiden puolueen hallitukseen. Ellei se ole mahdollista, 
vaihtoehtona olisi päätyminen vähemmistöhallitukseen ja sitä varten 
olisi tietysti saatava parempi paperi. 

Muutama näkökohta sitä silmällä pitäen, että näitä tavoitteita 
voitaisiin tarkistaa. Ensinnäkin mainitsisin kysymyksen rahapolitii-
kasta, josta meillä aikaisemmin talouspoliittisia kysymyksiä käsi-
teltäessä on ollut paljonkin puhetta. Tästä ohjelmapaperista ei tä-
tä koskettelevaa ainakaan suoranaisesti löytynyt, mutta jos todella 
vähemmistöhallitusta silmällä pitäen jotakin uutta muokataan, niin 
siinä tulisi tähän kysymykseen puuttua, koska meillä tämä talouspo-
liittinen menettely on ollut aikaisempien hallitustenkin aikana hy-
vin paljon sellaista, että siinä rahapolitiikka on kulkenut muiden 
ratkaisujen edellä ja kun tähän rahapolitiikkaan liittyy myös olen-
naisesti korkopolitiikka, meillähän korkotaso on tavattoman korkea 
ja tämä kallis raha tietysti tietää korkeita tuotantokustannuksia, 
tähän kysymykseen tulisi sosialidemokraattien kannalta kyllä mieles-
täni puuttua tuntuvasti voimakkaammin kuin mitä tähän asti on teh-
ty. 

Maatalouspolitiikassa on joka tapauksessa tietysti liikuttava 
kompromissien tiellä ja nyt esillä oleva ratkaisu tietysti koskee 
yhtä vuotta ja on tietysti hyvin ymmärrettävää, että sosialidemo-
kraattinen puolue on pyrkinyt pienviljejöitä suosivaan ratkaisuun ja 
siihen, että maatalouden tulonlisä turvattaisiin lähinnä maidon hin-
nan kautta tuottajille. Tähän kuitenkin liittyy näin yhtäkkiä aja-
tellen kuitenkin sellainen vaara, että tuo paljon esillä ollut voin 
ylituotantokysymys muodostuu entistä pahemmaksi, ja tässä tietysti 
ollaan sellaisen kysymyksen edessä, että tätä vaikeaa asiaa on sit-
ten pakko tarkastella kuitenkin niin, että pienviljelijöiden tulota-

so pyritään turvaamaan ja tämän voin ylituotantokysymyksen ratkai-
suun on pyrittävä löytämään joitakin mielekkäitä teitä. 

Tulonjakokysymyksistä on paljon puhuttu ja on hyvä, että nämä 
asiat ovat tässä ohjelmassa esillä. Olisi erityisen hyvä, jos niissä 
voitaisiin käytännössä saada nykyistä enemmän aikaan. Tähän liittyen 
eräs pieni seikka, josta myös mainitaan, nimittäin tämä tilastointi-
puoli. Nythän tämä meillä tapahtuu yksinomaisesti näiden keskiarvolu-
kujen mukaisesti ja senhän tiedämme, että nämä eivät suinkaan anna 
lähimainkaan todellista kuvaa pienituloisten kohdalta. 

Tässä puhutaan myös väliportaan hallintouudistuksesta. Siitähän 
on täällä aikaisemmissa puolueneuvoston kokouksissa puhuttu enkä ryh-
dy siinä suhteessa pitkälti toistamaan niitä näkökantoja, joita Poh-
jois-Hämeen puolesta on tässä asiassa tuotu esille, mutta korostaisin 
kuitenkin sitä, että tämä lääninjaon uudistaminen erityisesti Pirkan-
maan talousalueen kohdalta olisi kiireellisesti toteutettava asia. 

L e s k i n e n (Kuopion piiri): Puuttuisin tähän hallitus-
ohjelmaluonnoksen tulonjakokysymykseen, jossa todetaan, että halli-
tus pyrkii kansalaisten tuloerojen kaventamiseen parantamalla ensisi-
jaisesti pienituloisten asemaa. Tähän todennäköisesti uuden hallituk-
sen on syytä puuttua, koska tämä VPK on parantanut tähän mennessä suu-
rituloisten asemaa. On tehty yksi B-palkka lisää ja sen jälkeen suo-
ritetaan todennäköisesti tiettyjä siirtoja, joilla korjataan muiden 
yläpalkkaluokkien ®emaa. Tämä tuloerojen kaventaminen on tähän asti 
tapahtunut todennäköisesti ja aina lähinnä tuommoisten 1000 markkaa 
liUukaudessa hankkivien ihmisten kustannuksella. Niiden tuloeroja on 
kyllä pyritty tasoittamaan niin että joka ennen sai 1050 markkaa ja 
toinen sai 1000 markkaa, niin nyt todennäköisesti molemmat saavat 
1050 markkaa, mutta yläpäässä ei ole tällaista tuloerojen kaventamista 
Juuri huomattu. Näin ollen kun me täällä hallitusohjelmaan otamme täl-
laisia määritelmiä, niin niissä olisi syytä noudattaa myös hallituk-

een toiminnassa näitä määritelmiä. Tämä ei nyt koske tätä tulevaa hal-
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litusta, mutta todennäköisesti jos sosialidemokraattinen puolue oli-
si halunnut, niin se disi voinut kommentoida aika, voimakkaastikin täs-
sä B-palkkaluokkakysymyksessä, mutta tätä ei ole kylläkään tehty. 

Mitä tulee sitten tähän maatalouskiistaan, johon hallitus kaa-
tui, niin on perin ihmeellistä, että koko Suomen kansa hyppää tämän 
maataloustulosysteemin mukaan aina milloin mihinkin suuntaan. Monet 
muut tuloryhmät, niin kuin täällä joku edellä puhuneista tovereista 
totesikin, joutuvat tyytymään siihen, mitä annetaan, mutta siellä 
ovat ne vaatimukset valmiina ja on aivan varmaa, että tuli nyt sit-
ten enemmistöhallitus tai vähemmistöhallitus, niin tämä maatalous-
asia menee semmoiseen päätökseen niin kuin se on kaavailtukin. Mut-
ta kun puhutaan tästä 5 pennin hhnannoususta maitolitralta, niin oli-
si syytä selvittää, onko se nyt sitä viime vuotista takautuvasti mak-
settavaa korotusta, vai onko se nyt uutta. 

Kuopion piiri katsoo, että ellei saada enemmistöhallitusta, 
niin huonoon vähemmistöhallitukseenkaan ei ole syytä mennä, ainakaan 
neljän puolueen. 

Mitä tulee sosialidemokraattien vähemmistöhallitukseen, siitä 
voidaan todeta, että se tehtävä ei tule olemaan helppo ei hallituk-
sen jäsenille eikä koko puolueelle. Se ei tule palvelemaan varmasti-
kaan puolueen etuja, koska määrättyjä tehtäviä ei voida viedä päätök-
seen vähemmistöhallituksena. Mutta ellei muuta vaihtoehtoa ole, niin 
silloin on syytä tehdä vähemmistöhallitus, mikäli valtion toimitus-
johtaja niin katsoo, sillä sitähän ei puolue voi tehdä, ellei toden-
näköisesti presidentti sitä nimitä, ja jos hän haluaa porvarillisen 
vähemmistöhallituksen, silloin meillä ei ole asian kanssa mitään te-
kemistä. Asia disi silloin O.K. 

Puhetta johtamaan siirtyi tässä vaiheessa Sven Erik J ä r v i -
n e n 

Ilmoitusasia 
P u h e e n j o h t a j a : Ruokailutauko pidetään kello 13.00 

1 

ja se on noin tunnin pituinen. Alakerroksessa käytössä on ravinto-

lasali ja eriö 2. 

Ilmoitus merkittiin. 

Keskustelua jatkettiin. 

Esko N i s k a n e n (eduskuntaryhmä): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät toverit. Tulee muistaa, niin kuin kaikki varmaan muistavat-
kin, että tilanne vähemmistöhallitusta ajatellen on kokonaan toinen 
kuin mikä se oli vuonna 19^8, jolloin sosialidemokraatit viimeksi 
ovat joutuneet tämän ikeen päällensä ottamaan. Silloin puolueen ym-
pärillä oli myönteistä ilmapiiriä. Tällä hetkellä - sen voin vakuut-

^̂  taa - pahaa tahtoa on meidän ympärillämme tavattoman paljon ja esim. 
eduskunnassa, erittäin myrkyttynyt ilmapiiri. Se on tietenkin tois-
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ten syytä, mutta rohkenen sanoa, että aivan syyttömiä emme ehkä it-
sekään kaikessa ole tähän muodostuneeseen tilanteeseen. Näissä olo-
suhteissa viiden tai neljänkin puolueen enemmistöhallitus on varmaan-
kin parempi vaihtoehto kuin sosialidemokraattinen vähemmistöhallitus. 
Ryhmän sisällä tästä asiasta on keskusteltu, virallista kannanottoa 
ei ole, koska se ei meille kuulu, mutta hyvin huomattavan osan mieli-
aloja voi luonnehtia esimerkiksi ryhmämme varapuheenjohtajan Nevalai-
sen lausumalla huulella, että "ainoastaan sota, rutto tai uusien vaa-
lien pelko voivat olla syynä sosialidemokraattisen vähemmistöhalli-
tuksen muodostamiseen". Toki ryhmän sisällä tietenkin on myös toisen-
laisia mielipiteitä.' 

Tulee muistaa, kun suunnittelemme aikaa tästä eteen päin ja si-
tä, miten sosialidemokraattinen vähemmistöhallitus, jos nyt sellai-
nen tulee, roimasti ja rohkeasti toteuttaa sosialidemokraattien oh-
jelmaa, että se ei sitä tee. Tällaisin ajatuksin hallitusta ei kanna-
ta lähteä pystyttämään. Ei asioita voida yksin hoitaa. Eduskunnassa 
on joka tapauksessa jokaisesta esityksestä tehtävä kompromisseja mui-
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den ryhmien kanssa, jos niitä aiotaan saada lävitse, ja hyvin suu-
relta osalta hallitus joutuu miettimään näitä kompromisseja jo ennen 
kuin esityksen antaa. 

Ehkä on syytä myös ottaa huomioon se, että me emme sataprosent-
tisella todennäköisyydellä voi itse valita sen hallituksen kaatumis-
tapaa. On tietysti kaunis ajatella, että komeasti saappaat jalassa 
se sitten johonkin kaatuu, jos sellainen tulee, mutta saattaa olla 
sellainenkin mahdollisuus, jonka toivoisin tulevan tässä ajatelluk-
si, että sen ei anneta kaatua, vaan kun tätä pahaa tahtoa on ympäril-
lä, niin ikään kuin häkkiin pistetään kepillä ja hiillostetaan. Täl-
lä haluaisin korostaa ennen kaikkea sitä, että ne asiat, joista nyt 
olemme päättämässä, ovat sellaisia, joista on otettava yhteinen vas-
tuu. 

Täällä toveri Hakala viittasi siihen, että sosialidemokraatti-
nen kenttä ei varmaankaan tässä keväällä, vaikka sosialidemokraatti-
nen vähemmistöhallituskin olisi, tule kaikissa tilanteissa olemaan 
lojaali. Näin ei varmaan asianlaita olekaan. Mutta meidän tulisi, 
silloin kun ratkaisuja teemme, muistaa, että vastuu on yhteinen. 
Viime vuosina protesti on ollut suurta muotia, vastuun ottaminen ei! 
Valitettavasti hyvin nopeasti sen jälkeen kun erilaatuisia hallituk-
sia on tehty, on omakin mielipide kääntynyt niitä vastaan voimakkaas-
ti. Muun muassa se kohtelu, jonka toveri Paasion hallitus vuosina 
1966-68 tässäkin salissa sai, ei ollut oikeudenmukainen. Ja tällä 
lähtöviivalla tahtoisin tämän muistuttaa mieliin, koska eduskunta-
ryhmällä joka tapauksessa on ankara paine edessään, jos sosialidemo-
kraattinen vähemmistöhallitus syntyy, jota henkilökohtaisesti en sii-
nä tehtävässä, missä nykyisin toimin, millään muotoa toivo, mutta 
jos sellainen syntyy, tämän hallituksen tulee samalla kun se asioita 
pyrkii hoitamaan mahdollisimman hyvin päättävästi etsiä sellaista 
tilannetta, jolloin hallituspohjaa voidaan laajentaa enemmistöhalli-
tuksen suuntaan. Sen ei tule katkoa siltoja, vaan sen tulee päättä-
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väisesti pyrkiä siltoja toisiin puolueisiin ja erilaatuisiin intres-
sipiireihin siinä vaikeassa tilanteessa rakentamaan. Erityisesti on 
koetettava varoa, ettei se yhteistyön pohja, joka kahden suuren työ-
väenpuolueen kesken on ainakin eduskuntatasolla viime vuosien aikana 

4| saatu hyvin rakennetuksi, nyt alkavan vaiheen aikana kärsi kohtuutto-
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mia vaurioita. 

Mikko P e k k o n e n (Kymen piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit. Taas täytyy vielä pikkuisen palata siihen vanhaan, 
tuon eduskunnan hajoittamiseen. Mehän julkisuudessa emme ole sano-
neet, että se on kaatunut aivan maatalouskysymykseen, vaan tulonjako-
kysymykseen myös maatalouden sisällä. Siis sosialidemokraattinen puo-
lue katsoo, että maatalouden vaatimukset eivät ole kohdistuneet koko 
maataloudelle, vaan sielläkin on tulonjaossa niin kuin tässä yhteis-
kunnassakin epäsuhteita, ja siinä mielessä emme suostu niihin vaati-
muksiin. Tämähän oli 

se meidän vaaliemme keskeinen teema millä vaalit 
kävimme. Nyt olemme kuitenkin saaneet käsiteltäväksi tämän uuden ehdo-
tuksen viiden puolueen hallitusohjelmaksi ja minä korostaisin, että 
tämä ohjelma, mikä nyt on meille jaettu, olisi nimenomaan viiden puo-
lueen hallitusta varten. Tämä edellyttäisi ennen kaikkea, että myös 
kansandemokraatit olisivat tässä hallituksessa mukana. Silloin rae voi-
simme tämän ohjelman jotenkuten ihmisille ja kentälle selostaa ja en-
nen kaikkea työpaikoilla. 

Meidän ehdottomasti suurena puolueena olisi pyrittävä hoitamaan 
politiikkaa niin, että me voisimme olla mukana hallituksessa, koska 
jos me ajattelemme tätä meidän yhteiskuntaamme meidän paras tapa oli-
si hoitaa myös sitä tulonjakopolitiikkaa, mitä me olemme korostaneet, 
ja tasa-arvopolitiikkaa olemalla hallituksessa, mutta ei tietenkään 
minkä laatuisena- ohjelmalla tahansa. 

Kun me tätä hallitusohjelmaa ja yleensä näitä hallitusohjelmia 
luemme, niin meidän on todettava, että näissä yleensä olemme viime 
vuosien aikana voineet määritellä konkreettisesti sen kohdan halli-
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tusohjelmissa, mikä koskee maataloutta, niin kuin tässäkin ohjelma-
esityksessä on melko selvästi sanottu, mitä maatalous tulee tämän 
hallitusohjelman perusteella saamaan. Mutta nämä muutkin ohjelmat 
ovat, niin kuin me olemme korostaneet tuota yleisvastuullista kan-
taamme tässä yhteiskunnassa, sittenkin hallituksen toimintakyvystä 
riippuvaisia, millä tavalla hallitus on toimintakykyinen. Kun me 
ajattelemme yleensä meidän toimintamahdollisuuksiamme nimenomaan 
taloudellisissa asioissa suomalaisessa yhteiskunnassa, olemme tä-
nään tässä muutamissa puheenvuoroissa todenneet, että mm. Neste Osa-
keyhtiö tilasi taas laivoja tuolta, ja meillähän tiettävästi siellä 
Neste Osakeyhtiön hallinnossa on joku sosialidemokraattikin. Tässä 
pitäisi heittää pieni huuli vähän tämän keventämiseksi. Kun eräässä 
maassa oli eräs suuri kokous, jossa suuri puoluejohtaja moitti edel-
täjäänsä kaikennäköisistä teoista, mitä tämä oli valtakautensa aika-
na tehnyt, ja tämä moittija oli myös kuulunut päättäviin elimiin, 
niin suuren kokouksen keskuudesta kuului ääni ja kysyi: "Mitä te to-
veri teitte silloin kun tämä tapahtui?". Tämä toveri sanoi, että 
"nouseeko se toveri ylös, joka esitti tämän kysymyksen?". Ajat oli-
vat niin tuoreessa muistissa, ettei ketään noussut. Hän sanoi, että 
hän teki juuri samalla tavalla! 

Meistä sosialidemokraateista ja sosialidemokraattisista rivi-
miehistä tuntuu tässä suomalaisessakin yhteiskunnassa, kun meillä on 
kuitenkin etenkin valtion yhtiöissä meikäläisiä tovereita paljon päät-
tävissä elimissä, että mitä nämä tekevät siellä silloin, kun tulee 
tämän laatuinen esitys. Esim. jos ajattelemme tässä hallitusohjel-
maa, täällä on sanonta, että edistetään hallituksen toimenpitein ko-
timaiseen tuotantoon suuntautuvaa kysyntää. Jääkö tämä taas hallituk-
sessa kuolleeksi kirjaimeksi, kun meidän omat valtiojohtoiset yrityk-
semme suuntaavat tällaisessa työllisyystilanteessa, jolloin suomalai-
nen teollisuus etsii kasvuedellytyksiä, kaikennäköisiä tilauksia ul-
komaille, suuntaavat mm. Neste-yhtiössä, joka voi monopolina siirtää 
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hintoihin paremmin kuin kukaan muu yhtiö tässä maassa, ja nämä teke-
vät tällaisia ratkaisuja. Tuntuu kuin istuisimme paikallamme, ja sii-
hen aikaan kun hallitusohjelmaa tarkastellaan. Me Kymen piirin edusta-
jat olemme sitä mieltä, että tämä on viiden puolueen hallitusohjelma 
ja nimenomaan sellainen, missä ovat kansandemokraatit mukana, ja tä-
män hallitusohjelman toteuttaminen vielä edellytti, että tässä halli-
tuksessa on pääministerin äänellä enemmistö vasemmalla. Muuten tätä 
hallitusohjelmaa ei pystytä toteuttamaan muilta osin kuin mitä tässä 
on selvästi määrätty maatalouden osalta. Tässä mielessä minä katsoisin, 
että olisi pyrittävä tähän viiden puolueen hallitukseen nimenomaan 
kansandemokraatit mukana ja sillä lailla, että se pääministerin äänel-
lä ratkaistaisiin vasemmistoenemmistöksi. Ellei tämä synny, sen jälkeen 
olisi katsottava vaikka sitä vähemmistöhallitusta, mutta mikäli joudum-
me neljän puolueen hallitukseen - jos kansandemokraatit sisäisten kysy-
mysten takia eivät lähde - taas täytyisi tässä hallituksessa olla so-
sialidemokraateilla ainakin pääministerin äänellä enemmistö. 

Ilmoitusasia 

P u h e e n j o h t a j a : Menettelytapavaliokunta kokoontuu 
välittömästi ruokailutauolla ravintolan uudessa eriössä. Tämä otetta-
neen huomioon. 

Ilmoitus merkittiin. 

Keskustelua jatkettiin. 

Pentti V ä ä n ä n e n : Täällä on jo ties kuinka monta toveria 
käynyt selittämässä, että liikoja ei sovi vaalilupauksista tinkiä, jo-
ten minun ei tarvitse kiinnittää tähän enää huomiota. 

Tämä ohjelmaluonnos tai -esitys, mikä tämä sitten lieneekin, se-
hän on jo sovittelun tulos ja kun me lähdemme neuvottelemaan kokoomus-
hallituksen muodostamisesta, niin me samalla myös tunnustamme sen, et-
tä me olemme valmiit jossain määrin tinkimään ja ainakin Jossain määrin 
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sovittelemaan. Se, onko tässä sitten jo liikaa vai onko vielä varaa, 

on tässä päätettävä. 
Haluaisin kiinnittää huomiota ainoastaan kahteen kohtaan. Täs-

sä esityksen 2. sivulla todetaan kohdassa talouspolitiikka, tulon-
jako: Reaalitulojen nousun takaamiseksi hallitus toteuttaa teho-
kasta hintavalvontaa ja -säännöstelyä. Varsin yleisesti ollaan sitä 
mieltä, että UKK-sopimus mureni tässä juuri siihen, että hallitus 
ei pystynyt tällaista hintasäännöstelyä ylläpitämään. Sen vuoksi on 
välttämätöntä sosialidemokraBttien mukanaololle mielestäni se, että 
jatkossa voidaan entistä tehokkaampi hintasäännöstely toteuttaa. 

Toisena kohtana - alkaa 1. sivulta - lähdetään ensinnäkin sii-
tä, että Suomen suhteet EECrhen jäävät ratkaisematta tässä hallitus-
ohjelmassa, mutta samalla todetaan, että hallitus pyrkii ratkaisui-
hin, jotka sulkevat ulkopuolelleen kaiken poliittisen sidonnaisuu-
den ja turvaavat kaupalliset etumme, talouselämämme omaehtoisen ke-
hityksen, korkean työllisyyden ja aktiivisen kehitysaluepolitiikan. 
Itse asiassa tässä on jo tehty aika paljon päätöksiä EEC:n suhteen. 
Tämä esim. sulkee ehdottomasti pois sellaiset kaavailut, joita oi-
keisto on EEC-järjestelyjen suhteen tehnyt. 

Tässä ohjelmassa on paljon hyviä kohtia. Ohjelmat ovat tietys-
ti aina tulkinnan varaisia ja jonkin verran pyöreitä ja sen vuoksi 
on tietenkin vielä tärkeämpää tai ainakin yhtä tärkeää se, miten voi-
mia jaetaan siten hallituksen sisällä. 

Yhdyn täällä esitettyihin niihin mielipiteisiin, että Karja-
laisen II B-pohja ei ole käyttökelpoinen. Tässä hallituksessa on jo 
hallituksen sisällä sitä ilmeisempi vaara, että hallituksen painopis-
te tulee olemaan porvarillinen. Eduskunta on porvarillinen, joten mei-
dän mahdollisuutemme oman politiikan ajamiseen ovat erittäin rajoite-
tut. On lisäksi otettava huomioon, että juuri tämä tilanne ja tämä 
pohja oli se, joka johti vaaleihin ja kriisiin: siis nyt olisimme jo 
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palaamassa siihen tilanteeseen, joka oli ennen vaaleja. 
Toinen hyvin tärkeä kysymys on se, josta on Jo paljon puhuttu-

kin: tämä salkkujen jako. Ensinnäkin on lähdettävä siitä, että Suomen 
hallitusmuoto on omaksunut parlamentaarisen järjestelmän. Siinä on 
oleellista ja erikoista se, että on olemassa hallitus ja on olemassa 
oppositio. Hallitus edustaa vain itseään ja oppositio itseään. Näin 
ollen ei voida mitenkään lähteä siitä, jos pidetään kiinni parlamenta-
rismin periaatteista, että esim. keskustapuolue edustaisi kokoomusta, 
SMP ja kristilliset voivat edustaa vain itseään ja näin ministerisal-
kut voidaan tämän periaatteen mukaan, joka meillä on yleisesti omak-
suttu, jakaa hallitukseen osallistuvien puolueiden voimasuhteista. 
Tämä 8-8, jossa pääministeri olisi vasemmistolla, sekin olisi jo Jon-
kin verran tingitty tästä periaatteesta, mutta ehkä tällainen tinkimi-
nen voidaan tehdä. 

Hyvät toverit, aivan lyhyesti näin lopuksi: Puolueen nuoren pään 
edustajana haluaisin kiinnittää huomiota samaan, mihin toveri Lahti 
aikaisemmin, elikä näihin varusmiesten asioihin. Suomen Varusmiesliit-
to, jossa sosialidemokraateilla on vahva aseina, on varsin aiheelli-
sesti kiinnittänyt huomiota nykyisen koulutuksen jälkeenjääneisyyteen. 
Liitto on mm. vaatinut asevelvollisuusajan tarkistamista, vapaa-ajan 
ja palvelusajan erottamista toisistaan sekä sosiaalisten etujen ja 
oikeusturvan parantamista. Puolustuslaitoksen kehittäminen on liian 
kauan saanut olla sotilasjohdon konservatiivisissa käsissä. Asioista 
on aika tehdä päätöksiä poliittisella tasolla unohtamatta samalla kes-
kustella armeijan tehtävistä ja tarpeellisuudesta tämän päivän Suomes-
sa. Sosialidemokraatteina meidän on voimakkaasti tuettava vaatimuksia 
asevelvollisuusajan lyhentämisestä, vapaa-ajan ja palvelusajan erot-
tamisesta toisistaan ja sosiaalisten etujen ja oikeusturvan parantami-
sesta sekä yhtenälspäällystön luomisesta. Erityisesti SDP:n johdon ja 
puolueen ministereinä olevien edustajien - jos sellainen tulee - on 
kiinnitettävä huomiota puolustuslaitoksen perinpohjaiseen uudistukseen. 
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P u h e e n j o h t a j a : Kello on jo yli 15.00. Pidettäneen 

tunnin pituinen tauko. 

Keskustelu keskeytettiin. 

Lounastauko klo 13.0̂ 1 - l̂ .̂Oi*. 

Puhetta johti Sven Erik J ä r v i n e n : 

P u h e e n j o h t a j a : Kokous jatkuu. 

Jatkettiin aamupäivän keskustelua. 

Artturi O k k o n e n (Kajaanin piiri): Toveri puheenjohtaja 
ja hyvät toverit. Täällä oli äsken erittäin mukavaa kuulla toveri Hä-
tisen sanovan, että pitäisi kuulla vähän mielipiteitä muilta alueilta, 
sillä meillähän eri alueilla on eräissä asioissa erilaiset näkemykset. 
No, ehkä näin tavallaan onkin. Kun täällä tähän asti on puhuttu vain 
Etelä-Suomen suulla, niin siirryttäköön tässä vähitellen tuonne poh-
joiseenkin päin. Tässä muutamalla sanalla esitän näitä Kainuun ter-
veisiä tässä kysymyksessä. 

Mehän kävimme tosiaan selvillä teemoilla vaalit ja pärjäsimme 
näissä voisi sanoa varsin hyvin. Edelleen meillä on se ohjelma voi-
massa, joka meillä oli vaaleissa ohjelmana, ja voisi sanoa niin kuin 
Vennamo sanoo, että "Suomen kansa odottaa" ja kai ne, jotka sosiali-
demokraatteja äänestivät, myös odottavat, että me tätä ohjelmaa pyr-
kisimme toteuttamaan. 

Täällä on kannanottoja tähän hallituskysymykseen esitetty. To-
teaisin, että nämä ovat aika lailla yhdensuuntaisia. Muistelen täs-
sä, että kun noin parinkymmenen vuoden aikana olen täällä puolueneu-
vostossa ollut mukana, on täällä ollut monenlaista keskustelua halli-
tuksen muodostamisesta ja hallitusohjelmasta. No, kaikki nämä halli-
tukset aikanaan ovat hoitaneet asioita aikansa, olkoonpa niillä ollut 
ohjelma sitten mikä tahansa, ja kukaan hallitus ei ole täydellisesti 
pystynyt ohjelmataan toteuttamaan. Meillä kainuulaisilla on siellä ijipji 

aika lailla yksimielinen käsitys sellaisilla henkilöillä, jotka ni-
menomaan ovat sosialidemokraatteja äänestäneet, että se vaaliohjel-
mamme oli hyvä. Lisäsimmehän me siellä äänimääräämme tuolla Pohjan 
raukoilla rajoilla - niin kuin sanotaan - Kainuussakin noin 25 <:lla. 
Se osoittaa sitä, että kansa tosiaankin odottaa. 

Hallituskysymyksessä ovat eväät minulla jokseenkin saman suun-
taisia kuin mitä tämän kokouksen henki on ollut. Me tietenkin toivom-
me, että saataisiin aikaan tuo viiden puolueen hallitus, mutta kuten 
kaikilla on meillä tiedossa, näyttää siltä, että kommunistit sisäis-
ten skismojensa vuoksi eivät uskalla mennä hallitukseen. Sanoihan 
kyllä siellä Kajaanissa eräs SKP:n toimitsija nyt, että jos tämä hei-
dän puoluekokouksensa ei olisi näin lähellä, he menisivät hallituk-
seen, mutta odottakaahan syksyyn, niin me tulemme kiltisti mukaan. 
Saa nähdä, kuinka tämän käy. Ehkä tämä johtuu osaksi siitäkin, että 
hän halusi purkautua, kun joutui hallituksen jäsenen virasta pois. 

Nämä terveiset toisin, että ellei tähän viiden puolueen halli-
tukseen päästä, me voisimme hyväksyä neljän puolueen hallitukseenkin 
ja myös viimeisenä ratkaisuna tämän yhden puolueen hallituksen. 

Täällä toveri Niskanen varoitteli varsin pessimistiseen sävyyn 
niitä vaikeuksia ja haittoja, mitä yhden puolueen hallituksella on. 
On luonnollista, että haittoja on ja hankaluuksia on, olipa monen tai 
yhden puolueen hallitus. 

Nämä vaikeat taloudelliset ja ennen kaikkea palkkapoliittiset 
ratkaisut, jotka ovat edessä, siinä ehkä tarvitaan hallituksenkin toi-
Tnenpiteitä ja tämä nähtävästi onkin suurin vaikeus tässä yhden puolueen 
hallituksessa. Meillähän on hyvällä alulla tämä inflaatiokierre. Taas 
ovat kysymyksessä palkat ja hinnat, hinnat ja palkat, mistä kohdin 
tämä pysäytetään? 

Siis me kainuulaiset yhdymme siihen, että meidän pitäisi olla hal-
lituksessa ja meidän pitäisi yrittää toteuttaa sitä ohjelmaa, minkä me 
Olemme kansalle esittäneet. Tämä ohjelmaluonnos, mikä täällä esitetään. 
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sehän on tosiaankin tuollaisen kompromissin tulos« Me emme tällä 
voimalla voi vaatia täydelleen kuten me ajattelemme näitä asioita 
hoidettavaksi. 

Minä nyt olen sen sanonut jo niin monta kertaa täällä aikai-
semmin, mutta pitäneekö se sanoa vielä taas tälle ammattiyhdistys-
väelle vähän niin kuin vastavetona, joka sanoi edustavansa sitä palk-
katyöväkeä. Minä sanoisin tai voisin sanoa, että edustan sitä maata-
loustyöväkeä, en MTKrta, mutta niitä kainuulaisia pienviljelijöitä. 
Sanoisin senkin vielä kerran, että yhdistyksessä, johon kuulun, ovat 
enemmistönä pienviljelijät. Tässä joutuu kysymään näiden äskeisten 
puheenvuorojen perusteella, että mikä on se palkkatyöntekijä? Miten-
kä tämä määritellään? Onko se aina ehdoton vaatimus, että se kuit-
taa tilinsä. Tässäkin voidaan sanoa tai voidaan määritellä raja, 
kuinka iso sen tilan pitää olla, ennen kuin se on palkkatyöntekijä 
tai ei ole palkkatyöntekijä. Eikö tuo pienviljelijä, kainuulainen 
ja pohjoissuomalainen ole myös palkkatyöntekijä? Hän korjaa palkkan-
sa siitä työstä, minkä hän siitä pienviljelyksestä saa. Jos tässä 
koettaisi lyhyesti sanoa vain, niin me siellä olemme valmiit hyväk-
symään tuon ohjelmaluonnoksen mukaisen 5 pennin korotuksen maidon 
hintaan, sillä myös sen pohjoissuomalainen pienviljelijä - siellä 
ei voida maanviljelijöistä puhua eikä suurmaanviljelijöistä - myös 
ansaitsee palkkansa. Tämä tuntuu tietenkin kuluttajan kukkarossa, 
mutta kyllä siellä pienviljelijän kukkarossakin tuntuu tämä hinnan-
nousu. Kyllä maalarin, muurarin, putkityöntekijän, jotka tulevat ta-
loon remonttia pitämään, palkka on noussut myös. Lyhyesti sanottuna 
täytyisi meidän sopeutua tähän tilanteeseen. Me olemme luvanneet pien-
viljelijöitä auttaa. Tässä me voimme tehdä sen. Tietenkään tämä ei 
niitä tavoitteita vastaa eikä ole lähelläkään mitä MTK vaatii, mutta 
luoja paratkoon emmehän me heidän asioillaan olekaan. 

Siis voisin yhtyä Kainuun piirin edustajan eväinä jokseenkin tuo-

hon hallitusohjelmaan. Voisin toistaa sen - Hätisen sanonta kai oli 

se, että tässä on monia kohtia, joista toiset kiinnostavat toisia 
ja toiset eivät. Siinä on paljon sellaisia ohjelmakohtia, jotka poh-
joissuomalaisia eivät koske niin läheisesti kuin teitä teollisuus-
työväkeä ja asutuskeskuksissa asuvia, mutta kun sitä on yhteen som-

k 
miteltu, niin ehkä se pikku murinalla menisi läpi. 

Sitten yksi peräkaneetti vielä. Oliko se Porin mies vai Vaasan 
mies, joka arvosteli tätä PM:ää, minkä puoluetoimikunta on lähettänyt 
puolueneuvoston jäsenille ja muille. En minä yhtyisi näihin arvoste-
luihin. Kyllä minä toteaisin, että vaikka ne sisällöltään divät ole 
suuria, niin niissä on myös sellaista asiaa, josta on ollut hyötyä. 
Tuohon Aku Ankkaan en voi yhtyä enkä mennä rinnastamaan, sillä mi-
nulta on se aika mennyt ohi, jolloin minä Aku Ankkaa luin. 

L i 1 j a (Helsingin piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät tove-
rit. Olemme joutuneet tänään tutkimaan ja keskustelemaan niistä kysy-
myksistä, jotka ovat päivänpolttavia kysymyksiä ja mitenkä tästä 
eteen päin.' Näin kun joutuu katselemaan lähinnä kenttämiehen tasolta, 
ei näytä kovinkaan valoisalta tämä tulevaisuus varsinkin sen vuoksi, 

. että tänä päivänä ovat kaikki vielä yhtä tietymättömissä näköpiireis-
sä, ne talouspoliittiset ratkaisut, joiden pitäisi olla ainakin jon-
kin verran selkiintymässä, ennen kuin me pääsemme ns. työehtosopi-
muskierrokseen. Se, auttaako siinä viiden puolueen hallitus, riippuu 
siitä, mitenkä nämä hallituksessa olevat puolueet tuntevat vastuuta 
niihin sopimuksiin, joita joudutaan tekemään silloin kun on kysymys 
kokonaisratkaisuista. 

Viimeksi koettu UKK-kausi olkoonpa, että sitä on haukuttukin, 
tietenkin siinä on oma aiheensakin ollut. Nythän on niin, että vii-
me sopimuskauden aikana kun pyrimme kokonaisratkaisuun, unohtui jo-
ka tapauksessa eräs aukko ja se on Suomen Pankki, joka el ollut ku-
vassa mukana. Vaikka meillä on kuinka vahva poliittinen hallitus, 
jos ei Suomen Pankin kanssa päästä minkäänlaiseen sopimukseen, niin 

yj 
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näin ollen on aina vaara olemassa korkopolitiikan tai jonkin muun 
finanssipolitiikan merkeissä. 

Se mitä me tänä päivänä odotamme työpaikoilla, on ennen kaik-
kea elintasomme turvaaminen» jotta me emme joutuisi enää siihen 
kierteeseen, jossa me olemme tänä päivänä jo olleet, ja se kierre, 
joka näkyy olevan edessä päin, näyttää aina vain voimistuvan. Sen 
vuoksi meidän pitäisi päästä sellaiseen hallitustasoon (kokouk-
sessa kovaa meteliä, puheenjohtaja koputtaa ankarasti)— että edus-
kuntaenemmistö voisi olla mukana myötävaikuttamassa talouspoliitti-
siin kysymyksiin. 

Tärkeimpänä tietenkin palkkatyöntekijäin kohdalla on se, mitkä 
ovat hinnat. On selvä, että 5 penniä maitolitrassa ei tietenkään ole 
mikään kamala hinta, mutta toisaalta on muistettava, että silloin 
kun kysymys on peruselintarvikkeista, ne aina eniten koskevat niitä, 
jotka joutuvat niitä pienillä palkoillaan ostamaan, koska elintar-
vikkeet ovat sitä aluetta, jota ei voida sivuuttaa, jos aikoo työtä 
tehdä. 

Mitenkä tämä vastaavasti voidaan kompensoida pienansaitsijain 
kohdalla tai eläkeläisten kohdalla, on tietenkin veropoliittinen ja 
sosiaalipoliittinen kysymys. Näin ollen myös täytyy kiinnittää en-
tistä enemmän huomiota siihen, jotta voitaisiin jouduttaa sitä hen-
kilöverotusta, mistä on ollut niin paljon keskustelua. Jos verouudis-
tusta ei kokonaisuudessaan voida toteuttaa, niin ainakin osittain voi-
daan toteuttaa, niiltä osiltaan, jotka kaikiöta eniten vaikuttavat 
pienpalkkaisiin työntekijöihin. Eläkeläisten kohdalla varsinkin elä-
kepoliittinen kysymys on erittäin ajankohtainen kysymys siinä mieles-
sä, että on olemassa sellaisia eläkeläisiä, joiden pienikin tulo ran-
kaisee heitä eläkkeen muodossa. Näin ollen osa tuloista pitäisi olla 
etuoikeutettua tuloa, jotta nämäkin, jotka ovat pelkän kansaneläkkeen 
varassa tai jotka myöhemmässä vaiheessa tulevat mukaan työeläkelain 

r—* 

piiriin, voisivat edes tänä päivänä jollakin tavalla tulla toimeen 
tässä yhä kallistuvassa yhteiskunnassamme. 

Helsingin piirin puitteissa olemme katselleet hallituskysymys-
tä ja erittäin vahvasti silloin tulee esille tämä viiden puolueen 
hallitus, koska se on ainoa mahdollinen sellainen hallitus, jolla 
olisi mahdollisuus myös toteuttaa niitä tavoitteita, joita tässä pa-
perissa on, joka on ohjelmaluonnoksena tehty ja joka on kompromissin 
luontoinen. Jos nimittäin käy niin, että SKDL jää pois, tuntuu sil-
tä kuin sosialidemokraattinen puolue ja hallitusryhmä eduskunnassa 
joutuisivat joka tapauksessa antamaan erittäin paljon myöten ja tun-
tuisi siltä, että olisi vaikeata toteuttaa edes osittain sitä vaalien 
alla tuotua teemaa, jolloin me puhuimme oikeudenmukaisesta tulopoli-
tiikasta. 

Se että myös vähemmistöhallitus, siis yhden puolueen hallitus 
ei ole paras mahdollinen, on ilman muuta selviö ja se riippuu tieten-
kin siitä, mitä presidentti sanoo, jos viiden puolueen hallitusta ei 
synny. Hänestä on tietenkin kiinni meidän hallituksemme. Mutta jos 
on niin, että sosialidemokraatit saisivat tämän tehtävän, meidän on 
joka tapauksessa yritettävä se viedä läpi, olkoonpa että eduskunnan 
muut ryhmät ovat erittäin voimakkaasti asennoituneet meidän puoluet-
tamme vastaan siten, että jos meidän hallituksemme esim. antaisi 
eduskunnassa määrättyjä esityksiä, olisi hyvin kyseenalaista, miten-

I 

kä meidän hallituksenune pystyisi nämä esitykset kunnialla saamaan 
sellaisessa muodossa hyväksyttyä, etteikö niihin tulisi liikaa rasit-
tavuutta eduskuntakäsittelyn aikana. 

Näin ollen tietenkin toivoisin, että tämä viiden puolueen hal-
litus syntyisi ja ennen kakkea siten, että pääministeri olisi sosia-
lidemokraatti. Koska olen työelämästä, katsoisin myös, että ensimmäi-
nen sosiaaliministeri olisi sosialidemokraatti, jottei kävisi niin 
kuin silloin kävi, kun kepun Eskelinen oli sosiaaliministerinä, jol-
loin ammattientarkastuslain puitteissa nämä ylimääräiset tarkastajat 

k 
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meinattiin kaikki miehittää kepulaisilla miehillä, 

Raimo K e m i (Oulun piiri): Toveri puheenjohtaja, tieten-
kin hallituksen muodostaminen on aina kiusallisen vaikea asia, eipä 
ihmekään, kun monet pienemmätkin asiat ovat kiusallisia, jopa puo-
lueneuvoston kokoon kutsuminenkin saattaa olla kiusallinen. Aina-
kin minulle se kävi kiusalliseksi, kun asemalla kokoukseen lällies-
säni kuulin, kuinka eräs ystäväni kovalla äänellä huusi, että onko se 
nyt varmaa, että Virolainen sallii teidän tällä kertaa tämän kokouk-
sen pitääi Onneksi olemme sitten loppujen lopuksi koolla ja käsitte-
lemme tätä asiaa. Täällä on jo moneen kertaan todettu tästä halli-
tusohjelmasta - ja on esitetty mielestäni aivan oikeita näkemyksiä -
että tämä on ohjelma, jonka varassa voidaan mennä viiden puolueen 
hallitukseen, mutta vain viiden puolueen hallitukseen. 

Eräisiin yksityiskohtiin haluaisin kuitenkin puuttua, ennen kaik-
kea siihen, että täällä on kyllä selvät pennirajat silloin, kun puhu-
taan maatalouden hinnankorotuksista, mutta sen sijaan täällä ei pen-
neistä puhuta mitään silloin, kun on kysymys korotuksista, jotka kos-
kevat palkansaajia ja eläkeläisiä. Niiden osalta täällä vain selvite-
tään asioita ja pyritään mahdollisuuksien mukaan toteuttamaan joita-
kin hyviä päätöksiä. Onko nyt niin, että vain maatalouden osalta pys-
tytään selviä, asianmukaisia ja tarkkoja laskelmia tekemään, mutta 
ei muiden väestöryhmien osalta? Ymmärtääkseni tämä 5 penniä myös on 
jaettu tasaisesti yli maan. Siinä ei mitään tällaista alueellista tu-
kijakoa ole otettu huomioon, joka näin pohjoissuomalaisena on sellai-
nen asia, johon tulisi myös kiinnittää huomiota. 

Edelleen tehtäväkseni on annettu välittää myös mahdollisesti 
tulevilb sosialidemokraattisille hallitusmiehille terveiset, ettei-
vät he menettelisi sillä taialla kuin nykyinen johto on menetellyt, 
kun kesken kaikenlaisten palkkasopimuskausien on lähdetty köröttele-
mään kansanedvÄajien palkkoja ja on perustettu kaiken näköisiä uusia 
virkapalkkaluokkiakin. Tämä herättää erittäin suurta arvostelua suu-
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ren yleisön keskuudessa, kun täällä voidaan sellaista tehdä milloin 
vain. Puheenjohtaja Paasiokin viittasi alustuksessaan eduskunnan 
arvovallan laskemiseen. Tällaiset menettelyt ovat juuri niitä, jotka 
tätä eduskunnan arvovaltaa tulevat laskemaan. 

En halua toistaa jo aikaisemmin puhuttua. Totean lyhyesti vain 
lopuksi, että tämä ohjelma, mikä tässä meillä esillä on, on erään-
lainen vähimmäisohjelma, jossa ei enää ole tinkimisen varaa. Jos 
päädytään hallitukseen, enemmistöhallitukseen, joka silloin on käsi-
tykseni mukaan ja meidän Oulun piirissä olevien käsityksen mukaan 
vain tämä viiden puolueen hallitus, velvollisuutenani on myös il-
moittaa pohjoissuomalaisten toivomus, että kyseisessä hallituksessa 

]g olisi myös pohjoissuomalainen mukana ministerin tehtävissä. Kiitosi 

Erkki R o i n i 1 a (Keski-Suomi): Hyvät toverit. Puheenjoh-
^ taja Pitsingin toivomusta noudattaen en aio ryhtyä täällä yksityis-

yrittäjänä kirjoittamaan uudelleen tuota hallitusohjelmaa, mikä nyt 
jo on jaettu meille. Tyydyn vain lähinnä toteamaan ne näkökohdat, 

^ jotka keskisuomalaista puolueväkeä tässä asiassa elähdyttävät. 
Me läksimme vaaleihin teemoilla tulonjaon tasapuolisuudesta ja 

maataloudesta, Keski-Suomi kokonaisuutena on kehitysaluetta ja myös 
se on hyvin pienviljelysvaltaista aluetta ja kun tällä alueella saa-

Evutetaan tulos sdlainen kuin nyt saavutettiin, erittäin hyvä sosia-
lidemokraattisesti, parhaita kai koko Suomen maassa, todistaa se 

-«¿sitä, että pienviljelysväkikin on seisonut tämän ohjelman takana, 

minkä puolue vaaliteemakseen otti. Siksi keskisuomalainen väki edel-
^̂ ^ lyttää tänä päivänä, että tuota jo otettua linjaa kuljetaan edel-
-Aleenkin, josta ei nyt ole lupa poiketa, vaan että edelleen pidetään 

Ohjakset tiukasti käsissä ja samoin perustein mennään eteen päin. 
Me hyväksymme tämän hallitusohjelman suurin piirtein sellaise-

naan. Näemme sen kompromissina, kompromissina muiden puolueiden kans-
sa, jotka ovat pyrkimässä tai tulossa hallitukseen, miten tahansa sa-

j i 
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nottakoon, myös kompromissina omien erilaisten kannattajaryhmien 
välillä, mitä puolueessa on. Puolueemme ei ole yksistään palkkatyö-
läisten puolue. Niin kuin täällä äskettäin jo todettiin, on myös 
pienviljelijäin puolue ja myös heidän keskinäisiä kannanottojaan 
on kompromissein, sovitteluin tasoitettava. 

Myös me hyväksymme tämän ohjelman pohjalta sen suunnitteilla 
olevan viiden puolueen hallituksen, mistä täällä alkuvaiheessa jo 
mm. Helminen ja Lahti varsin hyvin asian esittelivät, joten minun 
ei tarvitse siihen ryhtyä enempää. 

Sen sijaan en voi ainakaan henkilökohtaisesti enkä usko nii-
den keskustelujen takia, mitä olen hyvin paljolti käynyt varsinai-
sesti teollisuustyöläisten piirissä, hyväksyä sitä, että puolue täs-
sä vaiheessa lähtisi porvaripuolueiden kanssa hallitukseen yksis-
tään. En voi nähdä mitään mieltä siinä, että me lähdemme porvarien 
panttivangeiksi hallitukseen tekemään sitä, mitä eduskunnan porva-
rillinen enemmistö haluaa meidän tekevän ja saadaksemme tällä ta-
voin vasemmiston yhteistyön hajalle ja nimenomaan sen vasemman lai-
dan itseämme vastaan kaikessa. Ellei ole mahdollisuutta viiden puo-
lueen hallitukseen, näen silloin mahdollisuutena vähemmistöhallituk-
sen, olkoon se sitten porvarillinen vähemmistöhallitus tai sosiali-
demokraattien muodostama hallitus. Jos se on sosialidemokraattien 
muodostama hallitus, silloin myös näen ehdottomana vaatimuksena, 
että ohjelma on kirjoitettava niin kirkkaaksi, niin selväksi sosia-
lidemokraattiseksi ohjelmaksi kuin vain osataan tehdä, ja myös kirk-
kaana ja puhtaana sitä on pyrittävä toteuttamaan. Olen kaikesta huo-
limatta sitä mieltä, että jos sen taakse ei saada eduskunnan enem-
mistöä, jos lankeemus tulee, se lankeemus tapahtukoon kunnialla. 

Ja vielä lopuksi: yhdyn niihin hyviin aloitteisiin, jotka Aal-
to täällä alussa teki nimenomaan Nesteen laivahankintojen kohdalta. 
Kiitoksia: 

Heino U k s i 1 a (Lapin piiri): Toveri puheenjohtaja, hy-
« 

' vät puoluetoverit. Tämän kerran hallitusmuodostelu näyttää hyvin 
sitkeältä ja täällä käydystä keskustelusta on saanut sen vaikutel-

^ man, että me näkisimme hyväksi, että maata hallittaisiin viiden puo-
lueen voimin. Mutta nyt olotila, jossa me elämme, on niin paljon epä-
vakainen, että minä oletan varmasti, että pohjaa viiden puolueen hal-
litukselle ei tällä kertaa ole löydettävissä, ja nekin ajatukset, 
jotka täällä on heitetty sosialidemokraattisen vähemmistöhallituksen 
muodostamiseksi, ovat kyllä hyvin arveluttavat. Me tiedämme jokainen, 
että siinä tilanteessa, jossa me tänään elämme, me emme sosialidemo-
kraatteina voine kantaa vastuuta pitkään, jos me olemme hallituksessa 
mukana ja hallitusta ohjaamassa nimenomaan oman tahtomme mukaisesti. I 

^ Jvl 

toi/, 

sillä jos emme me oman tahtomme mukaisesti halua hoitaa maan asioita, 
niin mitä merkitsee hoitaa niitä porvarien tahdon mukaisesti sosiali-
demokraattisessa hallituksessa. Tämän minä haluaisin painaa erikoises-
ti mieleen, ja jos vähemmistöhallitustilanteeseen joudutaan, niin se 
on varmasti hyvin lyhytaikainen, olkoonkin että meillä pitäisi olla 
maan suurimpana puolueena johtava ote valtakunnan asioissa. Mutta mei-
dän otteemme ja mahdollisuutemme rajoittuvat siihen, että mehän emme 
edusta maan j a valtion johtoa kuin 25 prosenttia, vähän runsaampaa, 
ja se ei riitä reaaliselta pohjaltaan hoitamaan valtakunnan asioita 
niin kuin me haluamme. Minä yhdyn monessa suhteessa Lahden esittämään 
i^atukseen siitä, että ellei tällaista viiden puolueen hallitusta saa-
lia syntymään, niin on pyrittävä vähemmistöhallitukseen ja vähemmistö-
^hallitukseen sillä tavalla, että sosialidemokraatit sen kunnialla 
Itsellensä selvittävät. Minun nähdäkseni sellainen hallitus, jossa so-

|8ialidemokraatit ovat yksin vastuussa maan asioista, sen pitäisi pys-
g tyä hoitamaan maan asiat niin, että kansa näkee, että sillä on tahtoa 
Ihoitaa asioita kansan vähäosaisen väestön hyväksi. Me olemme käyneet 

vaaleihin tunnuksella: oikeutta tulonjakoon.' Ellemme me tätä linjaa 
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pysty hoitamaan sitten valtakunnan asioissa myös hallitusportaasta 
käsin, niin silloin olemme siellä turhaan. En soisi nähtävän sellais-
ta kautta, niin kuin me olemme nyt tässä hiljattain nähneet, että 
valtakunnan hintavääpeli Väyrynen tietää parikolme päivää myöhemmin 
hinnankorotukset kuin Neste Oy. Meille tuli Neste Oy:Itä Helsingis-
tä kirje, jossa ilmoitettiin, että öljyn hinnat ovat nousseet kolme 
päivää ennemmin kuin Väyrynen ilmoitti lehdissä, että öljyn hinnat 
nousevat. Minusta tällainen hintapolitiikka vaatii valtiovallalta 
hintasulkua, muuten ei tule systeemiin oikeaa järjestystä. Me emme 
saa syntymään sellaista tilannetta, jonka meidän vähävarainen väes-
tö hyväksyisi, ja meidän pitäisi pyrkiä siihen, että vähäosaisten 
asema hallituspolitiikassa oltaessa pystytään turvaamaan ja toimi-
maan niin, että niiden edut huomioidaan. 

Minusta toveri Lahti osui siinä oikeaan, kun hän sanoi, että 
on merkillistä, että kun maahan ryhdytään muodostamaan hallitusta, 
niin annetaan sellainen tehtävä, että maataloudelle pitää luoda 
erillinen verkosto, erillinen komitea asettaa tutkimaan maatalous-
kysymystä, joka oli kyllä vaalien eräänä lähtökohtana, mutta mitä 
mieltä on siinä, että meillä on 300.000 sellaista kansalaista täs-
sä maassa, jotka eivät kansantuloa tässä vaiheessa kartuta lain-
kaan. Eikö olisi ollut paljon parempi, että olisi ryhdytty luomaan 
sellainen ryhmä tässä hallitusmuodostusvaiheessa, että se olisi tut-
kinut, mitä tehdään, että saadaan nämä kädet tuottavaan työhön. Tuot-
tavan työn pitäisi olla sosialidemokraateille ennen muuta ensi as-
te ja tavoitteena se on meillä myös puolueohjelmassamme. Sen vuok-
si minä näkisin, että me olemme nyt niin vaikeassa tilanteessa, et-
tä saatamme joutua jopa presidentin hallitukseen. Sekin mahdollisuus 
on otettava nimittäin varteen. Ei ole mitenkään selvä tämä tilanne. 
Vaalit eivät ole laukaisseet sitä sillä tavalla kuin me olisimme 
sen toivoneet ratkeavan. Sen vuoksi annettakoon nyt tämä avoin val-
takirja, josta täällä on puhuttu hyvin paljon, mutta luotan siihen. 

että puoluetoimikunta saamiensa eväiden pohjalla pyrkii ratkaise-
maan tätä kysymystä parhain päin. Toivon mukaan se siinä onnistuu! 

-f Lauri M ä k y n e n (Vaasan piiri): Toveri puheenjohtaja, 
• täällä toveri Paasion alustuksen mukaan tämän kokouksen päätettä-
vänä olisi nyt lähinnä tai yksinomaan päättäminen hallituspohjasta 
ja hallitusohjelmasta. Toteaisin, että meidän on aika vaikeata antaa 
näistä kummastakaan asiasta aivan tyhjentävää vastausta. Tämä joh-
tuu siitä, että meillä ei ole puolueneuvoston jäseninä tietoa kaikis-
ta niistä kulissien takaisista neuvotteluista ja sopimuksista, joita 
varmaan tämänkin asian yhteydessä on tehty ja jotka sitten myöhäisem-
mässä vaiheessa tulevat esille. Hallitusohjelman lukkoon lyöminen täs-
sä kokouksessa on melko vaikeata, kun meillä ei ole tietoa siitä, mi-
kä tulee olemaan lopullinen hallituspohja. Hallituspohjasta on liik-
kunut ilmassa useitakin enemmän tai vähemmän varmoja tietoja. Eräät 
tahot ovat olleet hyvinkin tietoisia siitä, että SKDL on poissa ku-
vioista ja että ainoana todellisena vaihtoehtona hallituspohjaksi 
olisi SDP:n muodostama vähemmistöhallitus. Olisin odottanut, että 

. alustavassa puheenvuorossa olisi keskitytty nimenomaan tÄhän mahdol-
lisuuteen, joka ilmeisesti tulee olemaan ainut mahdollinen, 

i Niin ikään olisi ollut paikallaan, että meille olisi jaettu tä-
män vaihtoehdon edellyttämä paperi eikä niin kuin nyt meille on jaet-
tu epätodennäköisesti mahdollisen viiden puolueen muodostaman halli-

:j?tuksen kompromissiohjelma. 
Tämän asian käsittelystä sanoisin muutenkin, että olisi ollut 

rl välttämätöntä, että määrättyjä asioita olisi valotettu hiukan ennak-
oikoon ja pyydetty esimerkiksi piiritoimikunnilta kantaa tärkeimpiin 
kysymyksiin. Nyt eivät piiritoimikunnat ole voineet evästää edusta-

•-jiaan kuin korkeintaan sormituntumalla. Tällä sormituntumalla on Vaa-
san läänin piiritoimikunta asiaa käsitellyt ja tässä mielessä määrät-

II tyjä eväitä antanut. Hallituspohjasta totesimme, että totta kai pa-
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ras mahdollinen ratkaisu hallituspohjaksi olisi viiden puolueen hal-
lituspohja. 

Myös muista mahdollisuuksista me keskustelimme eifen illalla pi-
detyssä piiritoimikunnan kokouksessa. Kaikkia muita vaihtoehtoja pi-
dettiin erittäin huonoina. Henkilökohtaisena mielipiteenäni totean, 
ettei SDP:n muodostamaan vähemmistöhallitukseen pitäisi mennä nyt 
kuitenkaan missään tapauksessa. Meillä on edessämme, niin kuin tääl-
lä on eräissä puheenvuoroissa käynyt selville, erittäin vaikea työeh-
tosopimuskierros ja jos me olemme tänä aikana yksin hallitusvastuus-
sa, niin olen varma, ettei SAK:n sosialidemokraattinen johto kykene 
hallitsemaan työmarkkinakenttää. On syytä palauttaa mieliin se tosi-
asia, että SAK:n sosialidemokraattinen johto on esittänyt oman epäi-
lynsä SDP:n vähemmistöhallituksen mahdollisuuksista. Olen valmis 
kuitenkin hyväksymään SDP:n muodostaman vähemmistöhallituksen sellai-
silla edellytyksillä ja sillä nimenomaisella ehdolla, että SAK on ar-
vovaltaisten edustajiensa kautta mukana tässä hallituksessa, joka tu-
lisi rauhoittamaan tilannetta työmarkkinoilla. 

Tässä yhteydessä toteaisin, että missään vaiheessa, ihme kyllä, 
ei ole väläytetty sellaista mahdollisuutta hallituspohjaksi, jonka 
muodostaisi eduskunnan vasemmistopuolueet: SDP ja SKDL. Minusta kyl-
lä tätä voisi väläyttää ainakin yhtenä mahdollisuutena ja minusta se 
olisi huomattavasti parempi kuin SDP:n muodostama vähemmistöhalli-
tus. Minä luulisin, että meidän tulo- ja talouspoliittiset ohjelmam-
me tässä hallitusohjelmassa olisivat varmaan huomattavasti paremmin 
saatavissa paperille silloin, jos muodostetaan vasemmiston vähemmis-
töhallitus kuin jos esimerkiksi viiden tai neljän puolueen enemmis-
töhallitus. 

Mitä sitten tulee tähän hallitusohjelmaan, joka meille on puo-
luetoimikunnan esityksenä jaettu ja johonka meidän pitäisi kantaa 
ottaa, niin tähän sanoisin jonkinlaista kokemusta omaavana, että kyl-

- 69 -

• lä me olemme monta kertaa aikaisemminkin olleet täällä hyväksymässä 
hallitusohjelmia, jotka paperilta lukien ovat olleet erittäin hyviä 
ja joiden hyväksyminen on tuntunut mielekkäältä, mutta että sitten 

. arkipäiväisessä elämässä ne ovat vain sanoja paperilla. Käytäntö hal-
' litusrintamalla ja hallitusohjelmaa toteutettaessahan on ollut sel-

laista, että jokapäiväinen elämä ja muuttuvat olosuhteet ovat sitten 
, sanelleet, minkälaista ohjelmaa hallitus toteuttaa. 

Minusta meille jaettu hallitusohjelma on tässä valossa kyllä 
hyväksyttävä. Siinä on tietysti useita sellaisia kohtia, joiden hy-
väksyminen tuntuu vaikealta. Siinä tuntuu nimenomaan keskustelu puo-
lueen periksi antamisesta, nimenomaan että me olemme liian paljon 
antaneet heidän vaatimuksilleen periksi, siinä tätä makua tuntuu, 
imutta kun tämä joka tapauksessa on paperi, joka on kompromissipape-
ri ja nimenomaan siinä mielessä valmistettu, että se edesauttaisi 
viiden puolueen hallitusta, niin minä katsoisin, että me voisimme 

: sen tässä vaiheessa hyväksyä. Tärkeintä on mielestäni se, ettei käy-
tännön politiikassa sitten, jos hallitukseen mennään ja kun sinne 
mennään, tapahdu lipsahduksia sovitusta ohjelmasta, niin kuin monta 

r kertaa aikaisemmin on tapahtunut. 
r Tässä lopuksi vielä piiritoimikunnan eväinä esitän toivomuksen. 

>il) jonka mukaan me siellä Vaasan piirissä lähdemme siitä, että kun salk-
kuja hallitukseen jaetaan, niistä yksi riittäisi myös Vaasan läänis-

•te sä oleville sosialidemokraateille. 

Paavo R a n t a n e n (Keski-Suomi): Toveri puheenjohtaja, 
puuttumatta tähän hallitusohjelmaan sen enempää, koska täällä on to-

dettu, että tässä on aika paljon puolueen periaateohjelmien mukaisia 
sanontoja, haluaisin kuitenkin kiinnittää erääseen seikkaan huomiota. 
Kohta 36: 

"Hallitus ryhtyy kansanterveyslain tehokkaaseen täytäntöönpa-
noon, tehostamaan terveyskeskusverkoston kehitystä ja nopeuttaen 
lainmukaisen ilmaispalvelun toteuttamista siten, että etusija anne-
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taan kipeinunässä tarpeessa oleville erityisryhmille." 

Tämä laki, joka saatiin nopeasti Pekka Kuusen toimesta aikaan, 
on hyvä laki ja erittäin hyvä on, että se on saatu aikaan, mutta nyt 
on tilanne sellainen, että meillä laki astuu voimaan l.k. tätä vuot-
ta ja toimeenpanolaki myös annettu ja asetukset puuttuvat. Nyt on kent-
tä niin sekaisin tällä sektorilla kuin olla voi. Keskusvirastot eivät 
tiedä mitä tehdä. Mitä me kenttäihmiset sitten voisimme tietää, miten 
toimia, ja tällainen suuri uudistus on aikaansaatu] Joten jos poliit-
tinen hallitus syntyy, niin tämä on ensimmäinen tärkeä tehtävä, mikä 
täytyy järjestää, että saadaan tämä hyvä laki käyntiin siten, ettei 
tule katastrofia kunnissa, ja tähän liittyy myös se, että sairaala-
hallinnon uudistus täytyy saada aikaan. 

Täällä on todettu jo, että saattaa olla mahdollista, että sosia-
lidemokraattinen puolue joutuu kaidalle tielle, joutuu siis kantamaan 
vähemmistöhallituksen vastuuta. Tässä mielessä jos tälle tielle joudu-
taan, niin on syytä ottaa huomioon, että tähän hallitukseen, jossa on 
salkkuja sitten enemmän jaettavissa, tosiaan otetaan maakunnan miehet 
mukaan, jolloin tieto välittyy puolin ja toisin kenttään, ja uskoi-
sin, että hallituksen on helpompi toimia kuin jos kaikki keskitetään 
Uudellemaalle tai Helsinkiin, nämä ministerin salkut. Ehkä nyt siitä 
kehitysalueillekin jotakin tippuisi, jotakin, jos vallankin 15-17 salk-
kua jaettaisiin. Uskoisin, että olisi tällaiselle vähemmistöhallituk-
selle parempi hoitaa tämä asia ja tässä mielessä myös suosittelen kes-
kisuomalaisia tovereita. He ilmeisesti ovat käytettävissä, jos heiltä 
kysytään, haluavatko he raitahousuihin pukeutua. 

Ilmoitusasia 

P u h e e n j o h t a j a : Menettelytapavaliokunnan toveri pu-
heenjohtaja Heiskanen.' Ensinnäkin: onko hän paikalla? 

H e i s k a n e n : On paikalla. 

P u h e e n j o h t a j a : Onko tämä julkilausumaluonnos jaet-

1 
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tavissa puolueneuvoston jäsenille? 

Kokouksesta: Jaetaan parhaillaan. 

P u h e e n j o h t a j a : Sitä jaettaessa puheenvuoron käyt-

tää Erkki Lappalainen. 

Erkki L a p p a l a i n e n (Joensuun piiri): Toveri puheen-
johtaja. On todella juhlallista, kun kutsutaan Helsinkiin keskustele-
maan ja päättämään sosialidemokraattisen puolueen kohdalta hallitus-
kysymyksestä. Mutta kun tarkemmin ajatellaan, niin kyllä kai tämä 
meidän täällä istuminen ja suumme soittaminen on lähinnä muodolli-
suus eikä sittenkään hallitusasiasta päättäminen. Sen jo huomaa sii-
tä, että puolueen johto ja johtohenkilöt täällä hyvin kiusaantuneen 
näköisesti istuvat enemmän velvollisuuden tunteesta kuin kuullakseen 
ehkä sitä, mitä meillä maakunnan ihmisillä on sanottavaa. Mielestäni 
puolueen johdon, jos se katsoo tarpeelliseksi, että puoluekokouksen 
ja puoluetoimikunnan välissä on todella sellainen työelin, josta on 
hyötyä tälle puolueelle, sitä pitäisi pikkuisen tarkistaa. On mah-
dottomuus, että sieltä jostain meidän maamme perukoitta ihmiset kutsu-
taan tänne pari kertaa vuodessa ja heille on aikaa jotakin 6-7 tun-
tia, että he voisivat ottaa niihin hyvinkin kauaskantoisiin asioihin 
tarkkaa kantaa, varsinkin kun ne vasta esitetään meille tänne tul-
tuamme. Tiedonanto meille etukäteen ei todella ole pelannut tässä 
puolueessa, ei nyt eikä koskaan aikaisemmin.' 

Mitä sitten tähän itse hallituskysymykseen tulee, niin jos to-
della niissä tiedonannoissa ja huhuissa, mitä ruokatauon aikana ruoka-
salissa sai kuulla, on perää, niin minusta tuntuu, että me olemme tä-
män päivän keskustelleet turhaan. Täällähän yleinen käsitys on se, 
että tämä viiden puolueen hallitus olisi kaikkein onnellisin ratkai-
su. On ymmärrettävää, että tällaisissa kysymyksissä täytyy ja on pak-
ko joustaa joistakin meille tärkeistä kysymyksistä. Mutta sittenkin 
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henkilökohtaisesti olen sitä mieltä, että hallituksesta käsin sitten 
kin pystytään parhaiten hoitamaan sosialidemokraattista politiikkaa. 
Olen valmis vielä neljän puolueen hallitukseen suosittelemaan sosia-
lidemokraatteja, mutta sosialidemokraattinen vähemmistöhallitus se 
on tÄllä kyllä minullekin kauhistus. Mieluimmin sittenkin näkisin, 
että joku muu sitten saisi yrittää ilman sosialidemokraatteja. Minul-
la on se vakaa käsitys, että tätä maata ei hallita pitkään ilman so-
sialidemokratiaa. Tosin meillä on se ikävä vaihe, että me olemme se-
kä liian suuria että liian pieniä puolueena. Sosialidemokraattinen 
puolue on niin suuri, että kaikki sitä kadehtivat, mutta sosialidemo-
kraattinen puolue on niin pieni, että yksin se ei pysty tässä maassa 
tekemään mitään ilman muiden puolueiden poliittista tukea. 

Puuttumatta yksityiskohtaisesti täällä jaettuun hallitusohjel-
maan sanon mukaillen tuota meidän erittäin hyvää vaaliteemaa: oikeut-
ta salkunjakoon, jos sosialidemokraatit ovat mukana. 

P u h e e n j o h t a j a : Halutaanko vielä keskustella tästä 
hallituspohjasta ja sosialidemokraattisesta hallitusohjelmasta? El-
lei, yleiskeskustelu on päättynyt. 

Yleiskeskustelu julistettiin päättyneeksi. 

Menettelytapavaliokunnan julkilausumaehdotus 

P u h e e n j o h t a j a : Sitten pyytäisin, että toveri Veik-
ko Heiskanen esittelee tämän julkilausumaehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausui 
Veikko H e i s k a n e n : Toveri puheenjohtaja, hyvät puolue-

neuvoston jäsenet. Menettelytapavaliokunta oli hieman ongelmallisen 
tilanteen edessä, kun se niiden puheenvuorojen jälkeen, joita täällä 
aamupäivällä käytettiin, alkoi sorvata tätä julkilausumaehdotusta. 
Todettiin menettelytapavaliokunnassa ensinnäkin, että siihen pitkän-
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puoleiseen hallitusohjelmaehdotukseen, joka on sovittelujen tulos 
ja kompromissi, siinä oleviin yksityiskohtiin ei suinkaan voida 
lähteä ottamaan kantaa. Julkilausumasta, jos siihen olisi kaikkia 
näitä yksityiskohtia pyritty sisäl^ttämään, olisi tullut niin pitkä 
ja ehkäpä mitään sanomaton, että sillä ei olisi ollut julkisuudessa 
sanottavaakaan merkitystä. Kuitenkin todettiin, että tämä kompromis-
siehdotus on sosialidemokraattien kannalta ikään kuin miniohjelma ja 

^ että sen pitemmälle myönnytyksissä ei voida enää mennä. Kuitenkaan 
, tämä lausuma ei tarkoita sitä, etteikö eräissä yksityiskohdissa pidä 

olla mahdollisuuksia sovitteluihin, koska enemmistöhallituksen kaa-
vailusta on kysymys. 

Kolmas hyvin menettelytapavaliokunnassa velvoittavaksi otettu 
näkökohta oli se, mitä täällä useissa puheenvuoroissa tuotiin esil-

• le, eli että vaihtoehto nro 1 hallitukseen mentäessä on tämä viiden 
puolueen yhteishallitus ja sen jälkeen ei olekaan mitään muuta vaih-
toehtoa kuin vähemmistöhallitus, olkoon se sitten sosialidemokraat-
tinen vähemmistöhallitus tai mikä muu hyvänsä. 

Täällä monissa puheenvuoroissa tuotiin voimakkaasti esille, et-
tä neljän puolueen hallitukseen ei pidä mennä. Kuitenkin kuultuaan 
puolueen puheenjohtajan ja täällä eduskuntaryhmän puheenjohtajan Es-
ko Niskasen hyvin täsmällisen mielipiteen, jonka oletimme edustavan 
eduskuntaryhmänkin selvän enemmistön mielipidettä ja luonnollisesti 
kuultuaan myös puoluesihteerin mielipiteitä näistä eri variaatioista 
menettelytapavaliokunta tuli siihen tulokseen, että tällaista lukkiu-
tumista edistävää ja edellyttävää julkilausumakohtaa neljän puolueen 
hallituksen mahdollisuudesta ja sen mahdottomuudesta ei pidä tähän 
julkilausumaan ottaa. 

Kun siinä julkilausumassa mainitaan tämä vähemmistöhallitusmah-
dollisuus sosialidemokraattisena vähemmistöhallituksena, se tarkoit-
taa sitä, että ratkaisu tässä tapauksessa olisi väliaikainen ja että 
jos täällä tämä vähemmistöhallitusvaihtoehto todellakin valitaan. 

«k. 
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niin se noudattaa s i l l o i n selkeätä sosialidemokraattista l i n j a a j a 

ohjelmaa. S i l l o i n se ohjelma, mikä meille on t ä ä l l ä jaet tu kompromis-

sina, e i tätä vähemmistöhallitusta suinkaan sido. 

Tämän jälkeen saanen lukea tämän menettelytapavaliokunnan ehdo-

tuksen julkilausumaksi: 

"Puolueneuvosto katsoo, että suunniteltu enemmistfthallitus, j o s -

sa SDPrllä o l i s i johtava osa, takais i parhaat mahdollisuudet maan 

asioiden hoitamiselle vähävaraisen kansanosan kannalta edullisimmal-

la taval la . Puolueneuvosto hyväksyy hallituksen muodostajan ehdotuk-

sen tämänkaltaisen hallituksen ohjelmaksi. 

Mikäli jokin neuvotteluihin osal l is tuva puolue ei pidä mahdol-

l isena hallitukseen osal l is tumista , on tavoitteena edelleen pidettä-

vä vasemmisto- j a keskustapuolueiden enemmistöhallitusta. Jos muiden 

puolueiden p i i r i s s ä ei löydy r i i t t ä v ä s t i vastuuntuntoa tämänkään kal-

taiseen ratkaisuun, harkittaneen, ovatko eduskunnan enemmistön muo-

dostavat porvar i l l i se t puolueet kykeneviä porvari l l i sen hallituksen 

muodostamiseen. Katsoen huolestuttavaan taloudell iseen j a t y ö l l i s y y s -

kehitykseen on sosialidemokraattinen puolue valmis v ä l i a i k a i s r a t k a i -

suna ottamaan myös yksin j a omalla ohjelmallaan kantaakseen h a l l i t u s -

vastuun." 

Tämä on s i i s menettelytapavaliokunnan ehdotus julkilausumaksi. 

Menettelytapavaliokunnan ulkomaanhankintoja koskeva julkilausuma-

ehdotus 

Veikko H e i s k a n e n : Herra puheenjohtaja, saanko v i e l ä 

ajan voittamiseksi lukea saman tien ehdotuksen puolueneuvoston erääs-

tä päätöslauselmasta, joka koskee näitä hankintoja? 

P u h e e n j o h t a j a : Ole ystäväll inen. 

Veikko H e i s k a n e n : Täällähän teht i in ehdotus, joka 

koski näitä Nesteen l a i v a t i l a u k s i a , j a s i i t ä aiheutui menettelytapa-

• ' ' j i 
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valiokunnassa pitkänpuoleinen keskustelu. Todetti in kuitenkin, et tä 

puolueneuvoston ei p i t ä i s i puoluetoimikunnalle e s i t t ä ä aivan yksi-

l ö i t y j ä vaatimuksia as io issa , j o i s t a puolueneuvosto kenties e i omaa 

s i i t ä asiantuntemusta, mikä t ä l l a i s e n asian ratkaisemisessa on v ä l t -

tämätöntä. Mutta tämä yleisluontoinen julkilausumaehdotus, joka kos-

kettelee tätä as iaa, kuuluisi seuraavasti: 

"Valtion j a kuntien samoin kuin y k s i t y i s i ä hankintoja tehdään 

jatkuvasti ulkomailta, vaikka kotimainen t e o l l i s u u s kykenisi useim-

missa tapauksissa tyydyttämään kysynnän tarpeen. Ulkomaille suuntau-

tuvat ostot edustavat niin suuria pääomia, että niiden voidaan tode-

ta vakavasti heikentävän teollisuutemme ki lpai lukykyä, lisäävän t y ö t -

tömyyttä j a kasvattavan ulkomaisen kauppataseen vajausta. 

Edellä olevan perusteella puolueneuvosto kehottaa puoluetoimi-

kuntaa ryhtymään kaikkiin niihin toimenpiteis i in, j o i l l a tämä epä-

suotuisa kehitys v o i t a i s i i n estää j a j o i l l a v o i t a i s i i n parantaa k o t i -

maisen teollisuutemme ki lpai lukykyä." 

Näin yleisluontoinen on tämä ehdotus julkilausumaksi. 

P u h e e n j o h t a j a : Kiitos paljon.' Halutaanko tämän 

menettelytapavaliokunnan julkilausumaehdotuksen johdosta keskustella? 

Keskustelu menettelytapavaliokunnan hallituskysymystä koskevasta 

julkilausumaehdotuksesta a lko i . 

Lauri M ä k y n;3 n (Vaasan p i i r i ) : Toveri puheenjohtaja, 

puheenvuorossani toin e s i l l e sen seikan, e t t ä jos ollaan pakotettuja 

menemään SDP:n muodostamaan vähemmistöhallitukseen, ni in ehtona p i -

tä is in s i t ä , et tä tähän hallitukseen o t e t t a i s i i n mukaan kohtuullisek-

s i katsottava määrä vastuunalaisessa asemassa olevia ammattiyhdistys-

tovereita . En halua tähän menettelytapavaliokunnan päätöslauselmaan 

tehdä tätä l i s ä y s t ä , mutta esitän kuitenkin pöytäkirjaan seuraavan 

lisäyksen: 
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"SDP:n muodostaman vähemmistöhallituksen ehtona on se, että hal-
litukseen otetaan mukaan vastuunalaisessa asemassa olevia sosialide-
mokraattisia ammattiyhdistysjohtajia." 

P u h e e n j o h t a j a : Tämä merkitään pöytäkirjaan. 

Mikko P e k k o n e n (Kymen piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit. Täällä useissa puheenvuoroissa tähdennettiin sitä 
seikkaa, että kun tätä hallitusta muodostetaan, niin tämä ohjelma 
on täsmällisemmin määritelty ainoastaan näiden maatalouskysymysten 
osalta, mutta muuten ohjelman toteutuminen riippuu hallituksen ko-
koonpanosta tavallaan ja siinä yhteydessä korostetaan sitä, että mi-
käli lähdemme näihin hallituksiin mukaan, siellä täytyisi olla va-
semmistoenemmistö, tai jos sosialidemokraatit yksinään joutuvat hal-
litukseen, niin täytyy olla silloin sosialidemokraattinen enemmistö, 
ja siinä mielessä tämä julkilausuma ei anna ainakaan selvää kantaa 
ja siinä mielessä minä ehdottaisin, että tähän julkilausumaan teh-
täisiin seuraavat lisäykset: 

"Puolueneuvosto katsoo, että suunniteltu enemmistöhallitus, 
jossa SDP:llä olisi johtava osa ia_vasemmistoenemmi^ " -

Sekä toiseen kohtaan: 

"Mikäli jokin neuvotteluihin osallistuva puolue ei pidä mah-
dollisena hallitukseen osallistumista, on tavoitteena edelleen pidet-
tävä vasemmisto- ja keskustapuolueiden vasemmi^toenemmistöistä hal-
litusta." 

Heino U k s i 1 a (Lapin piiri): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät edustajatoverit. Täällä keskustelun kuluessa useaan otteeseen 
toistettiin se ajatus, että tämän hallituksen muodostamisen yhtey-
dessä pitäisi noudattaa parlamentissa olevien puolueiden voimasuh-
teiden mukaista jakautumaa myös hallituksen sisällä eikä niin kuin 

porvarit ovat aina vaatineet, että kun maassa on porvarillinen enem-
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mistö. Minusta tämä ajatus olisi syytä tulla julki myös meidän lausu-
massamme, mutta ellei sitä katsota asialliseksi, niin ainakin se olisi 
saatettava tässä puolueneuvostossa päätösvaiheeseen. Olen tässä itse 
katsellut tätä juuri siltä kannalta, että tähän alkuun voitaisiin kyl-
lä hyvin sellainen lausuma liittää, kun kirjoitettaisiin, että "Puo-
lueneuvosto katsoo, että suunniteltu enemmistöhallitus, jossa SDP:llä 
olisi johtava osa," - ja lisättäisiin: "ja kullakin hallitukseen osal-
listuvalla puolueella eduskuntaryhmänsä mukainen edustus siinä. Se ta-
kaisi parhaat mahdollisuudet " jne. 

Minusta on paikallaan, että johtava puolue edustaa johtavaa osaa 

myös tässä hallituksen muodostamisvaiheessa. 
Vielä jatkan, että jos tähän vähemmistöhallitusratkaisuun myöhem-

mässä vaiheessa joudutaan, jota olen kyllä niin kuin väheksynyt, niin 
olisi paikallaan, että silloin puoluetoimikunta ja eduskunta huomioisi-
vat myös Pohjois-Suomen edustuksen hallituksen muodostamisessa. 

P u h e e n j o h t a j a : Pyydän kaikki muutosesitykset kirjal-

lisina! Kiitoksia! 

Pentti L a h t i (Turun eteläinen): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät toverit. Täällä aamupäivällä käydyn keskustelun kuluessa useimmis-
sa puheenvuoroissa tuotiin esille huoli siitä, että mahdollinen Kar-
jalaisen II B-hallituksen tyyppinen hallitus, jossa porvareilla on 
enemmistö ja sosialidemokraatit yksin ovat edustamassa vasemmistoa, 
johtaisi siihen, että me joutuisimme siellä jonkinlaisen porvarilli-
sen politiikan takuumiehiksi, ja johtaisi lyhyessä ajassa meidät vai-
keuksiin erikoisesti ajatellen ensi syksyn kunnallisvaaleja. Tässä 
mielessä kai useimmat täällä olevista puolueneuvoston edustajista 
nimenomaan toivat esille tämän ajatuksen viiden puolueen hallitukses-
ta. Puhuttiin viiden puolueen hallituksesta, mutta jokainen tässä huo-
neessa ilman muuta ymmärsi, että sillä tarkoitettiin silloin näitä kah-
ta vasemmistopuoluetta, sekä sosialidemokraatteja että kansandemo-
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kraatteja. Minä ymmärrän, että menettelytapavaliokunnassa on takti-

sessa mielessä pyritty kirjoittamaan tämä julkilausuma niin väljäk-

si kuin suinkin mahdollista, mutta käsitykseni mukaan joka tapaukses-

sa tämä julkilausuma on niin väljä, ettei se vastaa puolueneuvoston 
« 

aamupäivällä täällä esitettyjä kannanottoja, ja jos puolueneuvosto 
nyt yleensä on kutsuttu tänne esittämään jotakin kantaa näissä kysy-
myksissä, niin todennäköisesti sen sitten pitäisi pysyä sillä linjal-
la kuin se on esittänyt. 

Tässä mielessä olisin valmis hyväksymään tämän siinä muodossa 
kuin toveri Pekkonei täällä esitti. Se siis takaisi tietenkin neljän 
puolueenkin hallituksen, mutta silloin sosialidemokraattisenemmis-
töisenä. Kannatan toveri Pekkosen tekemää lisäystä: "vasemmistoenem-
mistöinen hallitus" 1. kappaleessa samoin kuin 2. kappaleen 3. rivil-
lä "vasemmistoenemmistöinen hallitus". 

Lennart P 1 y m (Kymen piiri): Toveii puheenjohtaja, on jo to-
dettu se, että tämä paperi ei tyydytä tämän kokouksen osanottajia ai-
nakaan tällaisenaan. Minä yhdyn kannattamaan toveri Pekkosen tekemiä 
muutosehdotuksia tähän paperiin. 

Sen lisäksi kysyisin menettelytapavaliokunnan puheenjohtajalta, 
mitä sana "väliaikaisratkaisuna" tässä toiseksi viimeisellä rivillä 
tarkoittaa? Käsitykseni mukaan silloin kun me maahan luomme halli-
tusta, meidän ei siitä huolimatta vaikka me ehkä sen tiedämme, että 
se on väliaikaisratkaisu, sitä missään tapauksessa tällaiseen julki-
lausumaan tulisi sijoittaa. 

Näillä muutoksilla ainakin tämä julkilausuma tulisi korjata. 

Toisena asiana minä toisin puolueneuvoston eteen kysymyksen, 
onko nyt oikein, että me tässä vaiheessa nimenomaan hyväksymme jon-
kinlaisen julkilausuman? Tietojen mukaan noin vajaan tunnin kuluttua 
hallituksen muodostaja saa vastaukset eri puolueilta ja kaiketi, kun 
meidän puolueestamme on tämä hallituksen muodostaja, me myös saamme 
täällä tietää, mikä on todellinen ratkaisu. 
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On pikkuisen hönttiä se, että me kello 15.00 hyväksymme julki-

lausuman ja kello 16.00 tai 16.30 tiedämme, että mönkään meniJ Mi-

nusta tällaisen puolueneuvoston kokouksen julkilausuman hyväksymi-

nen tässä vaiheessa ei ole asiallista, vaan katsoisin, että kannat-

taisi ennen pitää' vaikka tunnin parin tauko ja katsoa tosiasioita 

silmiin ja sen jälkeen vasta hyväksyä todellinen julkilausuma. 

V i h e r i ä r a n t a (Pohjois-Häme): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät puoluetoverit. Minä haluan yhtyä tässä edellä esitettyyn kan-
nanottoon siitä, että me olemme vähän liian aikaisin päättämässä tääl-
lä asioita, ja kannatan siis sitä, että me jäisimme odottamaan lisä-
tietoja tässä kysymyksessä, koska tämä päätöslauselmaesitys, joka 
meille on esitetty, on siksi pyöreä, että se jättää mahdollisuudet 
oikeastaan minkälaisiin kannanottoihin tahansa. Jos näin menetellään, 
niin meidät on aivan turhan vuoksi tänne kokoon kutsuttu. Myös yhdyn j 
kannattamaan täällä niitä muutosehdotuksia, joita aikaisemmin tähän 
päätöslauselmaehdotukseen tehtiin. 

Keskustelu hallituskysymysjulkilausumaehdotuksesta päättyi. 

P u h e e n j o h t a j a : Koska täällä nyt tuli tälle maini-
tulle esitykselle kannatettu puheenvuoro, voitaisiinko menetellä 
niin, että menettelytapavaliokunta kokoontuu vielä kerran tämän var-
sinaisen asian ja sitten näiden muutosesitysten johdosta, ja puolue-
neuvosto pitää tauon, jonka jälkeen katsotaan, millä tavoin sitten 
jatko hoidettaisiin. Voitaisiinko näin menetellä? 

Menettelytapa hyväksyttiin keskustelutta. 

Ulkomaisia hankintoja koskeva menettelytapavaliokunnan julkilausuma' 
ehdotus 

Yrjö V i r t a n e n : Toveri puheenjohtaja, kun sieltä me-
nettelytapavaliokunnalta tuli myös tämä päätöslauselmaesitys, niin 

i _ J 
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nähdäkseni ennen kuin puolueneuvosto hajaantuu tauolle, tämä päätös-
lauselma voitaisiin tässä kokouksessa käsitellä. Lieneekö paikallaan, 
että tämä pitäiä vielä uudelleen lukea, vai riittääkö tämä menettely-
tapavaliokunnan puheenjohtajan esittely, joka koski nimenomaan näitä 
ulkomaisia hankintoja. 

P u h e e n j o h t a j a : Ehkä otamme nyt käsiteltäväksi tä-
män helsinkiläisten esityksen nimenomaan näiden tankkarien tilaami-
seksi Japanista. Toivoisin, että aloitteentekijä lausuisi kantansa 
tästä ehdotuksesta, vai tyydyttääkö menettelytapavaliokunnan ehdotus? 

Kokouksesta: Tyydyttää! 

Keskustelua ulkomaisia hankintoja koskevasta ehdotuksesta ei 
syntynyt. 
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P u h e e n j o h t a j a : Voitaneen yksimielisesti tämä hyväk-
syä.» 

Hyväksyttiin. 

P u h e e n j o h t a j a : Tauon pituus.» Voidaanko sopia 15 
minuutista nyt alkajaisiksi? Tai voidaanko sopia niin, että me puo-
len tunnin tauon jälkeen kokoonnumme uudestaan. 

Hyväksyttiin tauon pituudeksi puoli tuntia. 

Ilmoitusasia 

Yrjö V i r t a n e n : Menettelytapavaliokunta kokoontuu edel-
leen uuden puolen eriöön 5-6. 

Merkittiin. 

Tauko kello 15.15 - 15.^0. 

Puhetta johti Sven Erik J ä r v i n e n . 

P u h e e n j o h t a j a : Onko yhtään sihteeriä paikalla? 

Voisikohan vahtimestari mennä sanomaan sinne ravintolan puolelle, 
että kaikki edustajat tulisivat sisälle. 

Kokous jatkuu. 

Menettelytapavaliokunnan lausunto 

Puheenvuoron saatuaan lausui 
Veikko H e i s k a n e n : Toveri puheenjohtaja, menettely-

tapavaliokunta koetti ottaa onkeensa ne neuvot, mitä täällä annet-
tiin, mutta ei aivan täysimääräisesti. Kun puheenjohtaja Paasiolla 
on kova kiire hallitusneuvotteluihin, niin minä pyydän mennä suo-
raan tähän asiaan eli ilmoittaa, että menettelytapavaliokunnan muu-
tosehdotus sen keskustelun perusteella ja niiden muutosehdotusten 
perusteella on seuraava: 

Ensimmäisellä rivillä kuuluisi teksti siten, että sanan "enem-
mistöhallitus" tilalle tulisi "viiden puolueen hallitus" ja jatkuu 
niin kuin siinä on. 

Toinen kappale: 
"Mikäli jokin neuvotteluihin osallistuva puolue ei pidä mahdol-

lisena hallitukseen osallistumista, on tavoitteena edelleen pidettävä 
samgihin^geriaatteisiin^n^ 
töhallitusta." 

Viimeistä edelliseltä riviltä poistetaan sana "väliaikaisrat- \ 
kaisuna", kun kaikki täällä maailmassa on niin väliaikaista: 

Minä pyydän, että puolueen puheenjohtaja käyttäisi tässä yhtey-
dessä puheenvuoron. 

Rafael P a a s i o : Hyvät toverit. Aikapula todella käy pääl-
le. Toiset asianosaiset valmistuvat jättämään hallituksen muodosta-
jalle paperinsa j a meidänkin puolueemme on samassa asemassa ja sen 
pitää jättää samaan aikaan oma lausuntonsa tilanteesta ja mahdolli-
suuksistansa. Minusta nämä korjaukset, joita menettelytapavaliokunta 
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nyt ehdottaa, ovat kohtuullisia ja oikeita. Eräät ehdotukset, joita 

tehtiin, olivat sen kaltaisia, siinä siitä ikään kuin paistaa toinen 

tarkoitus kuin mitä ehkä puolueella saattaisi ollakin, ja sen vuoksi 

on tarpeetonta muuttaa enempää tässä. Minä pitäisi tätä kohtuullisen 

hyvänä ja kun minä nyt tämän paperin kanssa lähden tämän jälkeen, idnä 

lähden siinä m.ielessä, että puolueneuvosto päätyy tämän paperin hyväk-

symiseen, edellytän, koska muuta m.ahdollisuutta tässä vaiheessa nyt 

ei ole käytettävissä. 

Muuten pyydän kiittää erittäin asiallisesta keskustelusta. 

P u h e e n j o h t a j a : Kiitosi Kysyisinkin muutosesitysten 

tekijöiltä, voidaanko nyt menettelytapavaliokunnan esittämin muutok-

sin tämä julkilausuma hyväksyä? 

Kukaan ei pyytänyt puheenvuoroa. 

P u h e e n j o h t a j a : Julkilausuma hyväksytään! 

Hallituskysymystä koskeva julkilausuma oli tullut hyväksytyksi 

lopullisesti menettelytapavaliokunnan viimeksi tekemän esityksen poh-

jalta. (Liite n:o 5.) 

Työjärjestyksen 6. ja 7. kohdat olivat loppuun käsitellyt. 

Muut esille tulevat asiat 

P u h e e n j o h t a j a : Käsitellään asia n:o 8. Muut esil-

le tulevat asiat. 

Onko jollakulla jotakin sanomista? 

Muita asioita ei ollut. 

Työjärjestyksen 8. kohta oli loppuun käsitelty. 

täin hyväksi. Se oli sisällöltään saman laatuinen, samanlaiset 

tarpeet ja mielipiteet olivat esilä. Olemme tietoiset siitä vas-

tuun painosta, joka puolueeseemme kohdistuu. Puolueemme on yhte-

näinen. Sillä on mahdollisuus voimakkaasti ottaa kantaa ja vaikut-

taa maan asioihin. Uskon, että tämä puolueneuvoston kokous ja tääl-

lä otetut kannanotot ja päätökset ovat selkeennyttäneet puoluetoi-

mikunnan sekä eduskuntaryhmän vastaisia toimenpiteitä. 

Pyydän saada todella kiittää asiallisesta kokouksesta. 

Ennen kuin tämän tilaisuuden päätämme, esittäisin, että laulu-

miehet näin yhtenäisesti kajauttaisimme Työväen Marssin. 

Laulettiin Työväen Marssi. 

P u h e e n j o h t a j a : Kokous on päättynyt I Toivotan 

hyvää matkaa kaikille. 

Kokous päättyi kello 15.^8. 

V a k u u d e k s i : 

(pfiä-t^J/i^^ X 
S v e n - E r i k ^ J ä r v i n e n 

. i-Jz-
'Yrjö J. Virtanen 

/ 
Kaarlo P i t s i n k i 

Puheenjohtajat 

— X 

'Matti Mansikka 

Sihteerit 

Pöytäkirja tarkistettu ja hyväksytty: 

Veikko Aalto Lauri Palonen 

Kokouksen päättäminen 

P u h e e n j o h t a j a : Hyvät toverit, toteaisin, että tä-

mä keskustelu, jonka täällä kävimme varsin pitkään, muodostui erit-
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K a ,i a a n i n p i i r i t o i mi k u n t a 
I s p i n p i i r i t o i m i l u i n t a 
R u o t s a l a i n e n T y ö v ä e n i i i t t o 

o P e n t t i K e t o l a 
^ U n t o N i e m i 

A i m o K a i r a n o 
1/ M a u n u I h a l a i n e n 

P a a v a l i K ä ä r i ä i n e n 

C n n i H y v ö n e n 

E r k k i R o i n i l a 
fc h s i / V t . ; i - t Í K w 
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P.i I r l o l h t r o r i t 

Hél s i n r i n p i i r i 

lTii:l(?nrnnon T i i r i 

Turun ot . p i i r i 

S a t a u tl n a n p i. i r i 

Et.-Ii'Úii:ce:n p i i r i 

Poli3 . -jíMinPon p i i r i 

Kyinen p i i r i 

M i k k e l i n p i i r i 

Kuopion p i i r i . 

F o h j . - K a r j a l a n p i i r i 

KGski-3uoiren p i i r i 

Vaasan p i i r i 

Oulun p i i r i 

Ka jaan in p i i r i 

l a p i n p i i r i 

Ruoi-3a1 a i r en TyövjicrJ i i t to 

A u l i s iRpplincn 

^ Kauko Tapaninen 

i- Tauno Su ok-in en 

> Tauno K a i l i o 

^ P a u l i l lanc3i 

^ r o n 11 i Lü y 11 y m L-». 

lÄauno H i r v i c i aa r i 

^ I i k k a V i i t a ^ i e s 

i' Onni Hyvönen 

^ I^ai^ti r.:ikkonon 

Kauko Saastamoinen 
$ 

^ P e n t t i laakkono-n 

Toivo Kanninen 

'' A h t i Kursuk.angas 

Pekka E l o r an t a 

{/ A l f - E r i k H e i s i n g 

P u o l u d ehdet 

TST 

Suomen S o s i a l i n e m o V r a a t t i 

Turun P ä i v ä l e h t i 

U u s i A i ka 

Häiiipen KanBa 

Kannan I.ehti 

Etoenp:?in 

Saimaan Sanomat 

PoV. jo i s -Kar ja la 

Fohianrr.aan Kansa 
V 

Pohjo lan Työ 

A rhe ta rb l ade t 
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XXIX 
PUOLUEKOKOUS 
TAMPEREELLA 

1.6.1972 

Liite N:o 2 

KUTSU PUOLUENEUVOSTON YLIMÄÄRÄISEEN KOKOUKSEEN 

Sosialidemokraattisen Puolueen Puolueneuvosto kutsutaan kokoukseen, 
joka pidetään Helsingin Työväentalon juhlasalissa keskiviikkona 
16, päivänä helmikuuta 1972 alkaen kello 10.00. 

Käsiteltävänä hallituskysymys. 

Helsingissä Ik, päivänä helmikuuta 1972 

SUOMEN SOSIALIDEMOKRAATTISEN PUOLUEEN 
PUOLUETOIMIKUNTA 

Rafael Paasio Kalevi Sorsa 

Jakelu^ 
Puolueneuvoston jäsenet 
Puoluetoimikunnan jäsenet 
Tilintarkastajien puheenjohtaja 
Sos.-dem. Naisten Keskusliitto 
Sos.-dem. Nuorison Keskusliitto 
Sos.-dem. Eduskuntaryhmä 
Piiritoimikunnat 
Piirisihteerit 
Puoluelehdet 
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Sosialidemokraattisen Puolueneuvoston kokous Liite N:o 3 
Helsingin Työväentalon juhlasalissa 16.2.1972 alkaen kello 10.00. 

T y ö j ä r j e s t y s 

1. Kokouksen avaus 
2. Nimenhuuto 
3. Kokouksen laillisuuden toteaminen 
4. Kokouksen järjestäytyminen 

a) valitaan kaksi sihteeriä 
b) valitaan kaksi pöytäkirjan tarkistajaa 
c) valitaan kolme ääntenlaskijaa 
d) valitaan menettelytapavaliokunta 

5. Työjärjestyksen hyväksyminen 
6. Hallituskysymys 
7. Keskustelu ja julkilausuma 
8. Muut esille tulevat asiat 
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